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Fészkéről 
felrebbenő 

nagykócsag

Szinte hihetetlen: 
a Zala alig több mint egy éve 

vette birtokába 
a Zalavár és Balatonmagyaród között

számára kijelölt, 21 négyzetkilométernyi területet. 
A régi medrében sárgásán hömpölygő folyó 

úgy szaladt szét a megnyitott gátszakaszokon, 
mint hajdan tavaszi áradások idején, 

azután friss esőkkel is gyarapodva 
néhány hónap alatt hatalmas tóvá terebélyesedett.

A kanalasgémek terített asztalra lelnek a vízparton Feketenyakú vöcsök táplálékkeresés közben



A hajdan náddal-sással borított területen 
gyorsan megtelepedett a növényzet

Sokfelé tőkésréce-csapat keresztezte utunkat

arsányan ki zöldelltek a 
kísérletképpen mestersé
gesen telepített nádasok. 
A Zala természetes vízjá
rásával halak is érkez
tek. A közeli, kiszáradni 

készülő régi Kis-Balaton nádrengetegéből 
pedig értékes és ritka vízimadarak jöttek 
és raktak új fészkeket. A természetes va
rázslatos élővilágot teremtett a Kis-Bala- 
ton védőrendszere 1. számú tározójának
területén.

Vonuló darvak
Az elárasztás óta 232 fészkelő vízima

dár fajt számoltak meg a környéken te
vékenykedő természetvédelmi szakembe
rek. Idén először láttak darvakat vonul
ni; ez a gyönyörű vadmadár utoljára a 
század elején fészkelt a Nagyberekben.

Lázár István területkezelő lassan megy 
előttünk az egyik töltésszakaszon, és a 
magas füvet óvatosan félrehajtva egy fé- 
szekre mutat a földön. Puha tollal leta
kart két tojást látunk.

— Üstökösréce tojásai — mondja. — 
Ez az első fészek, amit idén megtalál
tunk. Az anyamadár táplálékért ment, 
addig gondosan betakarta apró toliakkal 
a tojásokat.

— Hogyan fedezték föl a fészket?
— Futó Elemérrel együtt jártuk a te

rületet, s megláttuk fölreppenni a ma
darat. így találtuk meg a fészkét. 
Nagy öröm ez nekünk; ritka, értékes ma
dár és azt mutatja, gazdagodik a vízi- 
vad-áUomány.

— A vízmagasság még nem állandó, 
hisz még kísérleti szakaszban van a tá
rozó. Mi történik, ha emelni fogják a 
vizszintet?

— Ez csak a fészkelési szakaszban 
Okozhat veszélyt, és természetesen felké
szültünk rá. Ha idejében szólnak a víz 
emeléséről — és miért ne tennék, hiszen 
jó a viszonyunk —, akkor összeszedjük 
és mesterséges keltetőben helyezzük el a 
féltett madarak tojásait, a kikelő fióká
kat pedig addig gondozzuk, amíg kellő
képpen megerősödnek.

A fenékpusztai őrházban láthatjuk, ho
gyan kamatozik a vízügyiek és a ter
mészetvédők együttműködése. Bár oda
kint hétágra süt a nap, a vörös fényű 
infralámpa alatt tyúkanyó ül egy nagv
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Itt rendszeres 
fészkelő 

az egyébként 
vonuló 

küszvágó csér

A Zala 
gyorsan 
meghódította 
az új tározót

A víztározó területén több ritka faj is 
megtelepedett. Bütykös hattyúk 

szárcsák társaságában

Földön-vízen járó markológéppel kotorják 
a tározót

(Gárdos Katalin, Nagygyörgy András, 
Nagygyörgy Sándor felvételei)

kartondobozban, és kottyogtatva vigyáz a 
csíkos hátú kis récékre.

Futó Elemér mosolyogva idézi fel: meg 
az először kotló tyúkkal sem volt köny- 
nyű elhitetni, hogy a réce — csibe. 
Módszerük bizonyára nem kerül be a 
tudományok nagykönyvébe — ám a szük
ség törvényt bont, a kotlósra szükség 
volt.A modern, elektromos keltetőgép fiók
jai tele vannak különböző madártojások
kal — bizonyítva, hogy az itt dolgozók 
idejében szólnak, ha veszélybe kerülnek 
a fészkek.

A kotlós az első néhány kisrécét már 
fölnevelte, most új fiókákat kapott, de 
hamarosan utódról kell gondoskodni a 
közeli faluból, mert a jelenlegi pótmamá
nak kitelik az ideje.

A látvány önmagában mosolyognivaló, 
de a néhány méterrel arrább látható 
építkezések árnyékában van valami 
anakronisztikus. A természetvédelmi őrök 
kis házától nem messze ugyanis beton
építmények sora áld; csónakházak, ven
dégszobák, műhelyek lesznek. Kinn a tá
rozón két gyönyörű faházat látunk, ren

deltetésük egyelőre ismeretlen, de annyi 
bizonyos, hogy át kell helyezni őket, 
mert túl közel kerültek a vízhez.

első elutasítás
Száraz 

porzik a Időben Sármelléktől Zalavárig 
i hatalmas munkagépek a

"• dolgoznak Nyo-
tObb magas, sárgásbarna

porfuggony emelkedik a magasba. A tő- 
lukiT 'lyenkor a legkönnyebb gya- 

hidnál a víz alacsonyabb, mint .tavaly volt — a vízinövénv- zet szempontjából ideális magasság más- 
ma d' A hatalmas víztükör 

az alacsonyabb részek- ot*Jől láthatók a rajokban vonuló iva- 
hoev^ví/ía3 jele annak,
St a halSa™2 ~ érzlk ma- 

gyönyörköS^ toronyból némán
gyönyörködünk a nyár színeiben pompá- 

(Folytatás a 34. oldalon)
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Új hangsúlyok Ökológiai válság

ÜLÉST TARTOTT 

a kgst környezetvédelmi 
TANÁCSA

Harc
Az együttműködés tartalmá

nak, formáinak gazdagításával 
tovább erősítik a tagországok 
kapcsolatait. A többi között ez
zel az eredménnyel zárult a 
KGST Környezetvédelmi Taná
csának 23. ülése, amelynek az 
Észt SzSziK fővárosi, Tallinn 
adott otthont.

A tanácskozás jelentősége a 
szokottnál is nagyobb volt. A 
résztvevők ugyanis a tagállamok 
1986-1990. évi környezetvédelmi 
együttműködési programjának, 
illetve a tudományos-műszaki 
haladás kétezerig szóló komplex 
programjának tükrében vonták 
meg a munka mérlegét és ha
tározták meg a tennivalókat.

Ennek jegyében az eddiginél 
nagyobb hangsúlyt kap a kör
nyezetvédelem hatékony eljárá
sainak és eszközeinek (ipari 
hátterének) kidolgozása és 
hasznosítása. Előtérbe kerülnek 
a közgazdasági kérdések, olya
nok, mint a tervezés, a közgaz
dasági intézkedések gazdasági 
hatékonyságának meghatározá
sa, a környezeti hatásvizsgála
tok végzése stb. Egyetértés 
alakult ki abban, hogy felgyor
sítják a tagországok együttmű
ködését az ipari hulladékok 
(ezen belül különösen a veszé
lyes hulladékok) kezelésében.

Az egyes témakörökön belül 
meghatározták a prioritásokat. 
Állást (foglaltak két koordiná
ciós központ létrehozása mel
lett. Ezek egyike hazánkban, a 
Környezetvédelmi Intézetben te
vékenykedik majd, és a zaj el
leni védelemmel foglalkozik. A 
másikat pedig, amely a hul
ladékmentes technológiákat 
gondozza, a Lengyel Népköz
társaságban hívják életre. Ezen 
kívül a szerződéses formák szé
lesebb körű alkalmazását, illet
ve a kooperációs kapcsolatok 
kialakítását is célul tűzték ki.

A tagországok tudományos
műszaki haladása kétezerig 
szóló komplex programja kap
csán megkülönböztetett figyel
met fordítottak a biotechnoló
giai eljárások kifejlesztésével és 
környezetvédelmi célú haszno
sításával összefüggő feladatok 
megvitatására. A biotechnoló
giát e téren elsősorban a hul
ladékhasznosításban, valamint a 
szennyvíz, a légtér és a talaj 
tisztításában kívánják kamatoz
tatni.

Az ülésen átfogóan értékelték 

a globális környezeti háttér 
monitoring rendszer kiépítésé
nek és gyakorlati hasznosításá
nak tapasztalatait és meghatá
rozták az 1986-1990 közötti idő
szak több célját. Elismeréssel 
szóltak arról, hogy a közös 
munka eredményeként kialakult 
a tagállamok komplex száraz
földi és tengeri háttér monito
ring mérőellenőrző állomásainak 
hálózata. (Ez hazánkra is kiter
jed.) Megállapították, hogy a 
KGST-ben folyó együttműködés 
szorosan kapcsolódik a lég
szennyező anyagok nagy távol
ságú, országhatárokon túli ter
jedését figyelő európai és más 
programokhoz (EMEP, WMO). 
Együttműködést irányoztak elő 
az ENSZ Környezetvédelmi 
Programjával (UNEP) azzal a 
szándékkal, hogy a KGST moni
toring rendszerét az UNEP glo
bális rendszerébe integrálják. 
Ez a döntés azért is sokat ígér, 
mert a KGST tagországok regio
nális háttér monitoring hálóza
ta, amelyet komplex ökológiai 
rendszerré kívánnak fejleszteni, 
a világ egyetlen működő regio
nális mérőhálózata.

A KGST Környezetvédelmi Ta
nácsa Tallinnban áttekintette a 
légszennyezés (ezen belül első
sorban az SO2-kibocsótós) kor
látozásáról az EGB keretében lét
rejött megállapodás, valamint a 
hulladékszegény technológiák 
alkalmazásáról szóló EGB nyi
latkozat végrehajtásának hely
zetét. A küldöttségek véleményt 
cseréltek az NOx-kibocsátás 
csökkentésével kapcsolatos 
teendőkről és az ezt szolgáló 
nemzetközi együttműködés 
egyes kérdéseiről. Megállapí

tották, hogy az NOx-kibocsó- 
tás és az általa okozott károk 
átfogó értékeléséhez még szá
mos kutatási program és vizs
gálat elvégzésére van szükség. 
A munkák intenzívebbé tételére 
o KGST tagországaiban külön
böző intézkedések történnek.

Az ülésen Láng István, a Ma
gyar Tudományos Akadémia fő
titkára tájékoztatást adott an
nak a különleges nemzetközi 
bizottságnak a tevékenységéről 
amelyet az ENSZ a hosszútávú 
(kétezerig szóló) globális kör
nyezetvédelmi stratégia kidolgo
zására hívott életre. A KGST 
Környezetvédelmi Tanácsa vége
zetül megtárgyalta és elfogadta 
1987-88. évi munkatervét.

Nem kétséges: a környezet 
válságának korát éljük. Vé
géhez közeledő kor, vagy új 
kor kezdete a jelen? Végzetes 
tragédiája a bioszférának, né
hány fajnak, esetleg az em
bernek? Egy biztos: máris a 
megoldásra váró problémák 
sokaságával kell számolnunk.

Az ajánlott receptek részint 
ismertek: tudatformálás, tár
sadalmi összefogás, technoló
giaváltás, hatékony állami 
környezetvédelem ..., s mind
ez már globális stratégiába 
öntve is rendelkezésre áll 
(World Conservation Strategy 
— IUNC, UNEP, WWF). En
gem mégis nyugtalanság tölt 
el a napi hírek hallatán — 
mintha stratégiánk a gyakor
latban csődöt mondana. A 
megoldások tárából hiányzik 
az elmélet.

Beszélgetések hosszú sora, a 
szaklapok és szakemberek fo
galomalkotásának ellentmon
dó volta, de gyakorlati csele
kedeteink esetlegessége is er
ről győz meg. Hiányolom te
hát a diszciplínát! Pedig van, 
válaszolják: az ökológia. Igen, 
az a tudomány, amelyet 
Haeckel nevezett el ökológiá
nak 1866-ban, s mely diszcip
lína az élő szervezetek és 
környezetük közötti kölcsön
hatásokat hivatott vizsgálni. 
A „klasszikus ökológia” azon
ban már betöltötte hivatását, 
tartalmi megváltoztatását a 
tudomány által vizsgált tárgy 
megváltozása követeli. A földi 
rendszerben (globális sziszté
mában) beállott változások, 
az ökológiai kapcsolatok át
rendeződése miatt egy, a csak 
biológiai értelmezésnél tá- 
gabbra nyitott ökológiára van 
szükség.

A meglevő és szükséges 
ökológia közötti rést a követ
kező példa szemlélteti. A 
„klasszikus ökológia” felfo
gása például egy erdőtársulás 
történéseit az élő szerveződés 
(organizáció) és annak köze
ge (szubsztrát) között, a bio
lógiai történések tér- és idő- 
beniségében értelmezi, feltár
ja a társulásokat (cönóziso- 
kat) saját környezetük vonat
kozásában (kőzet, talaj, fény, 
csapadék, hőmérséklet stb 
stb.), megállapítja a rendszer 
produktivitását, ökológiai tel
jesítőképességét stb., azaz a 
rendszert öntörvényeiben 
vizsgálja, s kívülrekeszti a 

határfelületi problémákat. Az 
erdő sorsa azonban nemcsak 
saját öntörvényeitől függ, ha
nem környezetétől is. Ebbe a 
környezetbe beletartoznak 
azok a társadalmi hatások is, 
amelyek egyrészt közvetlenül 
a saját területén irányítják a 
rendszer sorsát, vagy a glo
bális szisztémán keresztül 
közvetett hatást gyakorolnak 
történéseire. Az erdő sorsa, 
belső megnyilvánulásainak 
milyensége (de egyáltalán a 
lehetősége is) környezetfüggő, 
amelyben az adott társada
lomnak meghatározó szerepe 
van. Visszafordíthatatlan vál
tozások következhetnek be 
döntések során, lehet az er
dő helyén üzem, város, hul
ladéktelep vagy éppen 'ter
mészetvédelmi terület. Látha
tó, az ökológia tartalmán nem 
lehet kívülrekeszteni a társa
dalmi környezetet, azokat a 
törvényeket, amelyeket egy 
társadalom rögzít tagjai és 
környezete között, vagy azo
kat a gazdasági törvényszerű
ségeket, szükségeket, lehető
ségeket, amelyek a kérdéses 
rendszer megsemmisítését, át
alakítását, használatát vagy 
fenntarthatóságát meghatá
rozzák.

A természetes és nem ter
mészetes rendszerek együtt
működéséből az egész rend
szer által leszűrt hatásokat 
csak egy teljességre törekvő, 
igazán rendszerszemléletű 
ökológia értelmezheti és te
heti használhatóvá a nem ter
mészetes rendszerek viselke
désének meghatározásában. 
Amíg ai természetes rendsze
rek meghatározója, ellenpont
ja a nem természetes rend
szer, addig ez fordítva is 
ugyanígy igaz, hiszen a mes
terséges környezet lehetősé- 

a természetes környezet 
teljesítőképessége határozza 
meg. Mindkét álláspont azon
ban csak egy-egy nézőpont
ból igaz, mert a meghatáro
zottság globális nézőpontú le
het csupán, amely kötelezően 
figyelembe veszi az ökológiai 
kapcsolatok láncolatán ke
resztülhaladt hatás-ellenhatás, 
megnyilatkozás reakciókat.

Hogyan értelmezhetjük ezek 
után világosan az ökológia fo
galmát, illetve az ökológiai 
válságot?

Az ökológia olyan kapcso
latrendszert vizsgáló, feltáró
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elmélet nélkül
és értelmező tudomány, amely 
a földi rendszer egészének 
kapcsolatrendszerét, hatás
mechanizmusait vizsgálja, az 
alrendszerek térben és időben 
megvalósuló együttműködésé
nek értelmezésével. Az ökoló
giai ;;válság pedig nem más, 
mint a földi rendszer megbe
tegedése a beálló kapcsolat
változások folyamán.

Ezen a ponton kell kitér
ni az úgynevezett ökológiai 
Vagy biológiai egyensúly so
kat emlegetett fogalmára is. 
Az a felfogás, amely az öko
lógiai egyensúly felborulásá
ról beszél, téves. Egy kellően 
nagyszámú rendszer elemei, 
együttműködésükben mindig 
dinamikus egyensúlyban van
nak. Azért, mert hiányzik 
egy-egy kipusztult vagy ki
pusztított növény- és állatfaj 
a globális rendszerből, vagy 
megbolygattuk az „evolúció
sán normális” elemcirkulá
ciót, az egyensúly nem borul 
fel. A kérdés csupán az, hogy 
„n” változó értékei mellett a 
rendszer milyen együttműkö
dést eredményez, s milyen a 
toleranciája. Ez a (kérdés az 
optimum kérdését és nem az 
egyensúlyt feszegeti. Látnunk 
kell azt is, hogy ha minden 
kellően nagyszámú rendszer
hez tartozik egyensúly, akkor 
optimum pontnak is kell len
ni. A különböző rendszerek
hez különböző optimum pon
tok tartoznak, s az ökológiai 
kapcsolatok változásával a 
rendszer és optimum pontja is 
változik. A környezetátalakí
tás tehát az optimum pontot 
tolja el, de nem a rendszer 
egyensúlyát borítja fel. Az új
fajta együttműködés e rend
szer bizonyos elemeit veszé
lyezteti, a kevéssé ellenállók, 
tűrőképesek szelektálódnak, 
mások alkalmazkodnak, elfog
lalván helyüket az új kapcso
latrendszerben.

Bizonyosra vehető, hogy a 
hatás elkövetője az elszenve
dők közé fog tartozni, s hogy 
karrierje evolúciós képessé
gein múlik.

Jobban át kell éreznünk te
hát az ökológia dinamikáját, 
hogy kivédhessük az ökológiai 
kapcsolatok változása követ
keztében előálló optimumpont- 
változásokat, illetve annak be
állta esetén kellőképpen rea
gálni tudjunk a visszahatá
sokra.

E néhány megfontolás után 
térhetünk ki a környezet- és 
természetvédelem fogalmára, 
amely nyilvánvalóan a földi 
rendszer betegségének gyó
gyítási tudománya lenne. E 
fogalommal azonban több 
ponton is vitatkozni szeret
nénk. Az alapkérdés ugyanis 
az, hogy egy folyamatot irá- 
hyítani kell vagy elviselni 
(tolerálni), a kezdő pontját 
kell meghatározni vagy a 
végpont következményeit el
hárítani? A válasz mindenki 
számára egyértelmű, így az 
is világos, hogy környezetvé
delemről, egyáltalán deffen- 
zióról beszélni nem lenne sza
bad. A környezetvédelem azt 
jelenti, hogy a végponton 
változtatunk, amikor egy fo
lyamat már lejátszódott.

Ezzel az okozat közvetlen 
hatásának megszüntetése vá
lik legfeljebb lehetővé, de a 
hatások a kezdő pont után 
szétterjedtek az ökológiai 
kapcsolatok láncolatában és 
mint közvetett hatások jelent
keznek. Az ökológiai válság 
várható súlyos következmé
nyei egyelőre mint lappangó 
(latens) hatások a rendszer
be rejtettek.

A másik probléma, ami 
miatt a kérdéssel foglalkozni 
kell, az a fogalom gyakorlati 
vetületét jelenti és nem a sza
vak értelmezését vitatja. 
Hogy ki mit vél tágabb kate
góriának, a környezetet vagy 
a természetet, ez csak egy el
döntendő kérdés. Viszont a 
tartalmi felosztás a megoldá
sok szempontjából helytelen. 
Ügy gondolkodunk, mintha a 
víz, levegő, talaj nem lenne 
a természet része, azé, ame
lyen az egész földi rendszert 
kell értenünk. A természetvé
delem sajnos csak a védett 
területek és védett fajok vé
delmét jelenti, hazánkban azt 
az öt százalék területet, s azt 
a csaknem 1000 fajt, amelyet 
meg kellene őriznünk a gaz
dálkodás mellett a jövőnk 
számára. Ez a gyakorlat ve
szélyezteti az ésszerű rend
szerszemléletű stratégia kidol
gozását, amely az egész egyed 
feletti szerveződéssel (szupra- 
individuális organizációval) 
vagy ha úgy tetszik az egész 
bioszférával való okszerű gaz
dálkodást igényli.

Érdemes jobban körüljárni 
az itt megfogalmazottakat. A 

területvédelem stratégiájú ter
mészetvédelem alapkérdése, 
hogy az egész bioszféra há
nyad részét lehet átalakítani 
nem természetes ökosziszté
mává, illetve milyen arányban 
kell meghagyni a természete
seket. A globális együttműkö
désből, a hatások szétterjedé
séből következik, hogy a leg
csekélyebb művi változás is 
visszahatásában változást 
eredményez. Az az idealiz
mus, amely tehát a változat
lanságra törekszik, lehetetlen 
stratégia. Ugyanakkor biztos
ra vehető, hogy kidolgozható 
olyan, evolúciós törvényeket 
is figyelembevevő globális 
stratégia, amely a helyes öko
szisztéma-arány beállítása 
mellett tolerálható optimum 
pont eltolódással jár. Ennek 
útja azonban nem az adott te
rületen (insitu) vagy mester
ségesen kialakított (exsitu) 
génbankok — amelyek meg
őrzése az idő múltával az el- 
szigetelhetetlen' hatások miatt 
lehetetlen —, hanem az ösz- 
szes természeti erőforrással 
egy időben történő okszerű 
gazdálkodás.

A területnélküli fajvédelem 
alapkérdése még az előzőnél 
is vitathatóbb. Az egyik ilyen 
pont a megítélés kérdése, 
hmely a ritka-gyakori, hasz
nos-káros, sőt a szép-nem 
szép ítéletpárokon alapul, s 
nem a rendszerben betöltött 
szerepen. A rendszerszemlé- 
letben gondolkodó ökológus 
számára értelmetlennek tűnik 
az elsőbbség, a fontosabb kér
dése. Mi a fontosabb? A ka- 
kasmandikó vagy az árvaszú
nyog, a gabonafutrinka vagy 
a gyűrűsféreg, vagy melyiket 
kell védeni, a gyászlepkét, a 
gólyát vagy a talajlakó mik
roorganizmusokat. Egy szere
pet elemezni csak a rendszer 
ismeretében lehet, s egyelőre 
ha kevés is az ismeretünk, 
akkor is kötelező a rendszer
szemléletű megfontolás. Per
sze, ha mindent ilyen szem
mel nézünk, rájövünk, min
dent védenünk kell.

Nos, ennek a közgondolko
dásban való megjelenése sem 
közömbös. A néhány száz vé
dett faj (képzeljük el a vé
dettek és védtelenek arányát) 
esetleges megismertetésük és 
a jó gyakorlati védettségi el
képzelések esetén is a többi 
nem védett kárára védett. 

Például egy nyári természet
védő táborban a gyerekek 
akkor vizsgáztak jól, ha a 
nem védett állatok figuráját 
találták el légpuskával. A nem 
védett ítélet igazságtalanul te
szi ki a pusztításnak fajaink 
legtöbbjét, s csak azért nem 
érdemes igazán porolni ez 
ügyben, mert a gyakorlatban 
a faji védelem nem megvaló
sítható. Hogyan lehet egy 
csúcsfogyasztót megvédeni 
táplálékpiramisának védelme 
nélkül, vagy a kétéltűeket 
megőrizni tenyészhelyük meg
semmisítése esetén?

A rövid távra született fél
megoldások azonban nemcsak 
a fajokat nem védik meg, ha
nem a rendszerszemlélet ki
alakítását is gátolják. A meg
oldások legfőbb zálogának te
kintett nevelés nem engedhe
ti meg a tisztánlátás hiányát, 
a téves elképzelések beideg
zését. Pedig ezekből jócskán 
van, a tankönyvekben, a szak
irodalmakban, a közgondol
kodásban egyaránt. Kellene az 
ökológia elmélete, a rend
szerszemléletű gondolkodás te
hát, hogy megértsük, miért 
van szükség minden egyes faj 
minden egyedére, minden 
négyzetméter zöld felületre, s 
hogy miért egyetlen megol
dás a bioszféra globális mére
tű védelme.

Lehet rétisast etetni döggel, 
kerecsensólyom fészkét őrizni 
a röptetés reményében, kerí
téssel körülkeríteni szigorúan 
védett területeket, védett vi
rágot szedő kirándulókat meg
büntetni, de a léptékeket egy
szer végig kell gondolni, s a 
mit-miértre először az elmé
let szintjén választ adni.

DR. GYULAI IVÁN

Várjuk a hozzászólásokat

A cikket, amely szerkesztőségi 
berkeinkben is kisebbfajta vi
hart kavart, gondolatébresztő
nek szánjuk. Szerzője a tévedés 
kockázatát is vállalva vetette 
papírra véleményét, hogy ösz
tönzést adjon munkánk néhány 
alapkérdésének tisztázásához. 
Szándékát tiszteletre méltónak 
tartjuk és azzal adjuk közre, 
hogy várjuk a hasonlóan szen
vedélyes hozzászólásokat!

A szerk.



CSERNOBIL,
ATOM

Évszámok — emlékeztetőül
1895: W. K. Röntgen felfedezte a róla elnevezett sugárzást.
1896: H. A. Becquerel az urán sugárzására felfigyelve felismerte a ra

dioaktivitás jelenséget.
1898: Piérre és Marie Curie felfedezte a radioaktív elemeket, és először 

használta a „radioaktivitás*1 kifejezést.
1910: F. Soddy a radioaktív elemek tanulmányozása alapján bevezette 

az izotópia fogalmát.
1911: Megszületett E. Rutherford atommodelIje.
1912: V. F. Hess felfedezte a kozmikus sugárzást.
1913: A Rutherford—Bohr-féle atommodet! megalkotása.
1919: E. Rutherford végrehajtotta az első mesterséges magátalakitást.
1932: J. Chadwick felfedezte a neutront; J. D. Cockroft és E. T. S. Walton 

először hajtott végre magátalakítást mesterségesen gyorsított ré
szecskékkel.

1934: kéne és Frédéric Joliot-Curie felfedezte a mesterséges radioakti
vitást.

1938: O. Hahn és F. Strassmann felfedezte a maghasadást; észlelték, 
hogy ha az uránt neutronnal bombázzák, annak a magja két köny- 
nyebb elem magjára hasad, közben igen sok energia, illetve 2-3 
neutron szabadul fel, azok pedig láncreakcióhoz vezetnek.

1942: december 2.: Az E. Fermi vezetésével készült magreaktorban be
indult a világ első, ember által szabályozott láncreakciója.

1945. július 16.: Az első kísérleti atombomba-robbantás Alamogordo (USA) 
közelében, R. Oppenheimer irányításával.

1945. augusztus 6.: Hirosima atombombázása.
1946: A moszkvai Atomkutató Intézetben I. V. Kurcsatov vezetésével be

indították az első szovjet önfenntartó láncreakciót.
1949. augusztus 29.: Az első szovjet kísérleti atombomba-robbantás.
1951: Az első nagyobb mennyiségű villamos energia (250 kW) termelése 

atomenergia segítségével (Arco, USA); az első amerikai kísérleti 
hidrogénbomba-robbantás.

1953: Elkészült az S-1W nyomottvizes reaktor (USA), amelyet tenger
alattjárók meghajtásának céljára terveztek; az első szovjet kísér
leti hidrogénbomba-robbantás.

1954: Obnyinszkban (Szovjetunió) termelni kezdett az első, villamos
hálózatra dolgozó, 5000 kW-os atomerőmű, amelyik abban külön
bözött a többitől, hogy lassitóközege grafit volt és közönséges 
vízzel hűtötték; kezdetét vette az USA úgynevezett Castle-akciója 
— hidrogénbomba-robbantási kísérletsorozat — a Bikini-szigeteken.

1955: Útjára indult az első atommeghajtású tengeralattjáró, a Nautilus 
(USA); Genfben megrendezték az atomenergia békés felhasználá
sának kérdéseiről tanácskozó első konferenciát.

1957. október 8.: A Windscale-i (Nagy-Britannia) plutóniumtermelő reak
torban bekövetkezett a világ első emlékezetes - nem háborús - 
atombalesete.

1959: Üzembe lép az első magyar kísérleti reaktor, a Központi Fizikai 
Kutató Intézet WR-SZ típusú kutatóreaktora.

1963: Moszkvában a Szovjetunió, az USA és Nagy-Britannia képviselői 
aláírták az úgynevezett atomcsendegyezményt, amely megtiltotta 
a légköri, a világűrben folytatott és a víz alatti atomkisérleteket; 
a nevodai sivatagban (USA) végrehajtották az első kísérleti neut
ronbomba-robbantást.

1978: június 18.: Az NSZK-beli Brunsbüttelben bekövetkezett az első üze
melő atomerőművi (nem plutóniumtermelő vagy kísérleti létesít
mény) baleset.

1979. március 28.: A Three Mile Island-i atomerőmű (Harrisburg, USA) 
balesete.

1980: A magyar országgyűlés megalkotta az atomenergiáról szóló tör
vényt.

1982: december 28.: A Paksi Atomerőmű első blokkjának energetikai in
dítása: az egyik 220 MW-os turbógenerátort rákapcsolták az or
szágos villamosenergia-hálózatra.

1986: április 26., 01 óra 23 perc: A csernobili atomerőmű (Szovjetunió) 
IV. sz. blokkjának balesete.



TECHNIKA,
Itt, a Duncf—Tisza táján egyre ritkábban gondolunk arra, 
hogy vajon milyen most a Dnyeper, a Pripjaty vagy az Uzs. 
Szelídek-e hullámaik és kedvesen csevegnek-e, 
ha a szél ujjai megérintik őket? Leheverednek-e már 
füves partjaikra a szerelmespárok és moccan-e 
az öregek kezében a pecabot, amikor érzik a kapást? 
Pedig nem is oly régen oly közeli volt hozzánk az a táji 
Nem az alig néhány száz kilométer miatt, 
hanem mértékegységgel nem mérhető részvétben, 
aggodalomban.
igaz, „azóta” sok minden történt.
Azóta, hogy néhány ember felelőtlensége, gondatlansága 
és fegyelmezetlensége oly tragikus következményekhez 
vezetett. Azóta, hogy egy előkészítetlen kísérlet 
a turbógenerátorok üzemmódjaival már-már 
a Kína-szindróma rémét rajzolta milliók elé.
Azóta, hogy emberek ezreit avatta hőssé 
az életre-nalálra menő birok a megvadult anyaggal. 
Mi meg „azóta” — közben — voltunk nyaralni is. 
Habzsoltuk az új élményeket, vagy bosszankodtunk, 
ha a kilónyi sárgabarackban egyetlen szem hibás akadt 
Ennyire hagyná sodortatni magát az ember 
önös örömeivel, mérgeivel? Vagy ez csak a felszín? 
De legbelül ott van mindannyiunkban, hogy 
„Csernobil után" valami megváltozott? De mi?!
Az, hogy ez a reaktorbaleset a láthatatlant tette láthatóvá? 
Az, hogy a számunkra csak könyvekben élő radioaktív 
sugarak és részecskék hirtelenében valóságossá váltak? 
Az, hogy amit szemmel nem látunk, füllel nem hallunk, 
orral nem szaglunk, szájjal nem ízlelünk, 
ujjakkal nem tapintunk, az egy varázslatosnak induló 
tavaszi estén otrombán hozzánk szegődött?
A Búvár szerkesztősége nem „azoknak a napoknak” 
megülepedett félelmeit kívánja felkavarni 
ezzel az összeállítással. Figyelmeztetni, sőt óvni sem akar. 
Csupán meghívja olvasóit, nogy most, 
hónapokkal a csernobili baleset után, 
szerzőinkkel együtt gondolják végiq — a történtek kapcsán — 
- korunknak és az atomenergiának bár ellentmondásos, 
de szükséges viszonyát. És ha ez sikerült, 
akkor olvassák el újra a Nobel-díjas dán fizikus, Niels Bohr, 
következő sorait: „tudásunk és képességeink minden 
további gyarapodása növekvő felelősséggel jár; 
a tudomány nagy ígéreteinek valóra váltása 
és az atomkorban rejlő új veszélyek elhárítása 
egész civilizációnkat komoly próba elé állítja, 
és ezt a próbát csak a népek kölcsönös megértésen alapuló 
együttműködésével lehet kiállni”.



A
KÍ villamosenergia-termelés legfiata

labb eszköze a maghasadás. Alig több 
mint három évtizede jelent meg az em
beriség mesterséges áramforrásai között, 
de máris lekörözte a szél-, az árapály-, 
a naperőműveket és a legnagyobb múltú 
hőerőművek babérjaira tör.

Gyors térhódítás
A hatvanas évek elején még azt írták 

Az atomkor enciklopédiájában, hogy az 
atomerőművek hasznosítása „a kezdet 
kezdetén jár”. Akkor mindössze 15 atom
reaktorról tudtak Földünkön.

Idén januárban már 382 atomerőművi 
reaktor működött és 159 épült a külön
böző-kontinenseken. (Ezek egy része úgy
nevezett ikerblokk, mert több ország eze
ket is egy egységnek számítja.)

A már termelő atomerőművek együt
tes teljesítménye megközelíti a 260 ezer 
megawattot, az épülőké pedig a 150 ezret. 
A reaktorblokkok kevés híján 15 százalék
kal részesednek a világ villamosenergja- 
termeléséből, de államok egész sorában 
ennél is nagyobb az arányuk. (Francia
országban 60, Belgiumban 51, Bulgáriá
ban 29, Argentínában és Japánban 23 
százalék.)

Az is sokatmondó tény, hogy 1984-ben 
a világ teljes energiafogyasztásának már 
3,7 százalékát adták az atomerőművek, s 
részesedésük 2000-ig várhatóan megkét- 
s 1

Hazánkban jelenleg 880 megawattot 
szolgáltat a Paksi Atomerőmű, amelynek 
első blokkját 1982 decemberében avat
ták fel. Azaz a hazai villamosenergia
termelés 23,6 százaléka innen származik, 
s az idén az erőmű újabb 440 megawat
tos blokkja kapcsolódik be a magyar vil- 
lamosenergia-termelésbe.

Urán-forrás
A ma üzemelő energiatermelő atom

reaktorok az atommaghasadás törvény
szerűségein alapulnak, és üzemanyag
ként a hasadásra legalkalmasabb urán— 
235-öt és urán—238-at használják.

A természetben előforduló urán való
jában ennek a két izotópnak — a nehe
zebb U—238-nak és a könnyebb 
U—235-nek — a keveréke, de az U—235 
aránya mindössze 0,7 százalék benne.

Ha az atomreaktor urántól tétében az 
U—235 aránya nem több néhány száza
léknál, akkor a láncreakció fenntartásá
nak feltétele, hogy a hasadás után nagy 
energiával kilépő (gyors) neutronok ener
giájuk java részét — sokszoros ütközések 
során — átadják más könnyű atomoknak 
(lelassuljanak).

Lassító közegként (moderátorként) hid
rogént, deutériumot (mindkét esetben 
víz, vagy nehézvíz formájában) vagy gra
fit formájában elemi szenet használnak.

A hasadás során felszabaduló jelentős 
energiamennyiséget a felhasználás érdeké
ben hűtőközeggel kell elszállítani, ami le
het víz, szén-dioxid vagy hélium.

Ha víz a hűtőközeg, azt közvetlenül az 
atomreaktorban is forrásba lehet hozni, 
a keletkezett gőzt pedig turbinák (vég
ső soron áramfejlesztő-gépek) hajtására 
felhasználni.. (A csernobili RBMK-típusú 
reaktorok is ilyen elv szerint termelnek 
villamos energiát.)

XX. század
A mai energetikai reaktorok többsége 

azonban olyan felépítésű, hogy a reak
tort hűtő primerköri víz nem forr fel. ha- , 
nem egy gőzfejlesztő hőkicserélőbe jut, 
ahol átadja hőjét — a csövek falain át — 
a szekunderkor vizének. A szekunderkö
ri víz válik gőzzé és hajtja a turbiná
kat. (A Paksi Atomerőmű VVER-típusú 
reaktorai ilyen alapfelépítésűek.)

A gázhűtésű reaktoroknál — természet
szerűleg — külön gőzfejlesztőkben kelet
kezik a turbinákat hajtó gőz.

A fenti típusoktól elvileg különböznek 
a gyorsneútronos atomreaktorok. Üzem
anyaguk magas hányadban tartalmaz 
U—235-öt vagy plutóniumot. Ezekben 
nincs szükség a neutronok lassítására. 
Kedvező sajátosságuk, hogy a hagyomá
nyosaknál kedvezőbb hozammal termel
nek plutóniumot (vagy más hasadásképes 
anyagot) az egyébként rosszul hasznosuló 
U—238-ból. Sőt, a gyorsneútronos reak
tor több hasadóanyagot termelhet, mint 
amennyit felhasznál. Ezért ezeket a reak
torokat — szakmai zsargonban — gyors 
szaporítóknak is nevezik. Hátrányuk vi- ; 
szont. hogy hűtőközegként olvasztott nát
riumot kell használniuk, ami önmagában 
is jelentős veszélyforrás. (A világ ilyen 
típusban első ipari méretű — 1200 me
gawattos teljesítményű — atomerőműve a 
közelmúltban készült el Franciaország
ban, Lyontól 60 km-re.)

Alapkövetelmények
Az atomreaktorok szerkezeti anyagai

val. lassító- és hűtőközegeivel szemben 
alapkövetelmény, hogy minél kevesebb 
neutront nyeljenek el, különben megsza
kad a láncreakció. Ezért használnak pl. 
az uránt tartalmazó fűtőelemek burkola
taként cirkónium—nióbium ötvözeteket.

A reaktorok vezérlése, teljesítményük 
szabályozása és leállítása viszont sok ■ 
neutront elnyelő anyagokat igényel (fő
ként bőrt, illetve azt tartalmazó ötvözete- 1 
két és vegyületeket).

A vezérlés általános módja, hogy az 
uránt tartalmazó fűtőelemek közé — az 
aktív zónába — ilyen neutronelnyelő 
anyagokból) készült rudakat engednek be 
(vagy az aktív zónából kiemelik azo
kat). Vízzel hűtött reaktoroknál a hűtő
közegbe is belekeverhetnek bórvegyülete- 
ket, hogy szükség esetén biztosítsák a

A Windscale-i plu
tónium-termelő reak

torának 1957-es 
szennyezés-kibocsá

tásához mérhető a 
későbbiek súlyossá
ga. Körülbelül 74;10l:l 
Bq (20 ezer Ci) jód- 
131, 22.2-1012 Bq (600

Ci) cézium-137, 
29,6-10" Bq (80 Ci) 

stroncium-89 és 
33,3-10'" Bq (9 Ci) 
stroncium-90 került a 

légtérbe. 

láncreakció megszakadását, ha a rúd- 
vezérlés nem működne kellően.

A moderátorként és hűtőközegként 
egyaránt vizet használó reaktorok ked
vező tulajdonsága, hogy teljesítményin- 
gadozás esetén képesek az önszabályozás
ra. Ugyanis, ha megnő a teljesítmény, 
a víz tágul, „ritkul”, és egyre növekvő 
számban keletkeznek gőzbuborékok, me
lyek csökkentik a víz neutronlassító-ké- 
pességét; ezáltal gyengül a láncreakció, 
majd visszaáll az előző teljesítményszint. 
A hűtőközeg teljes elvesztése (elfolyása) 
minden esetben a láncreakció megszaka
dásához (teljes megszűnéséhez) vezet.

Ha a reaktort megállítják — vagyis 
megszüntetik a láncreakciót — még egy 
ideig hő képződik benne az atommagha
sadás radioaktív termékeinek bomlása 
révén. Ez, kezdetben, a leállást megelő
ző hőteljesítmény 7 százaléka, ami egy 
óra alatt kb. a felére csökken, majd to
vább esik annak mértékében, ahogyan 
a rövidebb élettartamú radioaktív termé
kek fogynak.

Az obnyinszki utód
Az RBMK-reaktor a világ első ipari 

méretekben villamosenergia-termelő 
atomerőművének (Obnyinszk. Szovjet
unió, 1954) továbbfejlesztett változata. 
Grafitmoderátoros, vízhűtésű és egykö
rös, azaz a turbinát hajtó gőz magában 
a reaktorban képződik.

A 21,6X21,6X25,5 méteres betonakná
ban. a 7 méter magas reaktor grafit
tömbökből van összerakva és ezekben 
csaknem 1700 csatorna szolgálja az 
üzemanyagot tartalmazó fűtőelem-kazet
ták felvételét. A reaktor így összesen 
kb. 190 tonna uránt tartalmaz.

Minden csatorna külön elzárható és 
lekapcsolható vízhűtéssel rendelkezik, 
ami lehetővé teszi az üzemanyag folya
matos cseréjét a reaktor egészének lé- 
allitasa nélkül.

Üzem közben a grafit is melegszik — 
a levegőn már meggyulladna! —, hőjét 
azonban nitrogén—hélium-keverék vezeti el.

A reaktorból gőz—víz elegy lép ki, 
amelyből a turbinákra kerülő gőzt gőzle- 
valasztókban különítik el. A visszama
radó vizet a turbina utáni kondenzátor-
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erőművei

Nyomottvizes 
atomerőmű 

fő berendezései:
1 - reaktortartály, 2 
- szabályozó rudak, 
3 - biztonsági védő
burkolat, 4 - gőzfej
lesztő, 5 — fő kerin
gető szivattyú (pri
mer kör), 6 - gőzve
zeték, 7 - tápszivaty- 
tyú (szekunder kör), 
8 - turbógenerátor, 
9 - kondenzátor hű

tés

ban lecsapatott vízzel együtt keringető 
szivattyú nyomja vissza újból a reak
torba.

Magát a reaktort hermetikus tér veszi 
körül. A hűtőkör jelentősebb sérülésénél 
a gőz csak ebbe a térbe juthat. Nagy ki
bocsátás esetén a növekvő nyomás 0,4 
megapascal felett áttöri a hermetikus te
ret elzáró, külön erre a célra rendeltetett 
hasadótárcsákat és kiléphet a reaktor 
alatt kiképzett, nagy mennyiségű vizet 
tartalmazó, ugyancsak zárt térbe, ahol a 
gőznek le kell csapódnia.

Tekintettel a reaktor igen nagy mére
tére, az RBMK-típusnál nem tervezték 
az egész épületet magába foglaló, továb
bi védőburok építését.

A reaktor előnyeihez tartozik — a 
folyamatos üzemanyagcserén túl —, hogy 
«lég 1,8 százalékra feldúsítani a termé
szetes urán U—235 tartalmát. További 
előnye, hogy gyakorlatilag minden szer
kezeti elemet a helyszínen lehet össze
építeni, kisebb egységekből. Szerkezeti 
megoldása lehetővé teszi azt is, hogy a 
reaktorzóna kiterjedésének növelésével 
szinte korlátlanul lehessen növelni össz
teljesítményét.

Az üzemanyag alacsony dúsítási foka 
és a folyamatos átrakás lehetősége ezt a 
típust vízhűtésű reaktoroknál alkalma
sabbá teszi arra, hogy kiégett üzemanya
gából kinyerjék a képződött plutóniumot, 
Pl' a jövő gyorsneutronos reaktorainak 
majdani üzemanyagául.

Építészetileg az RBMK-típusú atom-

RBMK atomerőmű fő 
berendezései:
1 - grqfit, 2 - sza
bályozó rudak, 3 - 
reaktorépület, 4 - 
technikai csatornák 
(a hűtővíz és a fűtő
elemek számára), 5 
- keringető szivattyú, 
6 - gőz-vízkeverék, 7 
- ejtőcső, 8 - gőz
leválasztó, 9 - gőz
vezeték, 10 - tápszi
vattyú, 11 - turbó- 
generátor, 12 - kon
denzátor hűtés

erőművekben két-két reaktor kerül egy
más mellé, közös kisegítő létesítmények
kel, turbinacsarnokkal stb.

VVER Pakson
A VVER-tipusú reaktorok sorozatai 

két méretnagyságban — 440 és 1000 
megawatt villamos-egységteljesítménnyel 
— épülnek.

Ezek úgynevezett nyomottvizes reak
torok, azaz a primerköri vizet üzem köz
ben nagy nyomás alatt tartják, tehát az 
nem forr fel, gőz pedig csaik a szekun
derkörben képződik. Ez ugyan korlátot 
szab a primerkör hőmérsékletének és az 
erőmű hőtani összhatásfokának is, elő
nye viszont a reaktorban uralkodó vi
szonyok jobb áttekinthetősége. Ez azért 
különösen fontos, mert a moderátor és a 
hűtőközeg kettős feladatát a víz látja el.

A víz hidrogénjének jó neutronlas
sító tulajdonságai egyébként lehetővé te
szik, hogy az 1000 megawattos egységek 
reaktora is beleférjen egy kb. 4 méter 
külső átmérőjű tartályba. A kompakt zó
na egyszerűsíti, megbízhatóbbá teszi a 
reaktor vezérlését is.

A VVER-típus fizikai tulajdonságai 
miatt magasabb dúsítású üzemanyagot 
igényel az RBMK-nál. A friss üzemanyag 
U—235-tartalma a 440 megawattos vál
tozatban 3,6, az 1000 megawattoséban 
4,4 százalék. Az előbbi teljes zónatöltete 
42, az utóbbié 66 tonna urán.

A VVER—440-es atomerőművek több

sége ikerblokkos megoldásban épült, kö
zös reaktorcsamokkal és kisegítő beren
dezésekkel.

A primerkör összes berendezése és a 
reaktorok hermetikus bokszokban helyez
kednek el. A Paksi Atomerőmű az első 
ebben a típusban, amelynél ez a bizton
sági rendszer kiegészül még lokalizációs 
toronnyal is, hogy egy esetleges baleset
nél a hermetikus térbe kilépő gőznek 
nagyobb térfogatot biztosítson (csökkent
se a keletkező túlnyomást^ illetve le
csapássá a gőzt, ismételten vízen ke
resztül buborékoltatva azt.

Paks után szabvánnyá vált ez a meg
oldás, melytől csak Finnországban tértek 
el, ahol ehelyett külső védőburát építet
tek a biztonság növelésének érdekében.

A VVER—1000-es egységek egyesével 
épülnek, külső védőburával.

A VVER-típus hátránya, hogy évente 
egyszer le kell állniuk a reaktoroknak az 
üzemanyag átrakása miatt. A fűtőele
mek egyharmadát cserélik ki frissekre, 
a többit pedig átrakják a reaktoron belül 
az egyenletes kiégetés elérésének érde
kében. A leállások idején végzik el a 
megelőző és az alkalmi karbantartást is.

Reaktortemető
Az atomerőművek becsült életkora 

30—40 év. 1967—1986 között máris leállí
tottak 29 — igaz, 3419 megawatt villamos 
összteljesítményük alapján kicsinek ítél
hető — reaktort. Időszerű kérdéssé vált 
tehát, hogy hol és hogyan temessék el az 
atomerőműveket ?!

A radioaktív hulladékok „temetésében” 
már kezd tapasztalata lenni az emberi
ségnek. A nagy tömegű, de csak enyhén 
szennyezett anyagokat elég olyan vízzáró 
rétegbe (pl. agyaglencse) bezárni, amelyik 
megakadályozza, hogy a talajvízbe jussa
nak. Lehet betonba önteni, bitumennel szi
getelni azokat. A nagy aktivitás-koncent
rációjú és hosszú felezési idejű anyagokat 
viszont hermetikusan kell elzárni olyan 
tartályokba, melyekből a sugárzás száza
dok múltán sem szabadulhat ki. Hulladék
temetőnek aztán már az elhagyott sóbá- 
nyák vagy az óceánok is megfelelne^ (bár 
ez utóbbi megoldásnak sok ellenzője van).

Az atomerőművek leszerelését-temeté- 
sét azonban tervezni kell, mert csupán 
több tényező (pl. nemzeti- és nemzetközi 
energiapolitikai, társadalmi-, gazdasági-, 
pénzügyi-, ökológiai- stb. szempontok) 
együttes figyelembe vételével lehet csak 
dönteni a leszerelés mértékéről.

Jelenleg három változat képzelhető el: 
a védett megőrzés, amikor a helyszínen 
temetik be az összes szilárd és oldhatat
lan radioaktív anyagot; a részleges le
bontás, amikor részben lebontják és eltá
volítják a helyszínről a radioaktív-, illet
ve inaktív szerkezeti részeket, egységeket, 
máshol temetve el azokat, a visszamarad- 
takat pedig a helyszínen zárják el herme
tikusan; teljes eltávolításkor viszont még 
az alapozást is lebontják, csomagolják és 
a radiaktív hulladékok temetőjében hán
tolják el, majd a területet ismét haszno
sítják újabb atomerőmű építésére.

A szakemberek ideális célként a teljes 
eltávolítást jelölték meg, amennyiben az 
biztonságosan és gazdaságosan megoldha
tó. De az sem lehetetlen, hogy a legjobb 
megoldást még csak ezután fedezi fel a 
tudomány.

_________________________________ CSERNOBIL, ATOMTECHNIKA, ÉLET



Tapasztalatok, tanulságok
Beszélgetés 

dr. Sztanyik B. Lászlóval
Az Országos Fréderic Joliot-Curie 

Sugárbiológiai és Sugáregészségügyi 
Kutató intézet főigazgatójának nevét 

idestova két évtizede számon tartják 
a szakemberek. A magyar átlagpolgár 

azonban csak 1986 májusának eleje 
óta ismeri. Csernobil óta . ..

— Mi történt valójában abban a hatá
rainktól nem is oly távoli, ukrajnai atom
erőműben?

— Maradjunk a már ismert tényéknél. 
1986. április 26-án 01 óra 23 perckor bal
eset történt az atomerőmű IV. számú 
blokkjában, és jelentős mennyiségű radio
aktív anyag került a légtérbe. Április 29- 
ről 30-ra virradó éjszaka pedig már mi is 
észleltük a környezeti sugárzás szintjének 
emelkedését.

— Korábbi értesüléseink nem voltak?
T- De igen! Az intézetek közötti kap

csolatok révén már tudtuk, hogy valahol 
valami súlyos balesetnek kellett történ
nie. Svéd, finn és lengyel intézetek már 
április 28-án jelezték, hogy a sugárszint 
növekedik.

— Balesetet említett. Csernobilhoz 
azonban a köztudatban a katasztrófa és 
a tragédia képzete társul. Igaz, nem a 
tudós gondolati síkján, hanem az embe
ri emóciók révén. Igaz-e, hogy korábban 
már több száz, sőt talán több ezer ilyen 
baleset történt?

— Hasznosabb pontosan értelmezni a 
fogalmakat. Már amennyire lehet. A 
nemzetközi gyakorlat is megoszlik. Nem 
ritkán ezres számokat emlegetnek atom- 
erőművi balesetek kapcsán. Vannak, akik 
azonos körbe vonják a kísérleti reaktorok, 
a plutóniumtermelő létesítmények vagy a 
hulladéktárolók szerencsétlenségeit az 
energiatermelő atomerőművekével...

— A végeredmény szempontjából nem 
mindegy?!...

— Á környezet szennyezése, az ember 
és általában az élővilág veszélyeztetése 
szempontjából, persze, a különbségtétel 
nem tűnik elsődleges fontosságúnak. De 
mert nem kísérletekről vagy a hadipo
tenciált növelő célintézményekről beszél
getünk, hanem az államok, illetve a tár
sadalmak energiaigényeinek kielégítését 
szolgáló atomerőművekről, amelyek közé 
a csernobili is tartozik, indokolt a meg
különböztetés.

— És az ezres nagyságrend emlegetése?
— Az üzemzavar és a baleset fogal

mának az összezavarásából származik. 
Az üzemzavarok, amelyek nem vezetnek 
veszélyes következményekhez, valóban

A vízminőség orvosi ellenőrzése Kopilovóbon 
(Kijevtől 50 km-re, nyugatra) 

külföldi tudósítók jelenlétében 
(MTI Külföldi Képszerkesztőség — 

Fazekas László felvétele) 

ezres számokkal mérhetők, amióta ener
giatermelő atomerőművekről beszélhe
tünk. Jóval kisebb az olyan balesetek szá
ma, amelyek a környezetet szennyezték 
sérülés nélkül, vagy személyi sérüléssel, 
esetleg halállal jártak.

— Melyek voltak eddig az atomerő
mű-történelem legjelentősebb balesetei?

— Hány legjelentősebb? Három? öt? 
Tíz?

— Maradjunk az ötnél.
— Az első emlékezetes baleset 1957. 

október 8-án történt Nagy-Britanniában, 
Windscale-ben, egy plutóniumtermelő 
reaktornál. Jelentős volt a környezet
szennyezés. Nemesgázok, jód, cézium és 
stroncium kerültek a levegőbe. Valójá- 
ben a windscale-i szennyezéskibocsátás
hoz mérhetjük az utána következők sú
lyosságát.

— Hány esztendő múlva történt a kö
vetkező?

— Négy év sem telt el. 1961. január 
3-án Idaho Fallsban, az Egyesült Álla
mokban, egy kis teljesítményű és szál
lítható, villamos áramot és hőenergiát 
szolgáltató katonai erőmű prototípusa 
robbant, három ember halálát okozva. 
Máig sem sikerült tisztázni, hogy vélet
len robbanás volt-e, vagy az egyik al
kalmazott öngyilkossági módja. Nemesgáz, 
jód, cézium és stroncium szabadult ki.

— A harmadik?
— Az első igazi atomerőművi baleset. 

Az időpont: 1978. június 18. A helyszín: 
Brunsbüttel, az NSZK-ban. Ez már üze
melő, villamos energiát termelő, nem pe
dig plutóniumot előállító vagy kísérleti 
létesítmény volt. Jód és nemesgázok 
szöktek ki, de a windscale-inél kisebb, 
egymilliomod résznyi mennyiségben.

— Negyedikként, gondolom, a Three 
Mile lsland-it említi.

— Ez már csaknem ezer megawatt tel

jesítményű atomerőmű balesete volt és 
először jelentkezett a lakosság kitelepí
tésének veszélye. Fennakadt egy szelep, 
megszűnt a hűtés és a szennyezett víz
ből radioaktív gőz keletkezett, s annak 
egy hányada jutott ki a légtérbe, ne
mesgázokkal, jóddal. A műszaki és sze
mélyi hibák egész sorozata játszott köz
re a történteknél. Egyebek közt az is, 
hogy rosszul értékelték a történéseket. 
Szerencsére az erőművet eleve betonbun
kerba építették, így a windscale-i jód- 
szennyezésnek csupán ezredrésze jött ki.

— A szomorú sort, napjainkig, Cser
nobil zárja?

— Igen... Csernobil az ötödik. A bal
eset halálos áldozatokat is követelt, Cser
nobil és Pripjaty körzetéből a lakosságot 
ki kellett telepíteni, hiszen nagy meny- 
nyiségű radioaktív anyag szabadult ki. 
Windscale-hez viszonyítva százszoros és 
ezerszeres értékek körül ingadoznak a 
becslések.

— A világ valójában ebben az évtized
ben ismerte meg a „biztonsági filozófia" 
fogalmát, a Three Mile Island-i baleset 
után. Tulajdonképpen mi a biztonsági 
filozófia?

— Azoknak az elveknek és követelmé
nyeknek a rendszere, amelyek alapján 
tervezik, illetve megítélik az atomerőmű
vek biztonságát.

— Miért éppen a Three Mile Island 
atomerőmű balesete szigorított rajta?

— Ez a „szigorodás” azóta tartó folya
mat, amióta elterjedtek az atomerőmű
vek, és a nagyközönség, illetve a szakem
berek egyaránt igényelték a biztonság 
valószínűségi megközelítését. De míg a 
korábbi biztonsági elemzések triviálisnak 
minősítették az olyan minimális környe
zetszennyezéssel és a lakosság egészségére 
elhanyagolható következményekkel járó 
atomerőművi baleseteket, mint amilyen a
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Magyarország szennyeződést térképe. I. A mért sugárzási szintnek 
a szennyezett területre jellemző maximuma 430 nanogray óra. 

II. Ennél alacsonyabb szennyezödésű területek. III. Kis mértékű 
szennyeződés. IV. Szennyeződéstől érintetlen térségek

Közép-Európa és a Balkán térségei fölé előbb északnyugati 
(függőleges vonalkázás), majd délnyugati (vízszintes vonalkázás) 
irányú szél sodorta a szennyezést

Three Mile Island-i üzemzavar nyomán 
bekövetkezett, ezúttal bebizonyosodott: 
még az ilyen minimális következmények
kel járó baleset sem tekinthető triviális
nak, sem a lakosságra gyakorolt lélektani 
hatás, sem az atomenergia-ipar további 
fejlődése szempontjából. Ez vált egyér
telművé a Nemzetközi Atomenergia Ügy
nökségnek azon az 1980 októberi stock- I 
holmi konferenciáján, amelynek magam I 
is résztvevője voltam.

— Milyen eredménnyel zárult az a I 
stockholmi konferencia?

— Bár a Three Mile Island-i balesetnél ' 
is alapjában véve igazolódott az atomerő- I 
művek létesítésekor általánosan alkalma- । 
zott biztonsági filozófia helyessége, gyö- I 
keres változások váltak szükségessé mind i 
a hatósági követelmények, mind a bizton- j 
ságtechnikai kutatások terén. Űj tervezési i 
irányelveket dolgoztak ki, amelyek csők- i 
kentik a balesethez vezető üzemzavarok ; 
lehetőségét és megkönnyítik elhárításukat, j 
Nem kevésbé jelentős a konferenciának 
az ellenőrzés és a biztonság összefüggé
seivel kapcsolatos megállapítása sem. Is- I 
mert, hogy az atomerőművekben hatal- 1 
más vezérlőpultok vannak, s azokhoz ér- i 
keznek be a jelzőberendezések informá- : 
ciói. Ezernyi, sőt tízezernyi jel jön, ám ; 
baleseti helyzetben az emberek képtele
nek úgy áttekinteni ezt a jelzésözönt, j 
hogy megfelelő következtetéseket vonja- j 
nak le belőle. Vagyis Stockholmban kivi- : 
láglott: a minden részletre kiterjedő, ap- I 
rólékos információ-szolgáltatás nem a 
balesetek megelőzését, hanem bekövetke
zését segíti elő. Hasznosabb tehát, ha 
előbb a számítógép értékel és már értékelt | 
információt ad az embernek. Ezekhez a 
felismerésekhez a Three Mile Island-i ■ 
baleset juttatott el bennünket.

— Az utóbbi hónapokban gyakran le- * 
hetett hallani a „legnagyobb feltételez
hető baleset’’ fogalmáról is. Mi az valójá- I 
bán és melyek a kritériumai?

— Mielőtt a kérdésre válaszolnék, sze- . 
retném megjegyezni, hogy a különböző ; 
terminológiáknak is megvan a maguk | 
■.üzemzavara”. Ebben a kérdésben még a I 
szakemberek között is véleménykülönbség 

van, ami részben onnan ered, hogy az an
gol és orosz szakkifejezések egyaránt for
díthatók üzemzavarnak, illetve baleset
nek. Terminológiai szabványunk „feltéte
lezhető maximális üzemzavart” definiál, 
mint az atomenergia-létesítményekben be
következő legsúlyosabb üzemzavart, ame
lyet a megállapodás szerint figyelembe 
kell venni a védelmi rendszabályok ki
dolgozásakor. Ráadásul a hazai szakértők 
egy része a „feltételezhető legnagyobb 
üzemzavart” azonosítja az úgynevezett 
„méretezési üzemzavarral”, amelynek kö
vetkezményeit a tervezett és beépített biz
tonságvédelmi rendszereknek olyan mér
tékben kell mérsékelniük, hogy a környe
zetben tartózkodók sugárterhelése ne ha
ladja meg az engedélyezett határértéket. 
A külföldi szakirodalomból úgy tűnik 
számomra, hogy a „legnagyobb feltételez
hető baleset”, vagy a „maximálisan hihe
tő baleset” súlyosabb az „üzemzavarral” 
definiáltaknál, hiszen következményeit a 
biztonságvédelmi rendszerek már nem 
tudják a kívánt mértékben lecsökkenteni. 
Ennek legveszélyesebb fázisa az úgyneve
zett „Kína-szindróma”, amikor a reaktor
mag részben vagy egészben leolvad, át
olvasztja a biztonsági betonszerkezeteket 
és esetleg belezuhan a talajba. Azt azon
ban nem szabad elfelejteni, hogy a „Kí
na-szindróma” nem a szakemberek fogal
ma, hanem a világhírű film kapcsán ter
jedt el. Végső soron azonban minden bal
eset súlyosságának maximális felső hatá
ra kiszámítható a reaktorok radioaktivi
tás-tartalmának ismeretében.

— Éppen Csernobil kapcsán terjedt 
el, hogy a reaktormag olvadásával új, 
eddig ismeretlen elemek is keletkeztek. 
Olyanok, amelyeknek nem volt helyük 
a Mengyelejev-táblázatban sem.

— Tipikusan laikus megközelítés! A 
maghasadás törvényszerűségei jól ismer
tek. Ismeretlen elem tehát nem jöhet 
létre egy ilyen katasztrófánál.

— Visszatérve a csernobili baleset
hez ... Példa nélküli sokkot, már-már 
hisztériát okozott. Főként Európában.

— Csodálkozni nem lehet rajta. Ez 
volt az első olyan atomerőművi baleset,

_________ CSERNOBIL 

amelyik egy sok államból álló kontinen
sen, kiterjedt szennyezéshez vezetett. És 
hosszú ideig nem tudtuk, hogy mi tör
tént, vagy mi várható még. Ráadásul 
Európa egyes országaiban az egyébként 
jogos, illetve természetes aggodalmat 
alaptalanul fokozták természetellenessé 
részben a tömegtájékoztatási eszközök, 
részben az eltúlzott óvintézkedések.

— Véleménye szerint miért tíz, illetve 
harminc kilométeres sugarú kör lett a 
csernobili atomerőmű környékén a ve
szélyeztetett zóna? Egyáltalán! Mitől 
függ ennek a területnek a nagysága?

— Elméleti meggondolások alapján, 
becslésekkel meghatározható, hogy mi le
het a baleset következménye a környezet
re, milyen körben kell olyan drasztikus 
intézkedéseket hozni, mint például a la
kosság kitelepítése, milyen körben szük
séges elrendelni az emberek zárt helyen 
tartózkodását vagy jódkészítmények sze
dését. A 10—30 kilométer sugarú kör a 
legerőteljesebben szennyezett területeket 
foglalja magába. Az ilyen számok, persze, 
nem abszolútak, hanem inkább csak ter
vezési irányszámok a megteendő intézke
désekhez. A kör nagysága egyébként 
függhet még attól is, hogy milyen anya
gok kerülnek ki a reaktorból, vagy mi
lyenek például az időjárási viszonyok.

— A külföldi szennyezésben a lég
áramlatok játszották a legnagyobb sze
repet?

— Igen... Április 26-án és 27-én 
északi—északnyugati irányba fújt a szél az 
első kibocsátással először a Baltikumot, 
majd Skandináviát és Finnországot 
szennyezve. Ebből április 29-én és 30-án 
Magyarországra is eljutott egy aránylag 
kis mértékű szennyezés. Az április 27-i és 
28-i kibocsátás nyugati—délnyugati irányú 
széllel sodródott Közép-Európába, egé
szen Észak-Olaszországig. Magyarorszá
gon május 1-jén és 2-án mértük az első, 
egyben a legmagasabb szennyezési csú
csot, május 2-án délelőtt már csökkenő ér
tékekkel. Ezután kelet felé fújt a szél, 
majd a május 1—4-e közötti kibocsátást 
az északi szél a Balkán és a Fekete-tenger 
irányába sodorta, s ebből a szennyezés- 
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bői ismét kapott hazánk déli—délkeleti 
pereme, amikor a szél északnyugati irány
ba fordult. Ennek nyomán mérték a má
sodik csúcsot május 6-a és 8-a között, de 
ez már jóval alacsonyabb volt az elsőnél.

— Magyarországot tehát három hul
lámban érte a csernobili radioaktív kibo
csátás?

— Háromban, de ténylegesen csak két 
hullám volt jelentős.

— Miért?
— Az első, a legmagasabb csúcsot hozó 

hullám a Salgótarján—Budapest—Pápa— 
Szombathely vonalban szennyezett, és en
nek a térségnek is csak a kisebbik hánya
dán, foltokban emelkedett jelentősebben a 
sugárzási szint. A második hullám Romá
nia nyugati részének szennyezésével 
esett egybe, de nálunk csak alig érzé
kelhető sugárszint-növekedést okozott 
május 3-án és 4-én. Gyakorlatilag ez 
nem tekinthető igazi hullámnak. A má
jus 6-i csúcsot hozó következő hullám Bé
késcsaba, Szeged és Szolnok, illetve Pécs 
térségét érintette, nem teljesen összefüggő 
területekben, s mint már említettem, lé
nyegesen alacsonyabb szinten, mint az 
első.

— Mikor múlt el Csernobilban az igazi 
veszély?

— Dátumra pontosan nem tudjuk, de 
az biztos, hogy akkor, amikor sikerült 
megakadályozni a radioaktív anyagok ki
bocsátását.

— És Magyarországon?
— Mi akkor könnyebbültünk meg, ami

kor jött a május 8—9-i országos esőzés 
és a levegőből kimosta a radioaktív anya
gokat. A légkörben semmi sem maradt. 
Mindent kimosott.

— Miért jelentett ez megkönnyebbü
lést?

— A legtöbb gondot az okozza, ha a 
légkörben vannak radioaktív anyagok, 
hiszen a lélegzést nem lehet megállítani. 
Az összes többi eset könnyebben kezel
hető.

— Az eső révén viszont a földfelszín 
szennyeződött.

— A sugárszintet rendszeresen mér

tük egy méterrel a földfelszín felett. 
Így viszonylag könnyű volt megállapí
tani, hogy a .szennyezettség mértéke alig, 
mindössze 15—20 százalékkal növekedett 
átmenetileg, s utána ismét csökkent.

— Mégis, mi foglalkoztatta leginkább 
az esőzések után?

— Az, hogy milyen mértékű lesz a 
földfelszín szennyezése hosszú felezési ide
jű anyagokkal. Hiszen tudjuk, hogy pél
dául a cézium—134 körülbelül két-, a cé
zium—137 pedig 30 éves felezési idejű. A 
mérésekből aztán kiderült, hogy a cé
zium—137 felületi koncentrációja nagyjá
ból megegyezik az atomfegyver-kísérletek 
következtében létrejött értékekkel. Ekkor 
megnyugodtunk. Az ilyen alacsony érté
kek semmilyen közvetlen veszélyt nem je
lentenek az egészségre. Igaz, hogy hosszú 
időn át, de csak egy kicsit növelik a kör
nyezeti sugárzás szintjét, alig 10 százalék
kal haladva meg a normálértéket.

— A csernobili baleset során milyen 
radioaktív anyagok kerültek a légtérbe 
és tudunk-e valamit mennyiségükről, il
letve megoszlásukról?

_— Csak arról beszélhetek, amit ha
zánkban ki tudtunk mutatni. Illetve azt is 
ismerjük, hogy az urán atommagjának 
hasadásánál milyen hasadási termékek
kel számolhatunk. Ezek túlnyomó több
ségükben gamma- és béta-sugárzók. A 
stroncium—90 és a stroncium—89 például 
béta-sugárzó. Hazánkban 10—12-féle ra
dioaktív izotóp-anyagot mutattunk ki. 
Először a szennyezés harmadát-felét a 
jód—131 és a jód—132 izotópok adták. 
A százalékos megoszlás azután változott, 
hiszen a rövid felezési idejűek elbomlot
tak. A cézium—134 és a cézium—137 
mellett a stroncium—90 és a stroncium— 
89 izotópok is jelen voltak, illetve van
nak. de lényegesen kisebb arányban, 
mint az atomfegyver-kísérleteknél. Akikor 
a stroncium—90 és a cézium—137 aránya 
1:1,6-hoz volt, tehát 60 százalékos. Most 
nagyjából 1:10-hez arányt mértünk, te
hát alig több, mint egyhatodát az atom
fegyver-kísérletek idején mérteknek. Az 
eddig említetteken kívül egyébként talál
tunk még ruténium—103, lantán—140 és 

más izotópokat is, de csak egészen kis 
arányban.

— Az emberek többsége szerette volna 
tudni, főként azokban a május eleji na
pokban, hogy van-e veszély, és ha van, 
akkor milyen mértékű. Nem összehason- 
lítgatást vagy példálózgatást várt, hanem 
konkrét értékeket.

— Szerintem a beteg az orvosnál ál
lapotának súlyosságára vagy enyheségé
re kíváncsi, és mondjuk, nem az aldo- 
szterinszintje után érdeklődik ... Vagy ... 
egy másik oldalról közelítve... Ha reg
gel hallgatja a rádióban az időjárásje
lentést, a hektopascalban megadott lég
nyomásértékekből vonja le következteté
seit?

— Az én hibám, hogy még mindig a 
régi egységek élnek bennem és a higany
milliméterek alapján igazodnék el.

— A mindennapi életben én sem igen 
használom az Sí-egységeket de a tudo- 
mánj' más. Ott kötelességünk azokat 
használni... így aztán az is igaz, h.ogy 
a mértékegységek a legképtelenebbül ke
verednek. Az újak a régiekkel, illetve a 
régiek és az újak is egymás között.

— A Csernobiliul kapcsolatos mérési 
eredmények is vegyesen terjedtek. Rönt
genben éppúgy, mint sievertben, rém
ben, grayben és curie-ben.

— Hát ez az! Adott tehát az állatpot- 
jelzési igény és a mértékegységek zűr
zavara. Ehhez vegye hozzá az emberek 
általános tájékozatlanságát ebben a téma
körben. Ha például ötvenezerszeres nö
vekedésről beszélünk, akkor ebből az em
berek többsége csak az ötvenezres szor
zószámot fogja fel. És félni kezd. Holott 
a nullánál alig észrevehetően nagyobb 
mennyiség növekedett ilyen mértékben és 
még akkor is meglehetősen kicsi volt. 
Azaz egészségünkre nem veszélyes. Ezért 
véltük hasznosabbnak a súlyos—enyhe 
analógia alapján jelezni az értékeket. Bár 
megjegyzem, konkrét számadatokat is 
mondtunk, amelyek az újságok májusi 
számaiban megjelentek,

— Mekkora volt Magyarországon a su
gárzás legmagasabb szintje?

Néhány fogalom és egység
Aeroszol (radioaktív): A levegőben lebegő 
porszemek, hozzájuk tapadó radioaktív ré
szecskékkel.
Aktivitás: Az időegység alatt bekövetkező 
spontán magátalakulások várható száma. 
Sí-egysége a becquerel, korábbi egysége a 
curie.
Alfa-sugárzás: Ionizáló sugárzás, amelyet 
atombomlás közben keletkező alfa-részecs
kék (helionok) alkotnak. Nagy ionizációs 
sűrűséget okoz, így biológiai hatása a gam
masugárénak sokszorosa, ha azonos mennyi
ségű anyagban azonos mennyiségű energia 
nyelődik el. Áthatoló képessége csekély. 
Becquerel (Bq): Az aktivitás Sí-egysége. 
1 Bq •- 1 bomlás/másodperc.
Béta-sugárzás: Ionizáló sugárzás, melyet az 
atommag-átalakulás során keletkező elektro
nok, illetve pozitronok alkotnak. Biológiai 
hatása a gamma-sugáréval nagyjából egyen
lő, áthatoló képessége az alfa-sugárzásnál 
valamivel nagyobb.
Biológiai felezési idő: Élő szervezetbe ju
tott bármely elem felének kiürülés! ideje. A 
kiürülés sebességét jellemzi.
Coulomb/kilogramm (Ckg vagy C.kg1): A 
besugárzási dózis Sí-egysége. Olyan állandó 
intenzitású ionizáló sugárzás besugárzást dó
zisa, amely 1 kg tömegű levegőben összesen 
1 coulomb töltésű, azonos előjelű iont hoz 
létre. Régi egysége a röntgen.

Curie (Ci): Az aktivitás korábbi mértékegy
sége. 1 Ci=37.10» Bq.
Dózis (sugáradag): A röntgen-, a gamma- 
és egyéb ionizáló (alfa-, béta-, proton- stb.), 
valamint neutronsugárzásból a besugárzott 
anyagban, vagy az élő szervezetek szövetei
ben elnyelt energia mennyisége.
Dózisegyenérték (H): .Az ionizáló sugárzás 
minősegétől függően az élő szetvezetben el
nyelt dózis biológiai hatása különböző, ami 
a Q minőségi tényezővel vehető figyelembe. 
Ezenkívül egyéb módosító tényezők (N) is 
befolyásolhatják a sugárzás biológiai hatá
sát. Ezért a dózisegyenérték (H) az elnyelt 
dózisnak és ezeknek a tényezőknek a szor
zata (H—D.Q.N). Sí-egysége a sievert, ko
rábbi egysége a rém.
Effektív dózisegyenérték: A sztohasztlkus 
sugárhatásból eredő károsodást (daganatok, 
genetikai, örökletes ártalmak) a testszöve
tek különböző érzékenységet kifejező, sú
lyozó tényezőkkel veszi figyelembe. Egysé
gei a dózisegyenérték egységeivel azonosak. 
Effektív felezési idő: Az egyes radioizotó- 
pokra jellemző, a fizikai felezési idő és a 
biológiai felezési idő alapiján kiszámított 
érték.
Elnyelt dózis: Az ionizáló sugárzás által az 
anyag tömegének átadott átlagos energia. 
Si-egysége a gray, régi egysége a rád.
Fajlagos aktivitás: A radioaktív izotópot 

tartalmazó elem vagy vegyület egységnyi 
tömegének aktivitása (pl. Bq/g),
Felezési idő (fizikai felezési idő): Az az 
idő, amely alatt a kezdeti időpontban meg
lévő radioaktív anyag fele elbomlik, azaz 
mennyisége a felére csökken.
Gamma-sugárzás: Elektromágneses sugárzás, 
amely leggyakrabban az atommagok átala
kulásainál sugárzódik ki. Áthatoló sugárzás 
lévén, a test bármely részét károsíthatja. 
Gray (Gy): Az elnyelt dózis Sí-egysége. 
1 Gy=l J kg (J=Joule).
Háttérsugárzás (természetes háttérsugárzás): 
A természetes forrásokból eredő sugárzás, 
melynek révén a lakosság teljes sugárterhe
lése a jelenlegi becslések szerint átlagban 2 
milllslevert/év,'személy effektív dózisegyen
érték. A sugárvcszélyes munkahelyeken dol
gozók évi effektív dózisegyenérték-korlátja 50 
mSv (5 rém), egyes szerveik évi dózisegyen
érték-korlátja 500 mSv (50 rom). A népesség 
tagjai (általában a lakosság) mesterséges for
rásokból csak a sugárveszélyes munkahelye
ken dolgozók sugárterhelésének egvtlzedét 
kaphatják (5, illetve 50 mSv). A korlátokat 
a népesség kritikus csoportjaira kell alkal
mazni.
Ionizáló sugárzás: Elektromágneses (rönt
gen- vagy gammasugár, fotonok) vagy ré
szecskesugárzás, amely az anyagon át
haladva. Ionizációt hoz létre. Az ionizáló 
sugárzás hatásának kitett személy sugárter
helése a testen kívüli forrásokból (külső 
sugárterhelés) és a testen belüliekből (belső 
sugárterhelés) eredhet. A kettő összege a 
teljes sugárterhelés.



A helyszín: Paks környéke, 
a mérés eredménye megnyugtató volt 

(MTI Fotó: Matusz Károly)

— A mért sugárzási szintnek a szeny- 
nyezett területre jellemző maximuma 
430 nanogray Óra volt. Ehhez tudni kell, 
hogy hazánkban általában 80—-110 na
nogray az óránkénti sugárzás dózistelje
sítménye a levegőben és a szabadban. És 
azt is, hogy a nanogray a gray egymil- 
liárdod része.

— Mekkora volt a levegőben és a föld
felszínen a radioaktív anyagok aktivi
tása?

— Vegyünk ismét néhány jellemző 
maximumot. Ismert, hogy Budapest a 
legszennyezettebb térségbe került, de, és 
ezt ismételten hangsúlyozni szeretném, 
ez a „lég” még mindig igen messze van 
a veszélyestől és egész sor külföldi 
értéknél alacsonyabb. A WHO (Egészség
ügyi Világszervezet — A szerk.) infor
mációi szerint Lengyelországban 440, 
Csehszlovákiában 200, Bajorországban 
250, Ausztriában 230 és Magyarországon 
50 mikroröntgen volt a maximális besu
gárzási dózisteljesítmény óránként. Egyéb
ként amint látja, a WHO sem a Sí egy
ségében, a coulomb/kilogrammban, hanem 
a régiben adta meg az értéket, mert így 
kapta meg a tagállamok többségétől... 
De... visszatérve a kérdésre: Budapest 
térségében a levegő összes béta radioak
tivitás-koncentrációjának maximuma 15— 
25 becquerel/köbméter között volt, a föld 
felszínén pedig a cézium—137-é 5—6 ezer 
becquerel/négyzetméter, a cézium—134-é 
viszont ennek nagyjából a fele.

— Érzékeltetné a sugárzás biológiai ha
tásának veszélytelenségét is a mért ada
tok alapján?

— Átlagos körülmények között, évente 
2 millisievert sugárterhelés ér bennünket. 
A csernobili baleset okozta többlet az 
előzetes becslések szerint az egy milli- 
sievertet sem érte el. Ugyanakkor a su
gárveszélyes munkahelyeken dolgozók 
évi effektív dózisegyenérték-korlátja 50

Izotópok: Valamely kémiai elem atomjainak 
azonos magtöltésü (protonok száma), de tö
megükben (neutronok száma) különböző 
változatai.
Neutron-sugárzás: Különböző energiájú neut
ronok által létrehozott sugárzás. Áthatoló 
sugárzás lévén, a test bármely részét káro
síthatja.
Nuklid (radionuklid): Meghatározott fajtájú 
atom, amelyet a protonok és a neutronok 
száma, energiája, a gerjesztés állapota jel
lemez. Meghatározott nuiklld csak mérhető 
élettartamú atom lehet.
Rad: Az elnyelt dózis korábbi mértékegysé
ge. 1 rad=0,ai Gy.
Radioaktív átalakulás: Az atommag átalaku
lásának egyik formája. A nuklid atommag
jának összetételében és szerkezetében bekö
vetkező spontán változás.
Radioaktivitás: Egyes atommagoknak az a

SUGARDÓZIS-EGVSÉGEKRADIOAKTIVITÁS- ÉS FONTOSABB

^•nnyltép Sl mértékegység 
neve jelölése

Régi mértékegység 
neve jelölése Átszámítás

Rndiqqktlvitós becquerel Bq curie Cl 1 Ci 37: IO9 Bq

1 Bq» 27,03 10~’2 Ci

B»»ugórzósl dózb coulomb per röntgen R 1 R 258:10—® C/kg

kilogramm C/kq
1 C/kq» 3.876 103 R

Elnyelt dózis gray Gy rád 1 rad 0,01 Gy
1 Gy =8 100 rad

Dózisegyenérték sievert Sv rém 1 rem = 0,01 Sv
1 Sv = 100 rem

millisievert, a' lakosságé pedig ennek az 
egy tizede.

— Élelmiszereinket mennyiben érintet-, 
te a sugárzás? Például a tejet...

— A budapesti tejben mért legmaga
sabb jód—131 koncentráció 250 becquerel/ 
liter volt... Egyébként, amikor a MÉM 
a tejelő tehenek legeltetését korlátozta, az 
egyik szentendrei gazdaság a kérésünkre 
legeltette két tehenét. Fel akartuk mérni, 
hogy milyen gyorsan és milyen mértékben 
kerül be a lelegelt fűvel együtt a jód—131 
a tehén szervezetébe, illetve milyen mér
tékben választódik ki a tejben. Végső so
ron tízszer olyan koncentrációban jelent 
meg, mint a budapesti elegytejben... 
Vagyis nem volt nagy gondot okozó szeny-

tulajdonsága, hogy külső behatolás nélkül 
elbomlanak alfa-, béta- és gamma-sugarak 
kibocsátásával, vagy spontán hasadással.
Radioaktív izotóp: Valamely kémiai elem 
instabil, spontán átalakuló izotópja.
Radioaktív koncentráció: Egységnyi térfogatú 
vagy tömegű anyag radioaktivitása (pl- 
Bq/m3; Bq/kg stb.).
Rém: A dózisegyenérték korábbi mértékegy
sége. 1 rem«”0,01 Sv.
Röntgen (R): A besugárzási dózis korábbi 
mértékegysége. 1 R«=■258.10—8 C/kg.
Röntgensugarak (X-sugarak): Elektromágne
ses sugárzás, amely fékezési és esetenként 
karakterisztikus sugárzásból áll. Elsősorban 
akkor keletkeznek, amikor a felgyorsított 
elektronok valamilyen anyagba (pl. röntgen
cső anódlába) ütközve lefékeződnek.
Sievert (SV): A dózisegyenérték Sí-egysége, 
1 Sv-1 J/kg.

OSSZEHASONIITÖ TABLAZATA

I nyezés. A magyar élelmiszerek „sugárzó- 
i anyagtartalma” a legszigorúbb egyesült 

államokbeli és közöspiaci követelmények- 
i nek is megfelelt. Az EGK május 11-én 
‘ hozott tilalma nem volt megalapozott. Kü- 

lönösen nem a WHO május 6-i, koppen- 
। hágai szakértői tanácskozása ajánlásának 

ismeretében.
— Ennek a tanácskozásnak tevékeny 

résztvevője volt, hiszen az ajánlás nem 
utolsósorban magyar véleményeken is ala
pult. Egyedi esetről van-e szó, vagy álta
lában is elismert a magyar sugárbiológia 
és sugáregészségügy?

— Szerénytelenség nélkül mondhatom: 
| intézetünknek van nemzetközi tekin

télye, ami abban is megnyilvánult, hogy 
1985-ben a WHO Európai Területi Irodá-
jónak felkérésére mi rendeztük meg a 
sugarad balesetek sérültjeinek ellátásával 
foglalkozó nemzetközi tanfolyamot. De a 
koppenhágai szereplés eléggé személyes 
dolog volt.

— Ezt hogyan értsük?
— Atomerőművi balesetek kérdésében 

; elég régóta működöm közre szakértőként 
I a nemzetközi szervezetekben. Sőt kiadvá- 
! nyok szerzőjeként is. A Nemzetközi 
i Atomenergia Ügynökségnél éppúgy, mint 

a WHO-nál. Elsősorban ennek tudható be, 
i hogy meghívtak Koppenhágába. Akkori- 
I bán számos európai ország egészségügyi 
j kormányszervei kérték a WHO vélemé

nyét, hogy mi legyen a teendő Csernobil 
kapcsán. Sugárvédelmi szakemberek, or
vosok, biológusok, meteorológusok vettek 
részt a megbeszéléseken. Sőt, még egy 

I pszichológus is, a legmegfelelőbb tájékoz- 
I tatási módszerek meghatározásának érde- 
[ kében. Végül is a koppenhágai ajánlás el

készítésében volt személyes szerepem. 
। Gyakorlatilag azzal értett egyet a tanács- 
| kozás, amit mi itthon csináltunk.

— Június 21—27-e között isméz Cserno- 
bil-ügyben járt külföldön?

— A WHO-szakértők egy újabb érte- 
I kezletén voltam. Ezúttal Utrechtben. Az

zal a kérdéssel foglalkoztunk, hogy a 
i csernobili eredetű radioaktív szennyezés 

CSERNOBIL, ATOMTECHNIKA, ÉLET



után milyen hosszú távú következmények 
várhatók és milyen intézkedéseket kell 
tenni. Végül azokra a módszerekre is 
ajánlásokat fogadtunk el, amelyekkel 
megbecsülhető, hogy ezek a szennyeződé
sek milyen hatással vannak a lakosságra. 
Például felhívtuk a figyelmet a cézium
izotópok környezeti viselkedésének tanul
mányozására.

— Ezek szerint Csernobil WHO ta
nácskozás-sorozatot is elindított.

— A WHO valóban úgy döntött, hogy 
szükség esetén további munkákat is 
programba vesz. Célszerű lenne például 
egységes elveket kidolgozni annak meg
határozására, hogy az élelmiszerekben, il
letve az élelmiszereken mennyi lehet a 
különböző radioaktív anyagok elfogadható 
szintje. Ez egyben azt is jelenti, hogy a 
WHO sem tudott egyetérteni egyes euró
pai országok döntéseivel, illetve azokat 
nem tartotta indokoltnak.

— El tudnak jutni az egységes elvekig?
— Könnyen nem. Az biztos. Már csak 

azért sem, mert balesetenként más és 
más a kibocsátás összetétele, illetve orszá
gonként eltérőek a táplálkozási szokások. 
Persze, azért a közelítés még lehetne egy
séges !

— Hogyan lesz valakiből sugárvédelmi 
szakember? Pontosabban sugárbiológus 
és sugáregészségügyi szakértő?

— Rám gondol’
— Igen.
— Budapesten végeztem el az orvostu

dományi egyetemet 1951-ben. Utána ka
tonaorvos voltam. És amikor 1954-ben 
elkezdődtek a Bikini-szigeteken azok a 
rossz emlékű kísérleti robbantások, ak
kor merült fel nálunk éppúgy, mint a 
többi országban, hogy az ezekkel a kér
désekkel foglalkozó intézetet kell alapí
tani, szakembereket nevelni... így ke
rültem a Szovjetunióba és ott tanul
tam 1954—1956 között... 1969-től 1974-ig 
a Nemzetközi Atomenergia Ügynökség 
sugárbiológiai részlegét vezettem Bécsben, 
s utána lettem az OSSKI igazgatója, 
majd főigazgatója.

— Visszakanyarodva eredeti témánk
hoz: most van-e, és mi a teendő? Azaz 
hónapokkal a csernobili baleset után.

— A lakosság védelmével kapcsolatosan 
semmilyen teendőnk sincs. A sugárzási 
értékek még május közepén, második 
harmadában csaknem visszatértek a ko
rábbi normál szintre. Intézetünk viszont 
nem tétlenkedhet. Egész sor tudományos 
információt kell begyűjtenünk a környe
zetbe került radioaktív anyagok sorsáról, 
azok viselkedéséről, a táplálékláncban 
játszott szerepéről. A következő feladat: 
értékelni és leírni azokat. És az egész, 
Csernobilhoz kötődő történéssorozatból 
levonni a megfelelő következtetéseket az 
atomerőművek biztonsága érdekében. Kö
zéjük értve a jelenleg működőket épp 
úgy. mint a jövőben építendőket Ez, 
persze, közös, ha úgy tetszik: nemzetközi 
feladat... Az azonban máris megfogal
mazható tanulság, hogy nemcsak a la
kosság, hanem a szakemberek egy részé
nek, orvosoknak, fizikusoknak az isme
retei is igen hiányosak a radioaktivitás
sugárzás hatásairól. A jövőben tehát 
fontos feladat kell hogy legyen a szak
emberek oktatása éppen úgy, mint álta
lában á lakosság megfelelő tájékoztatása. 
Természetesen ezek sem csak a hazai ta
pasztalatokra épülő tanulságok, illetve 
feladatok.

RÓZSA ANDRÁS

Ismerkedés
„Kis földi lángjaink ezer Celsius-fok 
körüli hőmérsékletét atomreakciók mil
liófokos hői, a nap heve váltotta fel.” 

(Szent-Györgyi Albert)

Már-már közhely leírni, hogy legna
gyobb természetes ionizáló sugárforrá
sunk — a Nap.

Sok-sok millió éven át vetélytárs nél
kül árasztotta el Földünk élővilágát 
elektromágneses és részecskesugárzással, 
az élővilág viszont alkalmazkodott ezek
hez a sugarakhoz.

A röntgensugárzás, és még inkább a 
maghasadás fölfedezése, majd gyakorla
ti alkalmazása azonban vetélytársakat 
teremtett a Napnak. A mesterséges su
gárforrásokat.

Vajon azok sugárzásaihoz képes-e al
kalmazkodni élővilágunk?

Radioaktív izotópok 
és viselkedésük

A radioaktív izotópok atommagjai nem 
stabilak: idővel átalakulnak más atom
magokká, közben — rendszerint — ioni
záló sugárzást bocsátanak ki.

Egy-egy atommag átalakulásának idő
pontja véletlenszerű, a folyamat sebes
sége azonban állandó és izotóponként 
jellemző. Számszerűsítésére a felezési 
időt (Tfiz) adják meg. Ezen idő eltelté
vel a kezdeti időpontban meglévő radio
aktív anyag fele elbomlik, azaz mennyi
sége — és így sugárzása is — felére 
csökken. Vagyis tíz felezési idő alatt a 
radioaktivitás mintegy ezredrészére csök
ken.

A sugárzó anyagok bonyolult folyama
tokon át kerülnek a levegőből a Föld 
felszínére, talajra, vizekbe, növényzetre. 
Nagyobb részeik — száraz időiben — a 
nehézségi erő hatására kiülepednek, ki
hullanak (fall-out). A kisebb részek vi
szont inkább impaktálódás és adszorpció 
révén kerülnek ki a légkörből.

Nedvesség (eső, köd) hatására is je
lentős mennyiségű radioaktív izotóp ke
rülhet a Föld felszínére (preci.pitációs le
rakódás, wash-out, rain-out).

A Föld felszínére került radioaktív 
izotópok tehát elsődlegesen a felületet 
szennyezik, majd részt vesznek a szeny- 
nyezett közegek fizikai, fizikai-kémiai, 
kémiai és biológiai folyamataiban. Visel
kedésüket alapvetően kémiai jellegük ha
tározza meg.

Ezek az anyagok az élőlények — és 
végső soron az ember — szervezetébe a 
megfelelő táplálkozási láncon át jutnak 
be. Bármilyen trofikus szinten (talaj -*• 
növény -* növényevő állatok -> ember) 
bekerülhetnek a táplálékláncba, de ma
gasabb trofikus szinten átvitelüket olyan 
tényezők is befolyásolhatják, mint a 
táplálék emészthetősége vagy a fogyasz
tó anyagcseréje.

E folyamatok eredményeként a radio
aktív anyagok vagy beépülnek a test
szövetekbe, vagy kiürülnek. A kiürülés 

sebességét az összes felvett mennyiség 
felének kiürülési idejével jellemzik. Ez 
a biológiai felezési idő (Tbiol).

A korábban említett fizikai felezési 
idő és a biológiai felezési idő alapján 
az egyes radioizotópokra jellemző érték 
az effektív felezési idő, amely a két fo
lyamat együttes sebességéből az aláb
biak szerint számítható:

Tfiz-Tbiol
Teff- Tfiz+T|biol

A táplálékláncban vándorlás során a 
radiioizo topok koncentrációja általában 
nem növekszik, hanem csökken, kivéve 
néhány vízi és szárazföldi szervezetet, 
amelyek tes tsz övetei kiben dúsítanak bi
zonyos radioizotópokat, ezért biológiai 
indikátorként használhatók (pl. egyes 
kagylófajok, zuzmók).

Igen alaposan tanulmányozták a jód, 
a stroncium és a cézium radioaktív izo
tópjainak bejutását a tehéntejbe. A be
jutás jellemzésére használt paraméter az 
átviteli együttható (transzfer koefficiens), 
amely az állat napi radionuklid felvéte
lének százalékában fejezi ki az egy li
ter tejben kiválasztódott radionuklid 
mennyiségét, egyensúlyi állapotban.

Szabadföldi vizsgálatok során a jód— 
131 átviteli egvütt'hatóját 0,12—2,4 közöt- 
tinek, a stroncium—90-ét 0,05—0,22 kö- 
zöttinek, a cézium—137-ét pedig átlago
san 1,2-nek találták.

A tejen kívül elsősorban a növényevő 
állatok izomszöveteiben és belső szervei
ben is megtalálhatók a szennyezett nö
vényekkel elfogyasztott radioizotópok. 
Kisebb mértékben a jód—431 (amelyik a 
pajzsmirigyben dúsul) és jelentősebb 
mennyiségben, de egyenletesebb eloszlás
ban a cézium—137.

Betegségre kárhoztató 
dózisok

Az ionizáló sugárzások biológiai hatá
sai arányosak a szervezetben elnyelt 
energiával, azaz a sugárdózissal. De ha 
ugyanazt a dózist nem egyszerre kapjuk, 
hanem hosszabban, elosztva, akkor jóval 
kisebb ez a hatás.

Ismert az is, hogy az egyes sugárfaj
ták egymástól eltérően hatnak az élő 
szervezetekre. A proton-, az alfa- és a 
neutronrészecskék jóval hatásosabbak, az 
elektronok pedig közel azonos hatásúak 
a röntgen- és gamma-sugárzásokkal. Az 
eltérések az ionizációs sűrűségnek és 
-pályának, illetve az ionizáló sugárzá
sok áthatolóképességének különbségeiből 
adódnak. (A dózisegyenérték fogalmának 
bevezetésével egyebek közt éppen eze
ket a minőségi eltéréseket sikerült áthi
dalni. Legalábbis a számításokban.)

Ahol komoly radioaktív szennyeződés 
volt — pl. a Bikini-szigeteken —, ott az 
ökológiai vizsgálatok bizonyos mutáció
kat is találtak, emlősállat-kísérletekben 
pedig 0,25—0,5 gray nagyságú dózis fö
lött tudtak kimutatni mutációt.

A szakemberek azt is elemezték, hogy
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a sugarakkal
egy nukleáris háború — amikor nagyon 
nagy lehet a sugáradag — miképpen be
folyásolhatja az élővilágot. Arra az ál
láspontra jutottak, hogy ha a sugárzási 
viszonyok az emberre ártalmatlanok, ak
kor az alacsonyabb rendű élőlényekre is 
azok, hiszen az egysejtűek a százszorosát 
kibírják annak a dózisnak, amitől egy 
ember már halott.

Hirosima életiben maradt áldozatainak 
sorsát ismerve tudjuk, hogy bizonyos nem 
csekély sugáradagot az ember is túlél
het — akár hónapokkal vagy évekkel 
is! —, de kései következmények je
lentkeznek, jelentkezhetnek. Az az ösz- 
szefüggés is kirajzolódott, hogy minél 
nagyobb dózisban —, annál gyakoribbak 
a kései következmények, azaz a külön
böző rosszindulatú daganatok vagy a 
vérképző szerv (a csontvelő) kóros el
változásai.

Egészségügyi intézkedésekre, orvosi 
vizsgálatokra — és esetleg ellátásra — 
egyébként akkor van szükség, ha a su
gárbalesetet szenvedő egész teste 0,25—0,5 
sievertnél nagyobb sugárterhelést kapott, 
illetve ha az évi felvételi korlátot meg
haladó mennyiségű radionuklid került a 
szervezetébe, belégzéssel, lenyeléssel vagy 
felszívódva a bőrön át.

Orvosilag kimutatható — „klinikai” — 
tüneteket azonban csak a fentieknél két- 
szer-négyszer nagyobb dózis (kb. 1 sie- 
vert) okQZ.

A sugársérülés, illetve a sugárbetegség 
súlyossága és tünetei a sugárzás dózisá
tól, az érintett testfelület nagyságától, 

FORRÁS FOLYAMAT SZENNYEZETT HATÁS DÓZIS
KÖZEG MÓDJA

Kibocsátás Felhígulás ——►Levegő' ——► Belélegzés —
a légkörbe” szétoszlás

Külső gamma.
—► Talaj ——► béta —►EmberLerakódás —।

sugárzás

—►Növényzet—
L>Elnyelés..... ■—

Állatok ——►táplálékból

valamint az egyén sugárérzékenységétől 
függően, igen változatosak lehetnek.

A tünetek időbeni megjelenése alapján 
— a sugársérülést követően — három sza
kasz különíthető el: a legkoraibb az ún. 
előzetes szakasz, fejfájással, szédüléssel, 
gyengeségérzettel; ezt egy tünetmentes 
lappangó időszak követi; végül kialakul 
a sugárbetegség kritikus szakaszának tü
netcsoportja.

A tünetek változatosságát az okozza, 
hogy a különböző szervek és szövetek 
különböző sugárérzékenységűek.

Mintegy 1 sievert alatt — amint azt 
fentebb már említettük — klinikai tüne
tek alig jelennek meg. 1—10 sievert kö
zött elsősorban a vérképzőrendszer káro
sodik, és a keringő vérben észlelhetővé 
válik a nyiroksejtek, valamint a vérle- 
mezkék számának csökkenése. 10—15 
sievert között már a gyomorbél-rendszer 
nyálkahártyája is sérül és azon keresztül 
fertőződik a szervezet. Ennél nagyobb dó
zisértékeknél (50 sievert) a központi ideg
rendszer károsodása következik be, gör
csökkel, tájékozódási- és mozgási zavar
ral.

A bőr sugársérülése 6—10 sievert között 
a szőrzet végleges kihullásával és az érin
tett terület elszíneződésével járhat. %

A sugárbetegség gyógyítása attól függ, 
hogy mely szervek károsodtak, vagyis a 
szervezetnek milyen funkcióit kell tá
mogatni, esetleg pótolni. így pl. a vér
sejtek pótlására vérátömlesztés, vérsejt- 
készítmények vagy a csontvelői sejtek 

transzfúziója, a fertőzés kivédésére an
tibiotikumok adása, az egyéb tünetek 
(fejfájás, hányinger, szédülés, láz, fáj
dalom) kezelésére pedig egyéb gyógysze
rek adhatók.

Sajátos gyógykezelés abban az esetben 
szükséges, ha a szervezetbe toxikus 
mennyiségben kerültek be a radioizotó- 
pok. Ilyenkor a gyomorbél-rendszerből 
vailó felszívódásuk csökkentése vagy 
megakadályozása, illetve a már felszívó
dott izotópok minél hatékonyabb eltávo
lítása a legfontosabb teendő.

A csernobili balesetet és légszennye
zést követően oly sokat emlegetett „jód- 
profilaxis” alapelve egyébként az, hogy 
stabil (nem radioaktív) jód bevitelével 
feltöltődjön a pajzsmirigy, ezzel előzve 
meg ebben a szervben a radioaktív jód 
felhalmozódását. Ez a megelőzést szolgáló 
stabil-jód-bevitel azon a felismerésen 
alapul, hogy az egyes elemek meghatá
rozott szervekben dúsulnak fel. A stron- 
ctium például a csontokban rakódik le, 
a céziumot leginkább a lágy szövetek 
(izmok) veszik fel, a jódot a pajzsmirigy.

Földet gyalulni, ha kell!
Sugárszennyezés után a sugármentesí

tés a legelső és egyben a legfontosabb 
teendők egyike. Alapvetően különbözik 
a vegyi mentesítéstől, hiszen annál a fo
lyamainál az anyag vegyi tulajdonságait 
igyekszünk meg változtatni, semlegesíte
ni. A sugármentesítés viszont azt je
lenti, hogy a sugárzó anyagot a veszélyt 
jelentő helyről oda szállítjuk, ahol ki
sebb veszélyt jelent, vagy semmilyet. Hi- 
szen a radioaktivitást nem tudjuk sem
legesíteni!

Egy terület sugármentesítése mindig 
attól függ, hogy milyen tulajdonságú 
(élettartalmú) radioaktív anyagok kerül
tek oda. és milyen mennyiségben. A rö
vid felezési idejűek viszonylag kevesebb 
gondot okozhatnak, mert a szennyezett
ség tíz felezési idő alatt egy ezrelékére 
csökken, de például a stroncium—90-nél 
már csaknem három évszázad kell ah
hoz, hogy mennyisége — és egyben su
gárzása — egy ezrelékre apadjon.

A portalanított területeknél (utcáknál, 
tereknél stb.) általában egyszerű a fel
adat: azokat le lehet, és le kell mosni, 
akár többször is egymás után, egészen 
a szennyezettség megszűntéig.

Erdőket, erdőrészeket, legelőket, vagy 
a mezőgazdaságilag nem hasznosítható 
területeket egyszerűen le lehet zárni, 
amíg a szennyezettség igazán veszélyes 
mértékű, bár ezzel nem akadályozható 
meg a sugárzóanyag tovább vándorlása, 
akár por formájában, akár a talajvízbe 
jutva. (Tehát a táplálékláncba kerülés 
esélye fennmarad.)

A termőföld azonban már több gon
dot ad. Talaj kezelésekkel elő lehet ugyan 
mozdítani a hosszú felezési idejű sugár
zó izotópok vegyi vagy abszorpciós le
kötését, egy adott küszöb felett azon
ban tanácsosabb (sőt szükséges!) a 
szennyezett réteg legyalulása, összegyűj
tése és izolálása, akár még elszállítása 
is. Adott esetekben célszerű lehet a 
szennyezett területek lebetonozása is. 
Ezekre a sugármentesítési műveletekre 
egyébként Csernobil és Pripjaty leg- 
szennyezetteb térségeiben is sor került.

A vizeket sugármentesíteni úgy lehet, 
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ahogyan tisztítani. A természetes szű
rés már maga is csökkenti a radioaktív 
szennyezettséget, ioncserélő oszlopokon 
átvezetve pedig a víz egyes ionfajtáit az 
ioncserélő anyag megköti. Szerencsére a 
vizek radioaktív szennyezettsége általá
ban még nem ért el olyan értéket, hogy 
sugármentesíteni kelljen. Amikor az 
Egyesült Államokban a Colorado folyó 
szennyeződött, nem is gondoltak sugár
mentesítésére.

Az élelmiszerek szennyeződése tulaj
donképpen nem a sugármentesítés prob
lémája. A zöldség- és gyümölcsfélék kül
ső szennyezettségét többszöri, alapos le- 
öiblítéssel el lehet távolítani. A tejben 
viszont ki lehet hígítani, ha kis meny- 
nyiségű szennyezett tejet nagy mennyi
ségű szennyezetlennel keverünk. Megol
dás az is, hogy nem azonnal fogyasz
tandó készítményeket csinálunk a szeny- 
nyezett alapanyagból, hiszen egy idő el
teltével a radioaktív anyagok lebomla- 
nak. A 8 naponként feleződő jódizotóp- 
pal szennyezett tejből például lehet saj
tot csinálni, s az így készült sajt fo
gyasztása már nem jelent veszélyt. Jár
ható út a termékek lefagy asztása is, 
mert a fagyasztás a lebomlást nem aka
dályozza meg. A különböző megoldások 
alkalmazásához, természetesen, ismerni 
kell az adott térségbe került radioaktív 
anyagok tulajdonságait és mennyiségét is.

A legkényesébb feladat az ember su
gármentesítése.

Amíg csak az emberi test felülete, il
letve az ember ruházata szennyeződött, 
nincs más teendő, mint meleg, szappanos 
vízzel többször is lemosni a szennyezést. 
Legfeljebb arra tanácsos vigyázni, hogy 
az oldószer (a szappanos víz) ne válhas
son további szennyezés forrásául, akár 
a felszíni vizekbe, akár a talajvízbe jut
va. (Rövid felezési idejű izotópoknál 
elég kivárni, míg azok lebomlanak, a 
hosszú felezési idejűeknél az oldószert 
esetleg be is kell sűríteni, majd hulla
déktemetőbe juttatni.)

A gond valójában akkor kezdődik, 
amikor a szennyezettség bekerül az em
beri szervezetbe. Ha lehetséges a gyors 
beavatkozás, akkor meg lehet akadályoz
ni a felszívódást a gyomorbél-traktusból, 
ismerve az elemek tulajdonságait. A 
stroncium felszívására például ugyanolyan 
báriumkását kell adni, mint amilyet a 
gyomorröntgennél használnak.

Ha viszont már felszívódott a radio
aktív anyag és bekerült a vérkeringésbe, 
a kezelést csak az arra felkészült inté
zetek képesek elvégezni, egyebek közt — 
mivel a bekerülő anyagok zöme fém — 
olyan vegyületek felhasználásával, ame
lyek az ártalmas anyagot megkötik, s az 
a vesén át kiürül.

A sugárzások fenyegető veszélyeivel 
szemben tehát nem vagyunk teljesen 
védtelenek. A csernobili atomerőművi 
baleset következményeinek csökkentésé
re és elhárítására tett tudományos erő
feszítések eddigi eredményei is meg
győzhetnek bennünket erről.

A csernobili atomerőmű IV. blokkjának 
gépterme a baleset után 

(MTI Külföldi Képszerkesztöség - TASZSZ)

Az ártatlanság
A csernobili szerencsétlenség emberek 

millióit döbbentette meg és a „Mi lesz 
velünk?” kérdése csak az első, aggódó 
személyes reflex volt, amit új'abbak. kö
vettek. Mii lesüt azokkal, akiket nem 
olyan enyhe sugárzások értek, mint 
bennünket? És egyáltalán?! Mi lesz az 
ember, az emberi környezet, és általá
ban az élővilág sorsa?

A „Mi történt?” és a „Hogyan történ
hetett meg?” kérdései talán csak ezek 
után sorakoztak, milliókat juttatva el 
addig, hogy megkérdezzék önmagoktól, 
embertársaiktól: „Egyáltalán kell-e ne
künk, másoknak atomenergia? Hiszen 
több bajt hozhat ránk, mint amennyi 
hasznot ad!"

Súlyos, választ váró és választ érdem
lő kérdések. Szembe kell nézni sorra, 
valamennyivel, És hiteles válaszért elő
ször vissza kell fordulni a múlthoz, az 
emberiség történelméhez.

■Eszközök, szerszámok, gépek készítése 
kíséri végig sok évezredes útján az em
bert, és az az állandó törekvés, hogy 
minél többféle, minél erőteljesebb ener
giákat állítson szolgálatába.

Nem tekinthetjük véletlennek, hogy a 
tűzhely az emberi otthon szimbólumává 
vált. Hiszen az első, már embernek ne
vezhető lény szerette volna birtokába 
venni a félelmetes lángokat.

És ez az ősi tűz még ma sem hódolt 
be nekünk teljesen.

Pedig hány alakjában igyekeztünk már 
engedelmes szolgánkká tenni?!

Vagy be kell látnunk, hogy az embe
riségnek nem rabszolgája, hanem társa 
a tűz? Mert függünk tőle. Menthetetle
nül. Hiszen ez az ősi tűz van jelen 
autóinkban, hajóinkban, repülőinkben.

Egy fizikus
Ez az ősi tűz ad fényt és meleget ott
honainknak. Ez az ősi tűz hajtja gépein
ket, hogy ruhánk, táplálékunk legyen. 
Ez az ősi tűz táplálja kultúránkat ma 
is, amihez melegedni húzódtak egykor 
az emberiség elei,

De... ezt a tüzet táplálni kell.
És a XX. század embere egyre láza

sabban kutat újabb energiaforrások után, 
fia?
Még vannak a Földön hatalmas erdő

ségek, de kipusztitásuk végtelen veszélye
ket hozna ránk. És már túl kicsi lenne 
a fák tüze napjaink — és főként jö
vőnk! — energiaéhségét csillapítani.

Szén?
Szinte napról napra újabb becslések 

látnak napvilágot világunk még meglé
vő szénvagyonáról távoli hegyek méhé- 
ben, óceánok mélyén. De már azt is 
tudjuk, hogy nemcsak kibányászásának 
költségeit kell megfizetnünk, hanem a 
felhasználás következményeinek is egy
re magasabb az ára. Mert a kéntartal
mú szenek adta energiát savas eső és 
a légkör megnövekedett széndioxid-tar
talma kíséri. A savas eső környezetün
ket pusztítja. A légkör széndioxid-tar
talmának növekedése pedig éghajlatunk 
beláthatatlan következményeket hozó 
megváltozását sietteti.

Kőolaj?
Egy-egy újabb lelőhely feltárása át

menetileg táplálhatja, reményeinket. De 
már-már látjuk, tapintjuk, hogy hol a 
készletek vége. Akárcsak közeli rokoná
nál — a földgáznál.
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koszorúja nélkül
gondolataiból

Víz9
öreg kontinensünkön, Európában alig 

maradt kihasználatlan lehetőség a vízi 
energia- hasznosítására. A környezet- és 
természetvédők pedig — joggal — ádá
zul csatáznak minden épen maradt víz
esésért, folyamszakaszért, ártéri erdőért.

Szél?
Végső soron évezredek óta tapasztal- I 

juk, hogy Földünk egyes vidékeinek ki
vételével megbízhatatlan társunk az 
energiatermelésben. És bár igaz, hogy 
több helyen, jobban lehetne felhasznál
ni, a szél nyújtotta energia csak „bese
gíthet”, de megoldani nem tudja gond
jainkat.

Maiga a jó öreg Nap?
Igaz, az első hőt adó forrása volt az I 

emberiségnek, de még ma sem tartunk 
ott, hogy igazán élni tudjunk a nap
energia lehetőségeivel. Igyekszünk mind 
jobban felhasználni, de törekvéseinknek . 
gyakran szab gátat beruházás-igényessé- I 
ge, különösen, ha villamos áramot sze- | 
retnénk termelni a Nap segítségével. Sok ■ 
esetben- a napenergiát felhasználó beren
dezés elkészítéséhez szükséges energia is 
csak harminc év alatt térül meg — ha 
addig egyáltalán kibírja a berendezés.

A magfúziós energia?
Az, amit hidrogén-atomok összeolvasz

tása: révén nyerhetünk? Nagyon-nagyon 
hosszú időre — talán véglegesen is — 
megoldaná az emberiség energiagondjait. 
De mikor lesz hasznosítható ipari mé
retekben? Mikor lesz képes villamos 
energiát adni? A jövő század elején? A 
közepén? Esetleg későbbi időkben?

És el- (vagy vissza-?) jutottunk az 
atomenergiához.

Különösen Csernobil után, Csernobil 
tudatában nem tagadható, hogy veszé
lyes forrás. Akár katasztrófához is ve- 
zethez és a radioaktív sugárzás még az 
utódokat is veszélyeztetheti.

Visszaút mégsincs!
És ha eddig öntudatlanul éltünk együtt 

különféle sugárzásokkal, most, éppen sa
ját magunk érdekében, a tudatos együtt
élést kell elvállalnunk.

Ért bennünket sugárzás a világűrből, 
a talajból, a szervezetünkbe beépült ter
mészetes radioaktív anyagok révén sa
ját magunkból már akkor, amikor még 
nem is sejtette az ember a mesterséges 
atommaghasadás lehetőségét.

Kezdetben volt tehát a természetes su
gárzási háttér. És Földünkön az sem 
mindenütt egyforma. A magas felfölde
ket például jobban bombázza sugaraival 
a világűr. Vagy egyes térségekben — 
Például India déli részein és Brazíliá
ban — a talaj gazdagabb radioaktív 
anyagokban, így az ott élők, az egysej
tűtől az emberig, a miénkénél tízszere- 
sen több sugármennyiséget kapnak. Más
hol híres gyógyforrások vizének radio
aktív gázai adnak többlet-sugárterhelést.

Lehet ezekre a tényekre úgy válaszol- I 
nL ezek a többletterhelések adottak, 
ezekkel természetesen élnek együtt az 
emberek, ez az élővilág és a radioakti
vitás természetes és békés együttélése.

És az olyan mesterséges sugárforrások, 
mint például a röntgen?

Az X-sugarak (röntgensugarak) felfe
dezését gyorsan követte gyakorlati fel
használásuk és a röntgendiagnosztika al
kalmazása rohamosan terjedt el, szerte 
a Földön. Orvoskörökben jól ismert: a 
sérülések és a betegségek eredményes 
vizsgálatának már legalább 80 százalé
kát röntgenátvilágításokkal és röntgen
felvételekkel végzik. És az sem titok, 
hogy a röntgendiagnosztikát — sok-sok 
betegség gyógyításánál — a röntgente
rápia követte.

Nem tiltakozunk ellene, mert értel
mét, használ közvetlenül érzékeljük. Pe
dig már nemcsak a szakirodalomban ol
vashattunk arról, hogy küszöbdózis 
nincs.- Akár egyetlen ionpár is okozhat 
elváltozást.

A mai orvosi diagnosztikai technika 
ugyan igyekszik minél lejjebb szorítani 
a szűrővizsgálatokból, célröntgenezések- 
ből származó sugáradagot. De hát tud
juk: nincs alsó küszöb.

Mégis vállaljuk.
Ahogyan vállalják az ennél sokkal na

gyobb gyógyászati sugáradagokat azok a 
daganatos betegek is, akik a gyógyulás 
— vagy legalábbis életük meghosszabbí
tásának — reményében vetik alá magu
kat a kezelésnek.

Mindezek erőteljesen növelik a lakos
ság egészére számított átlagos sugárdó
zist.

Ezekre a tényekre is lehet úgy felelni, 
hogy a gyógyászati sugárterhelést — 
mint ahogy a munkahelyi sugárterhelést 
is — az ember önként vállalja vagy uta
sítja el. A döntés lehetősége adott. Meg 
különben is! Szabályozott és ellenőrzött 
találkozása ez az embereknek és a su
garaknak.

A „harmadik típusú találkozás” — az 
emberiség és az atomfegyverek találko
zása — azonban már nem az. Több 
mint négy évtizede robbant fel az első 
kísérleti atombomba, és az azóta folyta
tott kísérletek nyomán keletkezett hasa
dási termékek, sugárzásaikkal sokkal na
gyobb veszélyt hordoztak annál, mint 
amennyire a XX. század átlagpolgára 
felfigyelt.

Vagy éppen az atomfegyverek csiholta 
félelem tiltakozik az atomerőművek el
len is?

Csernobil előtt is voltak az atomener
gia békés célú felhasználásának törekvé
sei során megdöbbentő balesetek, és — 
sajnos — feltételezhetően nem Csernobil 
lesz az utolsó a balesetek sorában.

Pedig a szándék egyértelmű.
A békés atomtechnika egyik legfonto

sabb alapelve, hogy az. általa okozott 
sugárterhelést olyan alacsonyra kell le
szorítani, amennyire az ésszerűen elér
hető. Értendő ez azokra a mindennapi 
sugáradagokra is, amelyek az atomerő
művek kezelőszemélyzetét, a „sugaras’ 
munkahelyeken dolgozókat vagy éppen
séggel a betegeket, szűrővizsgálatokra 
sorakozókat érik.

De hol van az ésszerűség szintje? Ott, 
ahol a társadalom tűrőképessége? De hi
szen az országonként más és más! Vagy 
az ésszerűségi szint ott húzódik, ahol a 
gazdaság és a társadalom megengedheti

A mérő- 
és ellenőrző 

hálózat
A környezet sugárvédelmi ellenőrzése 

több főhatóság közös tevékenységét 
igényli. A paksi atomerőmű körzetében a 
koordinációt a Hatósági Környezeti Su
gárvédelmi Ellenőrző Rendszer (HAKSER) 
végzi, ellenőrizve az atomerőmű környe
zetét, az érintett főhatósógok-hatóságok 
laboratóriumainak, illetve bázisintézetei
nek részvételével. Ennék az 1970-es évek 
második felétől működő — a magyar 
atomerőmű-program megvalósításával 
párhuzamosan kiépített — rendszernek kö
szönhető, hogy a csernobili reaktorbal
eset előtt, alatt és után is, megbízható 
mérési eredmények álltak és állnak a 
kormányzati szervek rendelkezésére.

Az egész országra - vagy jelentős ré
szére — kiterjedő nukleáris balesetnél, il
letve más rendkívüli eseménynél a Pol
gári Védelem által létrehozott és az 
egyes tárcák keretében működő országos 
mérőhálózati rendszer (mérőállomások, 
laboratóriumok stb.) végzi a megfelelő 
vizsgálatokat, méréseket.

A csernobili atomerőművi baleset kap
csán jelentős feladat hárult erre a mérő- 
hálózati rendszerre, amely vizsgálataival 
és méréseivel jelentős segítséget nyújtott 
az értékelő-döntésthozó szerveknek.

Az Országos Meteorológiai Szolgálat 
laboratóriumai vizsgálták a levegőben le
begő, valamint a levegőből kiülepedő 
szennyeződés aktivitását.

Az Országos Vízügyi Hivatal laborató
riumai mérték a felszíni vizek (folyók, ta
vak, tározók stb.) és az ivóvíz radioak
tivitását.

A Mezőgazdasági és Élelmezésügyi 
Minisztérium laboratóriumai elsősorban a 
növényzet és az élelmiszerek radioakti
vitását vizsgálták.

Az Egészségügyi Minisztériumhoz tar
tozó laboratóriumok vizsgálatai kiterjed
tek a külső sugárzás intenzitásának, a 
légkör, a talaj, a növényzet, az ivóvíz és 
néhány fontosabb élelmiszer (tej, hús, 
zöldségfélék), valamint az emberi test ra
dioaktivitásának mérésére.

Jelentős részt vállalt az ellenőrzésből 
a Paksi Atomerőmű Vállalat Környezet
ellenőrző Laboratóriuma és mozgólabora
tóriuma.

Kiemelkedő munkát végeztek azokban 
az időkben is az Országos Frédéric Joliot- 
Curie Sugárbiológiai és Sugáregészség
ügyi Kutató Intézet, valamint a Köz
ponti Fizikai Kutató Intézet munkatársai. 
Nagyszámú és speciális méréseikkel, 
szakirányítási, koordináló és értékelő te
vékenységükkel jelentős részt vállaltak 
abból a feladatból, hogy a reaktorbal
esettel kapcsolatos sugárvédelmi tevé
kenységek, illetve intézkedések az ország 
lakossága számára megnyugtatóak, nem
zetközileg pedig elismerést kiváltónk le
gyenek.

magának? De hát ez is országonként 
változik!

És elénhető-e egyáltalán — műszaki
lag és emberileg —, hogy a biztonság 
ne egyszerűen maximális, hanem teljes 
legyen?!

. Vagy gondoljuk végig az emberiség és 
az energiahordozók viszonyát? Az em
beriség és a sugárzások viszonyát?
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Nem az érzelmektől, indulatoktól elra
gadtatva, hanem józanul végiggondolva 
dolgainkat ismét csak oda jutunk: va
lamit valamiért. A kockázatot vállalnunk 
kell. Az atomerőművek további üzemel
tetésének kockázatát is.

Lehet, hogy a laikus számára nem vi
lágos: a világűrt ostromló ember legfej
lettebb technikájával ellátott atomerő
művek nem lehetnek 100 százalékig biz
tosak? Hát mi az akadálya a biztonság 
szintje emelésének?! Hisz olyan logikus 
az egész és sugárzik a rend!

Csakhogy az alapséma egyszerűsége 
mögött végtelen bonyolultság van. A 
történelem eddigi atomerőmű-balesetei 
során az esetek túlnyomó többségében a 
műszaki hibák és az emberi fogyatékos
ságok kombinálódtak.

A tökéletesnek vélt műszaki biztonság 
nem egyszerűen csak sok pénzbe kerül, 
hanem elaltathatja a kezelőszemélyzet 
figyelmét is.

Minél tökéletesebb az ellenőrző- és jel
zőrendszer, annál bonyolultabb is, és 
ezt az ember olykor még a számítógépek 
segítségével sem tudja kielégítően kö
vetni.

Vagy vegyünk egy egyszerűnek tűnő 
műszaki példát? Az erőművj hibák- ' 
üzemzavarok korai felismerése érdekében 
az atomreaktor hűtőközegéből üzem köz
ben is mintákat vesznek, lehetőleg mi
nél több helyről, folyamatosan. Ha ez a 
hűtőközeg például a víz, akkor kényte- ; 
lenek megnövelni a különböző helyekről 
induló csővezetékek számát. Ezzel vi
szont tovább nő a hibalehetőség és an
nak a veszélye, hogy az esetleg már ra
dioaktív vízzel sugárzó anyag jut a kör
nyezetbe. ;

Vagy zárjuk le az atomreaktor körüli 
egész teret a biztonság érdekében? De 
akkor hogyan lehet műszaki állapotát 
ellenőrizni, karbantartani?!

Sőt. végső soron maga a karbantartás 
is lőhet hibaforrás, veszélyeztető mozza
nat. Nem egy erőművi baleset igazolta 
már ezt az utóbbi 25—30 év során. Vagy
is alkalmasint a biztonság kárára for
dulhat az olyan cselekvés is, amelynek । 
éppenséggel a biztonságot kellene nö
velnie.

Ezért törekednek immár világszerte 
olyan műszaki megoldásokra, amelyek
nél a legnagyobb biztonságot maga az 
alapkonstrukció adja, nem pedig az utó
lagosan ráépülő kiegészítéshalmaz.

Ezekkel a kétkedésekkel és kérdője
lekkel, kevésbé biztató' vagy biztató tö
rekvésekkel együtt vitathatatlan: az 
atomtechnika békés alkalmazásai kezdet
től olyan szigorú biztonsági intézkedé
sekhez kötődtek, amelyek csak az űrha
józásban és napjaink légiközlekedésében 
találhatók.

Sőt, míg más területeken általában I 
előbb megfogalmazzák a feladatot és : 
megoldását, s csupán utólagosan igye
keznek az adott technikát biztonságossá 
tenni, addig az atomtechnikában már a 
feladat meghatározásába szervesen bele- : 
épülnek a biztonsági követelmények.

Igaz, az óvatosságra nagy is a szük
ség.

Az atomerőmű táplálója maga is su
gárzó anyag, és a maghasadás során 
újabb sugárzó elemek keletkeznek. Az J 
ionizáló sugárzás pedig szemünkkel nem 
látható, sőt, más érzékszervünkkel sem | 
érzékelhető. Ráadásul a radioaktív izo- I 
tópok vegyileg ugyanúgy viselkednek, 
mint a nem bomló és nem sugárzó sta
bilak. Nem elég tehát egy atomerőmű |

építéséhez úgy hozzákezdeni, hogy csak 
a szokványos műszaki tervek készüljenek 
el. A létesítmény általános biztonságvé
delmi koncepcióját és az egyes berende
zések biztonsági funkcióit, illetve meg
bízhatóságát is részletesen ki kell fejte
ni. És csak ezután kezdődhet el az épí
tés, majd a szerelés. Mindvégig igen szi
gorú ellenőrzés mellett.

A termelést pedig az üzemi próbák, 
vizsgálatok egész sora előzi meg, hogy 
a létesítményt biztonságosabban lehessen 
üzemeltetni.

És olykor még ez sem elég.
Az 1979-es Three Mile Island-i atom

erőműi baleset — amelynél ugyancsak a 
műszaki hibák kombinálódtak emberi fo
gyatékosságokkal — nem véletlenül von
ta maga után világszerte a biztonsági 
koncepciók és előírások szigorodását.

A Csernobilben történtek — feltehe
tően — nem csupán aggodalmat váltottak 
ki világszerte, hanem olyan tapasztala
tokkal is gazdagítják az emberiséget, 
amelyek segítenek a jövőbeni veszélyek 
csökkentésében.

A Nemzetközi Atomenergia Ügynök
ség kormányzótanácsa — és általában a 
szakemberek — ezért is vették nagy 
megnyugvással Mihail Gorbacsovnak, az 
SZKP főtitkárának azt a bejelentését, 
hogy a baleset létrejöttének körülmé
nyeit nemzetközi szakértők fórumán is
mertetik, a tapasztaltakat vitára bocsát
ják. mihelyt megbízható adatokkal ren
delkeznek.

A Nemzetközi Atomenergia Ügynökség 
kormányzótanácsának azon a rendkívüli 
májusi ülésén — melyen Magyarország 
képviseletében a jelen sorok írója is 
részt vett — olyan emberek ültek együtt, 
akik ha nem is voltak valamennyien az 
atomtechnika szakemberei, de értettek a 
témakörhöz. Ezért szorgalmazták, hogy a 
Csernobiliban történtek után egyezmé
nyekre van szükség a gyorsabb és pon
tosabb kölcsönös tájékoztatás, illetve a 
segítségnyújtás érdekében. Amíg pedig 
ezek az egyezmények meg nem kötőd
nek, illetve hatályba nem lépnek, addig 
tisztességgel meg kell előlegezni egymás
nak az azokban foglaltakat.

Felvetődött az is, hogy az eddigi nem
zetközi ajánlások helyett — melyeket 
mi, magyarok, szigorúan követünk — kö
telező előírásokra és végrehajtásuk nem
zetközi ellenőrzésére lenne szükség. És 
bár ennek a gondolatnak ellenzői is 
akadtak, az igenlők szava nemcsak erő
sebben, hanem meggyőz.őbben is hang
zott.

Hónapokkal vagyunk már a történtek 
után, és már ismertek a világ előtt a 
csernobili baleset okai, lezajlásának és a 
még nagyobb veszély elhárításának mó
dozatai. Többet tudunk a közvetlen ká

Sugármentesítés 
a csernobili 
atomerőmű 
körzetében.
Az egyik 
távirányitásos 
kotrógép 
bevetésre készül 
(MTI Külföldi 
Képszerkesztőség 
- TASZSZ)

rosodásokról, a légkörbe került szennye
zőanyagok összetételéről és mennyiségé
ről. Sőt, közelebbi ismerőseinkké váltak 
azok az emberek, akik egészségük vagy 
életük kockáztatásával vállalták a rend 
helyreállítását.

Az sem újdonság már — hiszen a ha
zai sajtó igyekezett megfelelően tájékoz
tatni —, hogy a hazánkba sodródott ra
dioaktív anyagok valóiban nem érték el 
az aggodalomra okot adó szintet. Leg
nagyobb hányaduk — a jód-izotópok — 
már lebomlottak. A hosszú felezési ide
jűek pedig — a cézium, a stroncium. — 
szerencsénkre igen kis mennyiségben ju
tottak el hozzánk. Az emberek megnyu
godtak.

így szokott ez lenni minden tragédia 
után.

Olyanok persze lesznek, akik a bősé
ges irodalomban utánanéznek, hogy a 
történteknek milyen következményei vár
hatók. Az emberben, környezetében. Ál
talában az élővilágban. Olvasnak majd 
arról, hogy elképzelhetők mutációk, nö
vekedhet a rákos megbetegedések szá
ma. És sok minden más egyébről is.

De ha kellő kritikával és nem kis fi
gyelemmel olvassák ezeket a műveket, 
akikor rájönnek: a kockázatot, az eshető
séget nem szabad összetéveszteni a tény
leges esetszámmal. Szokás ugyan hangoz
tatni, hogy ami bekövetkezhet, az be is 
következik. De ez csak annyira igaz, 
mint az ellenkezője: nem biztos, hogy 
bekövetkezik az, ami bekövetkezhet.

Minden felelősséggel és komolysággal 
gondolkodó embernek végül is úgy kell 
megvonnia Csernobil mérlegét, hogy a 
jövőt szolgáló következtetésekig jusson 
el. Igaz, a békés atom elvesztette ártat
lanságának koszorúját, és Csernobil után, 
immár a történtek pontosan elemzett is
meretében sok mindent kell újból végig
gondolni. De két tény marad: bár né
hány országban olyan döntés született, 
hogy abbahagyják — vagy el sem kez
dik — az atomenergetika fejlesztését, az 
emberiség egésze ma már nem mondhat 
le erről. És a másik: mindent meg kell 
tennünk, hogy ez a békés célokra is ne
hezen megZa'bolázható erő háborús fegy
verként soha ne zúdulhasson az embe
riségre.

LENDVAI OTTO

Az összeállítást az Országos Atomener
gia Bizottság (Czoch Arpádné, Lendvai 
Ottó), az Országos Fréderic Joliot-Curie 
Sugárbiológiai és Sugáregészségügyi Ku
tató Intézet (Köteles György, Niki István, 
Stur Dénes, Sztanyik B. László) és a Bú
vár (Dosztányi Imre, Rózsa András) mun
katársai készítették.
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Szeptember

Buda Ferenc Vasveretű, deres éjszakába Eifert János
ŐSZ szürkül a nyár fénylő-szép szakálla, felvétele

szorgos szelek zilálgatják széjjel, 
s telehintik vakrozsdával, vérrel.

Gaz': égetek, szél hordja a füstjét, 
a lángok közt pattognak a tüskék. 
Tűzre vetett száraz bokor lobog, 
ágai közt sziszegő csillagok.

Sápad a nyár sárga levelekkel, 
vérzik az ősz vörös levelekkel.
Gyöngeujjú gyermek-fagy fehérük.

Gyökér nyúl a halottak szívéig.



Ai Alt Erla lakótelep egyik hála (Becs)

Versailles-i 
kastélypark

a statikai számításokat, pontos rajzokat csak az tudja, 
aki nem hagyja figyelmen kívül a természetet. 

Épületei harmonikusak csak akkor lesznek, 
ha fákkal, virágokkal, pázsittal építi egybe a rideg anyagot. 
Az otthonát minden ember kellemesebbé teheti növényei, 

kertje gondozásával, de a városrészek, települések kialakításakor 
a természetet is tervezni kell, 

s ez korokat, népeket, kultúrákat is jellemez. 
Megfigyeléseimből ezen gondolatok jegyében válogattam.

Eifert János

W *z építészek, 
amikor költségvetéssel 
körülhatárolt álmaikat 

rajzolják meg a tervezőasztalon, 
a kor legmodernebb 

építőanyagait igyekeznek 
használni. 

Az agyag, a nád, a tégla, a fa 
helyett az acél, a beton 

és a fényt félig áteresztő üveg 
lett az otthonok, 

munkahelyek, közösségi épületek 
jellemző anyaga.

Lélekkel megtölteni









Jk. _JL. Donana Bio
lógiai Állomás 

vendégeként Spanyolország 
néhány kivételesen 

szép tájára jutottam el.
Házigazdáim 

kalauzolásával 
bebarangolhattam 

a tengerparti lagúnák 
madárparadicsomát, 

a mediterrán fenyvesek, 
a paratölgyerdők világát, 

és gyönyörködhettem 
a Kanári-szigetek vulkáni 

kúpjaiban, 
sziklás kősivatagjaiban

Spanyolország éghajlati és 
domborzati viszonyai rendkí
vül változatosak. Ez a termé
szetes növénytakarót is meg
határozza. A magasabb hegy
ségeket fenyőerdők, az óceáni 
éghajlatú területeket dúsfüvű 
rétek és lombhullató erdők 
borítják. Dél felé fokozato
san keménylombú tölgyesek, 
örökzöld cserjések, félcserjé
sek válnak uralkodóvá. A 
belső fennsíkok tulajdonkép
pen cserjésekkel tarkított 
puszták. Spanyolország leg
szárazabb területei a La 
Mancha szikes foltokkal tar
kított félsivatagai.

Nyitott könyv
A kilenc spanyol nemzeti 

park területe csaknem 123 
ezer hektár. Közülük a leg
jelentősebbek : a Donana, 
mely a Guadalquivir delta
vidékén 50 720 hektárt foglal 
el, a cantabriai hegységben a 
Covadonga, a Pireneusokban 
az Ordasa és az Aigüastotas,

IBÉRIAI
TÁJAKON

Pineafenyökön költ a csak Spanyolországban élő kékszarka

.1 PARATÖLGYEK 
ORSZÁGÁBAN



A Kanári-szigetek 
fővárosa madártávlatból

a Rio Guadiana mentén pe
dig a Táblás de Daímiel nem
zeti park. További négy a 
Kanári-szigetek természeti 
értékeit őrzi.

A Coto Donana Európa ter
mészeti értékekben egyik leg
gazdagabb területe. A nem
zeti park fogadóépületei hely
reállított gyönyörű andalúziai 
nemesi kúriák és paraszthá
zak.

A terület élővilágát a ten
ger, a folyam és a szél által 
meghatározott, egymás mellett 
létező életközösségek jel
lemzik. A tengerparti sós és 
édesvízi lagúnák szövevénye, 
a Marismas valóságos madár
paradicsom. Itt van Európa 
legnagyobb rózsás flamingó 
telepe. E szép madarak fész
keiket saját készítésű sárkú
pokra ráírják. A magyaror
szági szikes mocsarak lakója, 
a gólyatöcs itt a táj jellegze
tes karakterfaja. A sűrű nö
vényzetben gyakran megfi-
gyeitek 
lünk 
bütykös 
gazdag 
járja.

a kék fu-t és a ná-
teljesen ismeretlen
szárcsát. A vizekben
sűrűt a monguz is

Bananultetveny 
anárí-szigeteken

A mocsárvilágot a száraz
föld felé három—tizenöt kilo
méter széles homokdűne kö
veti. A vándorló homokbuc
kák a tízméteres magassá
got is elérik. A Szaharára 
emlékeztető tájban a gyér nö
vényzet csak nehezen bír a 
kegyetlen természettel. A ho
mokot kizárólag a borókák 
képesek tartósan megkötni.

Az Ibériai-félsziget 
jellegzetes 
fafaja a paratölgy

Szépen helyreállított 
andalúziai nemesi kúriában 

kaptam szállást



IBÉRIAI 
TÁJAKON
A szél borzolta homok nyi

tott könyv, a nyomokból ol
vasni tudó biológus számára. 
Itt élnek az ókori egyipto
miak szentnek tartott boga
rai, a ganajtúrók. Ezt a vi
déket különösen a gyíkok és 
a kígyók kedvelik. Ritka mér
ges kígyó a homoki viperá
hoz nagyon hasonló, gyönyö
rű rajzolatú Vipera latasti. 
Nagyon gyakori a vörös tüs
késlábú gyík és a spanyol ho
moki gyík. A homokterületek 
jellegzetes költő madarai az 
ugartyúkók és a mi búbos pa
csirtánkhoz hasonlító, Euró
pában csak a Pireneusi-fél
szigeten és a környező szige
teken költő kövi pacsirta.

A guanchóknak nevezett 
szigetlakok 
vulkáni kőzetbe vájt 
egykori barlanglakásai

Vonuláskor Spanyolország 
tengerparti részein is 

előfordul a bütykös ásólúd

Kék szarka, 
szajkó kakukk

A homokdűnék élővilágát a 
növényzetben gazdagabb fás 
szavanna és a helyenként ösz- 
szefüggő pineafenyvesek zó
nája váltja föl. A táj jelleg
zetes fafaja a paratölgy. Ta
pasztalataim szerint a külön
böző gémfajok még akkor is 
nagyon szívesen építenek rá 
fészket, ha vizektől távol áll. 
Egy-egy fán száz fészek 
is összeszámolható, és volt al
kalmam csaknem ezer fészek
ből álló telepet is megfigyel
ni. A kolónia leggyakoribb la
kói a kiskócsagok és a pász
torgémek.

A pineafenyő csoportok ko
ronája az afrikai szavannák 
jellegzetes fájához, az akáciá
hoz hasonlóan ernyő alakú. 
A, fenyők magja olajokban 
gazdag, mandulára emlékez
tető ízű. Ezek az erdők a ra
gadozó madarak kedvelt fész
kelőhelyei. Különösen a par
lagi sas spanyolországi alfa
ja, az Aquila heliaca adal- 

berti és a barna kánya ked
veli, de időnként föltűnik az 
itt is ritka vöröskánya is. 
Nagy örömömre szolgált, 
hogy Európában egyedül itt 
élő kék szarkát sikerült meg
figyelnem. E gyönyörű madár 
életmódjában hasonlít a mi 
közönséges szarkánkra, csak 
szép kék színű farok- és eve- 
ző-tollaival, testének lilás- 
barna színével különbözik 
tőle.

Él még itt egy másik na
gyon érdekes madár, a szajkó
kakukk. Hasonlóan magyar
országi rokonához, ez is ide
gen fészkekbe rakja tojásait, 
de különös módon mindig ön
magánál nagyobb testű daj
kamadarakat választ ki.

A park legjárhatatlanabb 
részei a mélyebb fekvésű he
lyeken kialakult macchia-bo- 
zótosok. Ez a „dzsungel” 
hanga- és rekettye-félékből, 
babérlombú tölgyekből, boró
kákból áll. Az áthatolhatatlan 
növényszövedék hajnalonként 
Orpheus-poszáták, bársonyos
fejű poszáták, Provence-i po
száták énekétől hangos.

A Donana NP párduc- 
hiúzairól is híres. Ottjártam- 
kor éppen egy amerikai zooló
gus vizsgálta e ragadozók 
mozgását, életmódját. Meg
kért, hogy segítsek neki. Ért
hető módon szívesen megtet
tem, hisz így nekem is alkal
mam volt megismerni a hiú- 
zok territóriumának nagysá
gát és viselkedésmódjukat. Ez 
a nagymacska elsősorban üre
gi nyállal táplálkozik, ezért 
élettere és egyedszáma e rág
csálók szaporodásától, terjesz
kedésétől függ. A nagyvadak 
sem hiányoznak a parkból. A 
dámvad és a gímszarvas csa
patok — pásztorgémektől 
kísérve — együtt legelnek a 
szarvasmarhákkal.

A spanyol Galápagos
Európa legdélibb csücskéből 

ezer kilométerre, Afrika nyu
gati partja mellett húzódnak 
a Spanyolországhoz tartozó 
vulkanikus eredetű Kanári
szigetek. Guanchóknak neve

zett őslakói nem afrikai szár
mazásúak, néhány antropoló
gus véleménye szerint a cro- 
magnoni ember utódai.

Afrika közelsége, a nyílt 
óceán felőli széljárás, a zárt
ság elősegítette a szigeteken 
a bennszülött (endemikus) nö
vény- és állatfajok kialakulá
sát. Csak itt él a háromtűs 
kanári fenyő és a kanári da
tolyapálma. A sziklás kősiva
tagok különlegessége a sár
kányfa. Az egyik leggazda
gabb növénycsoport az 
Euphorbia, a kutyafélék csa
ládja.

Endemikus állatfajokban a 
La Goméra szigeten megala
pított Garayonai Nemzeti 
Park a leggazdagabb. Itt él az 
érdekes hangú ezüst galamb 
és a sziklás meredélyeket 
kedvelő kanári pityer.

Számomra különösen érde
kes volt az Atlanti-óceán élő
világának tanulmányozása, 
mely talán más területekhez 
képest szegényes, de egy kö
zép-európai ember számára 
mégis nagy élményt jelent. A 
tengeri teknősöket sajnos 
csak dísztárgy formájában 
láttam. Ugyancsak emlék
tárgyként árulták az óceán e 
területének jellegzetes, nagy
testű csigáit, a 20 centiméte
res Cymbium cucomis és a 
még nagyobb, 30—35 centimé
tert is elérő Charonia rubi- 
cunda házait. Kárpótlásként 
megfigyelhettem az árapály
zóna jellegzetes állatait: a 
sapka csipákat, a bogár csi
gákat, valamint a hazánkban 
fosszilis alakjairól ismert és 
kecskekörömnek nevezett 
vándorkagylókat. Ezek a fa
jok a köveken megtapadva 
várják a számukra életet, 
táplálékot hozó dagály eljöt
tét.

SZÖRÉNYI LÁSZLÓ
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Kis léptékű városépítészet
Beszélgetés Herman Grub müncheni építésszel

A nagyvárosok épületóriásai, 
zsúfolt belvárosai és a hömpölygő 

autóáradat már nem igazán humánus 
környezet, A városi élet 

megnyugtatóbbá, emberibbé tétele 
az építészek feladata.

Ezt az elvet vallja 
Hermán Grub müncheni építész 

is, aki kezdetben látványos 
utcai akciókkal próbálta a figyelmet 
a közvetlen környezet átalakítására 

terelni. Az effajta akciókat 
kisajátították a Zöldek; az elveit 

föl nem adó építész azóta 
kiállításokkal igyekszik meggyőzni 

az állampolgárokat és a döntéshozókat 
a kis léptékű cselekvés fontosságáról.

Júniusban Budapesten 
a Műemlékvédelmi Felügyelőségen 

„Zöld a házak között” című kiállítását 
láthatták az érdeklődők. 
Itt tettük fel kérdéseinket 

a neves szakembernek.

— A világ nagyvárosaiban az elmúlt év
tizedekben a legkülönfélébb fejlesztési 
tendenciák és koncepciók „kövületei" lát
hatók. Mintha az átfogó városrendezés 
nem vált volna be: a környezet védelme 
új módszereket igényel. Milyen út vezetett 
az apró lépések szükségességének felis
meréséig?

— Nem volt olyan város, amelynek új
jáépítési koncepciója tisztelte volna a ha
gyományokat. München régi városrészé
ben például autópályát terveztek, mert az 
egyéni közlekedésnek nagyobb szerepet 
szántak. A 60-as évek végén változott a 
szemlélet, a minőséget helyezték előtérbe. 
Ekkor alakultak ki a nagy gyalogos zónák 
a belvárosokban. Megnőtt a gyalogosfor
galom, szebbek lettek az üzletek, a kör
nyékbeli telkek és lakások értéke megnőtt. 
Akinek ezek után drága lett a belváros, 
■nősből keresett magának lakást, azaz 
¡Megindult a belvárosból a kiáramlás. A 
^0-es években ezt követték a nagyvárosok 
Körül felépülő alvóvárosok, amelyek újabb 
átalakulásokat eredményeztek. Tapasztal- 
va az egyenlőtlen fejlődési tendenciákat, 
a 70-es évek elején kidolgoztuk München 
illesztési koncepcióját, amely arra szol- 
galt példaként, hogyan lehet a város kü- 
■onböző funkcióit egyensúlyba hozni. Ta
nulmányunk abból indul ki, hogy a nagy 
akótelepek kiszippantották a történelmi 
belvárosból a lakókat egy olyan művi 
környezetbe, ahol ugyan minden megvan, 

az élethez kell — iskola, élelmiszer - 
üzletek, szolgáltatások —, csakhogy ezek 

alkotnak szerves egészet, egymás 
mellett léteznek. Az ott lakók eltávolodtak 
a régi történelmi várostól, a lakótelepet 
bődig nem érzik magukénak.

~~ Meg lehet-e határozni, hogy tulaj
aképpen mitől város a város?

— A városi élet sokrétű, egymásba szö
vődő, bonyolult struktúra. Ezt szereti a 
városi polgár. Az igazi városban egymás 
mellett, egymásra épülve és egymást elvi
selve él a kereskedelem, a szolgáltatás, a 
kisipar és a közepes ipar. Ez a sokrétű
ség adja a városi élet savát-borsát, amely 
a lakótelepeken elveszett, a belvárosokban 
pedig átalakult. Ezekkel a gondolatokkal 
fölvértezve fordultunk a lakossághoz. A 
nyilvánosság minden formáját fölhasznál
tuk, hogy felismertessük a városi élet si
várságának okait és a kilábalás módjait. 
Építészcsoportunk akciói jóval megelőzték 
a Zöldek porondra lépését.

— Ez nagyobb építészcsoport volt?
— Az én irodám képezte a csoport mag- 

vát. A munkába egyetemi hallgatókat is 
bevontunk: közlekedési és tájtervező mér
nökhallgatókat, pszichológusjelölteket és 
számítógépes szakembereket, akik kartog
ráfiai és statisztikai programokat dolgoz
tak ki. Mindez 1973 és 1976 között tör
tént.

— Mi az építész szerepe a városfejlődés 
folyamatában?

— A város szerkezete különböző érde
kek ütközésének eredményeként fejlődik. 
Az építésznek ki kell vennie a részét eb
ből a folyamatból, és nem szabad meg
rekednie a kívánságlista kielégítésénél. Az 
építész a különböző érdekek ütközésekor 
játsszon kiegyenlítő szerepet, mutasson 
irányt és próbáljon arrafelé terelni.

— Van már gyakorlati példa az építész 
ilyenfajta aktív szerepére?

— A 70-es évek végén bíztak meg az
zal, hogy készítsek terveket Nürnberg 
egyik városrészének felújítására. Ekkor 
már sok tapasztalat volt a birtokunkban. 
A régi épületállomány alapos felmérése 
után szoros kapcsolatot alakítottunk ki az 
érintett lakosokkal. így született meg a 
„tervező kocsma”, ahol egy-két korsó sör 
mellett beszéltük meg az átalakítási el
képzeléseket. Bár a város vezetése azt 
szerette volna, ha a régi utcát lebontják, 
és a helyére újat építenek, nekünk si
került a lakókat meggyőznünk, hogy fel
újítva is otthonuk lesz a régi városrész. 
A kedvező döntet elősegítette, hogy a mi 
felújítási módszerünk nem igényli a la
kók ki-beköltöztetését. A város vezetése 
csalódottan vette tudomásul: nem kell le
rombolni meglevő városrészeket ahhoz, 
hogy megújuljon a terület. Ez a munka 
még folyik.

— Mennyire lett általános a tervezői 
kocsma módszere? Vagy csak önök élnek 
vele?

— Ezt általánossá tenni nem lehet, ám 
a belőle levonható következtetések bárhol 
hasznosíthatók. Vége azoknak az időknek, 
amikor az építész nagy irányokat szabva, 
meghatározta egy-egy település rendszerét 
és esetleg fejlődését is. Célunk az volt, 

hogy alkotótárssá tegyük magát az állam
polgárt, akinek érdeke és részben felada
ta is a város felújítása, továbbfejlesztése. 
Bár erről a módszerről Nürnbergben be
bizonyosodott, hogy jó és életképes, még
sem várható a városi hivatalok lelkes he 
lyeslése, mivel jóval több mum^ 
mint a rendeletekkel történő iránj. « 
építészek feladata ma már jóval bonyo
lultabb, mint hajdan volt. Nem elég jó 
építészetet csinálni, be kell épülni a tár
sadalom és a városi élet szerkezetébe, és 
úgy gerjeszteni a helyes irányokat, nem 
pedig kívülállóként beavatkozni.

— Milyen tapasztalatokat szerzett a ter
vező kocsmában?

— Az emberek kezdetben félénkek és 
bizalmatlanok voltak, de később rájöttek 
az együttgondolkodás ízére. Közösen át
terveztünk például egy utcát, amely en
nek megfelelően át is alakult. Ezt azon
nal megrohamozták a gyerekek, amiből 
kiderült, hogy hiány van játszóterekből. A 
beszélgetések során tíz ilyen utcát kértek, 
így lett a városépítészből a városatyák 
„ellensége”, mert tíz utcát már nem lehet 
egyidejűleg átépíteni. Az elindított folya
matokat állandóan ellenőrizni kell, és a 
jó irány felé terelgetni. Ha az építész ki
vonul, a város odafejlődhet, ahová pél
dául Frankfurt, amit az építészet tett a 
bűn melegágyává.

— Van-e egyéni elképzelése a lakótele
pek humánusabbá tételére?

— A lakótelepeket nem lehet fölrob
bantani — a város részévé kell tenni őket, 
ami rengeteg fáradságos munkát igényel. 
Nem lehet „Godot-ra” várni, aki majd kí
vülről jön egy mindent megoldó ötlettel. 
A lakótelep is példa arra, hogy a város
építészeti problémák mennyire igénylik az 
együttgondolkodást, a közös beszélgetése
ket.

— Kiállításainak, könyveinek az a cél
ja, hogy létrejöjjön az építész és az ál
lampolgár közötti dialógus. Itteni kiállí
tása hogy illeszkedik ebbe a sorba?

— Ez a kiállítás tulajdonképpen recept
könyv, amelyből az állampolgár ötleteket 
meríthet. A városi lakóterületnek, különö
sen a házak között maradt szabad terü
letnek nagy a jelentősége. Föl akarjuk 
ébreszteni a városlakók egyéni felelőssé
gét, kezdeményezőkészségét. Mert érde
mes a közvetlen környezetet rendben tar
tani és egyéni elképzelések szerint to
vábbfejleszteni. Ezt próbáljuk elmagyaráz
ni és kézzelfoghatóvá tenni. Például, hogy 
mit lehet tenni a keskeny udvarokkal, az 
aszfalttal burkolt, használhatatlan terüle
tekkel. Ehhez kellenek ötletek, gondolatok 
és nem utolsósorban szakismeret.

— S mi annak a kiállításnak a témája, 
amelyet a Szovjetunióban is bemutatnak?

— Kilenc városunk példáján mutatjuk 
be a kis léptékű városépítészet eredmé
nyeit. Az NSZK-ban a jó irányba ható 
erőket akarjuk így erősíteni, külföldön a 
városok vezetőivel találkozva vitákat sze
retnénk kezdeményezni.

VARKONYI ANNA
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Győr-Sopron megyében a Nagy-Duna 
és a Mosoni-Duna sajátosan szép tájat ölel 

körül: a Szigetközt. 
E sűrű vízfolyású csatornák hálózatával átszőtt, 

parti galériaerdők és számtalan kisebb-nagyobb 
sziget alkotta gyönyörű vidék védetté 

nyilvánítása már régóta esedékes. 
Most, a Bős—Nagymaros vízlépcsőrendszer 

építésével fölgyorsultak az események.
Elkészült a vízlépcső részletes 

környezeti hatástanulmánya, amelynek ismeretében 
lehetővé vált a Szigetköz - különösen 

az ősi Szigetközt idéző táj - természeti értékeinek 
megőrzése. A legcélravezetőbb módszernek 

a tájvédelmi körzet kialakítása látszott, 
hiszen ezáltal biztosítható az arra érdemes 

területek tájképi, zoológiái és botanikai 
értékeinek fönnmaradása, 

a kedvező természeti adottságok megőrzése. 
A Szigetközi Tájvédelmi Körzet 

megalakításának előkészítésére az OKTH 
Észak-dunántúli Felügyelősége kapottimegbízást.

A munkálatok a Győr-Sopron Megyei Tanács 1/. B. 
javaslata alapján kezdődtek meg.

Szigetközi Tájvédelmi Körzet

DÖNTÉS ELŐTT
Érces Károly természetvédelmi fel

ügyelő nem unatkozik mostanában. Az 
íróasztalán toronyosuló aktacsomók és a 
szétterített, hatalmas térképek jelzik: nem 
kell azon töprengenie, mivel üsse agyon 
az idejét.

— Pedig a nehezén már túl vagyunk — 
mondja kicsit azért még gondterhelten. — 
Óriási munka áll mögöttünk. Amikor ta
valy megbízást kaptunk az OKTH-tól, 
azonnal hozzáláttunk a leendő,1 körülbelül 
8000—8500 hektáros tájvédelmi körzet ter
veinek elkészítéséhez. De már az előké
születek során nyilvánvalóvá vált, hogy 
ezzel a feladattal egyedül nem tud' meg
birkózni a Felügyelőség.

Szakemberek bevonásával
— Kikhez fordultak segítségért?
— Fölkerestük azokat a kutatókat és 

szakembereket, akik kiváló ismerői a Szi
getköznek, az itt található természeti ér
tékeknek. Sok segítséget kaptunk a Keszt
helyi Agrártudományi Egyetem Moson
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magyaróvári Mezőgazdaságtudományi Ka
rának dr. Czimber Gyula és dr. Tóth Zol
tán professzorok által irányított kollektí
vájától, Börtetics Sándortól, a megyei 
tanács környezetvédelmi titkárától és Bol- 
la Sándortól, a tanács erdészeti és termé
szetvédelmi főelőadójától, Jakus György 
főmérnöktől, az Észak-dunántúli Vízügyi 
Igazgatóság igazgatóhelyettesétől és mun
katársaitól, valamint Werner Ervin mo
sonmagyaróvári és dr. Alexay Zoltán győ
ri középiskolai biológia tanároktól. Tér
képekkel a hónom alatt végigjártam az ál
taluk védelemre javasolt területeket. Az 
első javaslatok alapján a leendő tájvédel
mi körzet képe még nem volt egységes, 
kisebb-nagyobb különálló foltok halma
zából állt.

— Hogyan sikerült végül is kialakítani 
egy egységes, „valódi” tájvédelmi körzet 
határait?

— A megyei tanács javaslata alapján

A Szigetköz madárritkasága a szürkegém 
(Bécsy László felvételei)



Rövid pihenő zsákmányszerzés közben ... 
Vörös légivadász landolt a kalászon 
(Fördös Csaba felvétele)

azt a változatot fogadtuk el, amelynek ér
telmében a Szigetközi Tájvédelmi Körzet 
két nagyobb területből tevődik össze. Az 
egyik a Nagy-Duna árterén, a másik pe
dig a Mosoni-Duna menti értékes része
ken található. Utóbbit a Mosoni-Duna és 
az azt kísérő galériaerdők úgy „fűzik föl”, 
akár egy gyöngysort. Ily módon a táj
védelmi körzet javasolt területe a terve
zettnél valamivel nagyobb, 9200 hektár 
lett ugyan, ám ebből a Nagy-Duna, a 
Mosoni-Duna és a mellékágak vízfelülete 
éppen a többletet jelentő 1500 hektárt te
szi ki.

— így a környék valamennyi természeti 
értéke védelmet élvez majd?

— Sajnos nem tudtuk megoldani, hogy 
valamennyi védelemre érdemes terület ré
sze legyen a .tájvédelmi körzetnek. Ez el
sősorban az említett két nagyobb területen 
kívül eső, attól jóval távolabbi, részben a 
Mosoni-Duna és a Nagy-Duna között, 
Vészben a Győr fölött található szétszórt, 
kisebb foltokat érinti. A tervek szerint 
ezek védelméről a megyei tanács mező
gazdasági osztálya a későbbiekben fog 
gondoskodni.

— Melyek voltak a tervezés főbb szem
pontjai?

— Elsősorban arra törekedtünk, hogy a 
keményfa-ligeterdők, a hamvaséger állo
mányok, a jelentős tájképi értékek és a 
Duna-szigetek legyenek részei a tájvédel
mi körzetnek. Ezek többsége az ország
határ melletti kőgát és az árvízvédelmi 
töltés közötti területekre esik.

Vita nélkül
— Gyakran fölvetődik, hogy nehezen 

egyeztethetők össze a természetvédelmi és 
a gazdasági érdekek. Ez esetben sikerült 
megszerezni a Szigetközben gazdálkodók 
egyetértését?

— Amikor elkészültek a tervek, fölke
restük az érintett termelőszövetkezeteket, 
az állami gazdaságot, az erdőgazdaságot és 
az érdekelt: hatóságokat. Az egyeztető tár
gyalásokon azt tapasztaltuk, hogy min
denki fölismerte a tájvédelmi körzet lét
rehozásának szükségességét. Ezzel jelentő
sen megkönnyítették a felügyelőség mun
káját. Tehát annak ellenére, hogy a táj
védelmi körzetben elég nagy erdőterületek 
találhatók, a vártnál lényegesen kisebb 
volt a gazdaságok ellenállása.

— Akadtak vitás kérdések?
— Tulajdonképpen csak az időpontok 

egyeztetése okozott némi gondot. (Szeren
csére ez volt a legnagyobb problémánk.) 
Minthogy a tervezéskor maximálisan fi
gyelembe vettük a szakemberek ismere
teit, véleményét, és sikerült nagyon jól 
előkészítenünk a tájvédelmi körzet létre
hozását, gyakorlatilag már az első neki
futásra megtaláltuk a céljainknak leg
megfelelőbb megoldást. Viták nem voltak. 
Igaz, korábban a Nagy-Duna és a Mosoni- 
Duna közötti teljes területet szerettük vol
na védetté nyilvánítani, de erről az el
képzelésünkről lemondtunk, mivel az itt 
található óriási szántókat és egyéb, mező- 
gazdasági művelés alatt álló földeket ter
mészetvédelmi szempontból nem érdemes 
figyelembe venni.

— Az épülő vízlépcső várható környeze
ti hatásai befolyásolták a tervezést?

— A tájvédelmi körzet kialakításakor 
természetes'en már eleve számoltunk a 
beruházás várható környezeti hatásaival, 
az építkezés utáni állapotokkal. így pél
dául a tájvédelmi körzet egyik határát is 
a Dunakiliti melletti, leendő víztározónál 
húztuk meg, és azt is föltérképeztük, hol, 
milyen vízügyi létesítmények lesznek a 
védett területeken. Persze a vízlépcső va
lamennyi hatását nem láthatjuk előre. 
Mindenesetre az OVH-tól kapott adatok 
alapján bízom benne, hogy a Szigetköz 
életében nem következnek be kedvezőtlen 
változások, s e gyönyörű vidék talán a 
jelenleginél jobb állapotban őrizhető meg.

Értékleltár
— Milyen fontosabb tájképi és botani

kai értékek védelmét hivatott biztosítani 
a leendő tájvédelmi körzet?

— A Nagy-Duna árterében védelemre 
javasolt terület Dunakiliti térségétől a 
medvei közúti hídig terjed. Az ártérben a 
Cikola-szigetnél található a Felső-Sziget
köz kisebbik hullámtéri keményfa-liget-

Jellegzetes szigetközi táj a Nagy-Duna 
árterében
(Bálint Csaba felvétele)
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erdeje, a nagyobbik pedig a Pálfy-szige- 
ten, E körzetből külön is érdemes kiemel
ni a csodálatosan szép ásványrárói Duna- 
ágrendszert. Az itt kialakult szigetvilág a 
tőle nem messze levő lipóti nádassal 
együtt a vízimadarak értékes fészkelő- és 
táplálkozóhelye. Az ártéren kívül Magyar
ország egyik legnagyobb mocsári nőszőfű- 
állományára bukkanhatunk. A Mosoni- 
Duna mentén Rajkától Győrzámolyig hú
zódó térségben a tűzliliom és a szibériai 
nőszirom, valamint a Rajka—Bezenye 
községhatároknál található keményfa- 
ligeterdő-foltok érdemelnek említést. A 
tájvédelmi körzeten belüli, különálló te
rületek közül a Dunakiliti és a Dunaszeg 
körzetében levő mocsárrét számos kos
borfajjal, a galambosi Duna-ág melletti 
gyönyörű táj keményfa-ligeterdejével, a 
dunaszegi nádas pedig értékes vízimadár- 
élőhelyével hívja föf magára, a figyelmet.

— A Halászi község melletti, jól ismert 
Derék-erdőben a gyertyános-tölgyes ré
szek, valamint a tűzliliomból és kosbor
fajokból álló értékes aljnövényzet számít 
ritkaságnak.) A Feketeerdő község közelé
ben levő Felső-erdőben van a Szigetköz 
egyik legnagyobb és legszebb, természetes 
állapotban megmaradt keményfa-ligeter- 
deje. Különlegességet jelent még itt a 
szubreliktum gyertyános-tölgyes, valamint 
egy igen értékes szürkenyáras, amely a 
későbbiekben akár génbankként is jelen
tős szerepet játszhat. A Mosonmagyaróvár 
melletti Lóvári-erdő legnagyobb értéke a 
többszintes keményfa-ligeterdő, de számos 
kosborfaj, kardos, kétlevelű és fehér ma
dársisak is előfordul benne. A Parti-erdő
ben a mézgás égerállományt kell kiemel
ni. Az erre járó botanikus itt még egyéb 
kosborfajokkal is találkozhat.

— A Bordacsi-erdő puhafa-ligeterdejé- 
ben magas kőrisből, kocsányos tölgyből, 
szürke- és feketenyárból álló keményfa 
foltok díszlenek. Itt még fölfedezhető az 
eredeti szigetközi tájkép. A tervezett táj
védelmi körzet fontos területe Máriakál- 
nok község határában a kálnoki Duna-ág 
és a mellette található Meanderek. Emlí
tést érdemel itt a kerekszigeti égerláp- 
erdő és mocsárrét, ahol hússzínű ujjas
kosbor, kétlevelű sisakvirág, hegyi tárnics 
és dárdás nádtippan található. Értékes 
területnek számít még a hédervári vadas
kert, Szentpál szil, kőris, tölgy ligeterde
je, valamint Dunaszentpálnál a gyertyá
nos-tölgyes szubmediterrán aljnövényzeté
vel.

egysejtüektöl 
a nagyvadakig

— A Szigetköz állatvilágában számos a 
magyar faunát tekintve értékes faj fordul 
elő. Melyek ezek, és hol vannak legfonto
sabb élőhelyeik?

— A legfontosabb élőhelyek, így a Duna 
hullámtere — ezen belül a Kisbodak, Li- 
pót, Ásványráró körzetében található, 
számtalan mellékággal átszőtt szigetvilág 
—, valamint a dunaszegi morotva tó és 
nádas, a tervezett tájvédelmi körzetnek is 
részei. Az említett területek számos ala
csonyabb rendű fajnak, egysejtűeknek és 
férgeknek adnak othont. Lépten-nyomon 
találkozhatunk a rendkívül gazdag rovar- 
világ jellegzetes képviselőivel: lepkékkel, 
bogarakkal és szitakötőkkel. A puhates
tűek közül a nagy mocsárcsiga, a tányér
csiga, a nagy meztelen csiga, a vándor
kagyló és a festőkagyló érdemel említést.

BÚVÁR-POSZTER
86/9

Közönséges denevér vadászás közben 
(Forrásy Csaba felvétele)

— A Dunában és annak mellékág
rendszerében 59 halfaj, köztük ponty, ká
rász, keszegfélék, kecsege, csuka, süllő, 
harcsa, dunai galóca, márna és balin él, a 
nádas, mocsaras területek pedig a csík
féléknek nyújtanak menedéket. A Sziget
köz vízi élővilágának jelentős képviselői a 
kétéltűek. Előfordul itt mocsári, tavi, er
dei és kecskebéka, vöröshasú unka, leveli
béka, valamint; pettyes és tarajos gőte. A 
•hüllők közül vízisiklót láthatunk a leg
gyakrabban.

— A Szigetköz vízrendszere elsősorban 
a vízimadaraknak ad élőhelyet. Főleg a 
vonuló fajok találhatók meg itt, gyakran 
óriási tömegben. A Lipót melletti nádas,

A kormoránok 
vizes területen élnek 
(Bécsy László felvétele)

a kisbodaki és az ásványrárói szigetvilág, 
a dunaszegi morotva tó és nádas, a nagy- 
és a kiskócsag, a vörös- és a szürkegém, 
a bakcsó, a tőkés-, a csörgő és a kana
lasréce, a búbos és a kis vöcsök, a kor- 
morán, a danka- és az ezüstsirály, vala
mint a bütykös hattyú legfontosabb élő
helye. Az ártéri erdők ritka fészkelője a 
fekete gólya. A ragadozómadarakat a ha
lászsas, a barna rétihéja, a héja, a vörös
vércse, az egerészölyv és a barna kánya 
képviseli. Néha, főleg télen, még rétisas 
is megfigyelhető. Az énekes madarak gaz
dag . állományából érdemes megemlíteni a 
nádirigót, a nádi tücsökmadarat, a fol
tos, az énekes és a cserregő nádiposzátát, 
az erdei pintyet, a zöldikét, a kenderi
két, a füzikét, a fülemülét, a szürkebegyet 
és a parti fecskét. A baglyok közül meg
található itt a macskabagoly, a kuvik és 
az erdei fülesbagoly, a harkályok közül a 
fekete és a nagy tarka harkály, az odú
lakók közül pedig a zöld küllő és a szürke 
légykapó.

— A Szigetközben is él nyest, herme
lin, nyuszt, borz, mókus és néhány dene
vérfaj. Üjabban vadmacskát is egyre 
gyakrabban lehet látni errefelé és bizo
nyos jelek vidra előfordulására is utalnak. 
A leendő tájvédelmi körzet területén je
lentős szerepet játszik még az őz, a róka, 
az elszaporodott vaddisznó és az igen ér
tékes szarvasállomány.

Utolsó simítások
— A Szigetközi Tájvédelmi Körzet meg

alakításával sikerül megőrizni e rengeteg 
természeti értéket?

— Véleményem szerint erre minden re
mény megvan. A tervek szavatolják a 
tájképi, botanikai és zoológiái értékek 
megőrzését. Egyébként az eddigi tapaszta
latok azé mutatják, hogy ahol tájvédelmi 
körzet jött létre, ott általában sikerült 
megvédeni az adott területet. Természete
sen a tájvédelmi körzet nem csodaszer, 
csak egy ragyogó lehetőség értékeink 
megőrzésére. Kérdés, hogyan élünk vele.

— A leendő tájvédelmi körzet tervei te
hát már elkészültek. Mikorra várható a 
megalakulásra vonatkozó véleges döntés?

— Már befejeződött a telekkönyvi ada
tok földolgozása, most készül a tárgyalá
sokon elhangzott vélemények és elképze
lések alapján a kezelési irányelv. A közel
jövőben elküldjük az OKTH budapesti 
központjába a tájvédelmi körzet értékeit 
felsoroló összeállítást. A végső egyezteté
sek után kerül majd sor a tájvédelmi kör
zetet megalakító tárgyalásra. A hátralevő 
időszakban már csak a jogi feladatok el
végzésével, jobbára papírmunkával kelj 
foglalkoznunk. A Szigetközi Tájvédeim* 
Körzet megalakítása tehát „sínen van’- 
Valószínűnek tartom, hogy az OKTH dön
tése még- az idén megszületik, s így 198® 
végén újabb tájvédelmi körzettel fogunk 
gazdagodni.

HOLLÓS LASZLÖ



Konferencia a túrokról
A madarászok ismét Magyarországra 

figyelnek. A Nemzetközi Madáfvédelmi 
Tanács (az ICBP) Túzok Munkacsoportja 
ugyanis október 6—10. között Szarvason 
tartja soron következő tanácskozását. A 
túzokmentők 5. szimpóziuma ezúttal az 
európai túzokállomány alakulását, a vé
delmi munka tennivalóit vitatja meg. Az 
OKTH Madártani Intézete, valamint az 
OKTH Dél-alföldi Felügyelősége szervezé
sében a világ számos „túzoklakta” orszá
gából várunk vendégeket. A tanácskozás 
házigazdái a Szarvasi Arborétum munka
társai lesznek.

A védelmi erőfeszítések ellenére még 
ma sem mondható megnyugtatónak a kü
lönböző túzokfajok sorsa. Leginkább két 
Veszély fenyegeti a mai állományokat. Az 
egyik a vadászszenvedély, amely trófeá
jáért, vagy éppen ehető húsáért kapja 
Puskavégre a madarakat. De talán még 
ennél is veszedelmesebb az élőhelyek (a 
füves puszták) elvesztése az egyre inten
zivebbé váló mezőgazdasági termelés 
miatt.

Épp ezek a felismerések indokolták, 
hogy az ICBP 1972-ben megalakítsa a 
Túzok Munkacsoportot. Az angol Paul 
Goriup vezetésével a mintegy 60 tagú 
testület legfontosabb feladatának a kuta
tások, a nemzetközi túzokvédelmi munka 
összefogását, irányítását tekinti. Erre an
nál is inkább szükség van, mivel a vilá
gon ma élő 22 túzokfaj meglehetősen szét
szórtan fordul elő. Szinte valamennyi a 
nyílt, füves területek, félsivatagok mada- 
ra. Géncentrumuk Afrikában van, ahol 
18 fajuk fordul elő, a továbbiak Eurázsia 
és Ausztrália területén élnek. Legkoráb
ban mintegy 40—50 millió esztendővel ez- 
elött, az eocén korban jelent meg a törzs
fejlődés során, napjainkra állományai az 
emberi tevékenység révén jócskán meg
csappantak.
. Ez a megfogyatkozás tapasztalható az 
impozáns megjelenésű fekete sapkás in- 
^ai túzok (Ardeotis nigriceps) állománya 
esetében is. Napjainkban már csak 750 
e8yed létezéséről tudunk. Pedig a feljegy
zések szerint egyetlen indiai vadász a 
PW században ezer példányt ejtett el 
belőle néhány év alatt, tehát többet, mim 
? jelenlegi össz-populáció. A maradék ál- 
i°mány ma már természetesen szigorú vé
delmet élvez. Az Afrikában széliében el
terjedt kisebb termetű fehérhasú túzok 
'Eupodotis senegalensis) sikeres költését 
bagyban hátráltatják a szavannatüzek. 
"jabban további veszélyt jelent az is, 
b°gy élő egyedeiket solymászati célokra 
J°gják be, s a Közép-Keletre szállítják. A 

kipusztult Gambia területéről és szá- 
013 erősen megritkult Zambiában. Ugyan
iak a solymászat divatja miatt pusztu 
habjainkban Észak-Afrika és Ázsia fél- 
si.V3tagos zónájának madara, a galléros 
‘“zok vagy hubara (Chlamydotis undula-

Különösen sok kárt okoznak a vada
ink a közép-keleti országokban telelő

Béres Ferencné felvétele

madárállományokban, amelyek a kemény 
kazahsztáni telek miatt kénytelenek oda 
vonulni fészkelőhelyeikről.

Kontinensünk területén csupán két fa
juk él. A kis termetű reznek túzok (Tet- 
rax tétrax) egykor rendszeres fészkelő 
madara volt az Alföld pusztáinak is. 
Századunk első felében azonban élőhe
lyeinek elvesztése miatt fokozatosan ki
pusztult. Utolsó fészkét Cserebökény kör
nyékén találták 1952-ben. A tojásokat 
sajnos magángyűjtemény számára kiszed
ték. Azóta csak ritkán kerül szem ele, 
Magyarországon átvonulóként mutatkozik 
egy-két példány. A reznek kelet-európai 
állománya is lecsökkent, örvendetes vi
szont hogy Dél-Franciaországban és az 
Ibériái félszigeten egy életerős populáció 
tartja magát.

A másik európai faj a már említett 
túzok (Otis tarda) a család legnagyobb 
testű képviselője. A kifejlett kakasok el
érhetik a 20 kg-os testsúlyt, és ez való
színűleg az az elméleti súlyhatár, amelyet 
madárszárny még a levegőbe képes emel
ni E nagy testű madár kipusztulása már 
a múlt században megkezdődött. Mintegy 
160 éve tűnt el Angliából, majd később 
Franciaország területéről. A közelmúltban 
került végveszélybe a Bulgária és Jugo
szlávia területén élő maradék állomány. 
Lengyelországban pedig napjainkban va
gyunk tanúi kipusztulásának. Szerencsére 
hazai állományunkon kívül erős populá
ciók találhatók Spanyolország és Portugá
lia valamint az NDK területén. A Szov
jetunióban most fáradoznak az állomány
csökkenés megállításán.

A Magyarországon előforduló 348 ma
dárfajból talán a fokozottan védett túzok 
a legjelentősebb természeti érték. A mint
egy 3000 egyedet számláló hazai populá

ció Közép-Európa kimagaslóan'legerősebb 
állománya. A magyar természetvédelem < 
szép eredményeket ért el e faj megmen
tésében. Az utóbbi évtizedekben számos 
intézkedést foganatosítottak e faj védelme 
érdekében. 1969-ben a vezető vadászati 
körökkel egyetértésben betiltották a va
dászatát, majd a természetvédelmi ha
tóságok védetté, később fokozottan védet
té nyilvánították. Az 1970-es években leg
fontosabb élőhelyein védett területeket 
alakítottak ki, 1978-ban pedig Dévaványán 
létrehozták a túzokmentő ^s -nevelő ál
lomást. A telep hétéves fennállása során 
1979-től 1985-ig összesen 366 egészséges 
madár hagyta el a tágas kifutót és csat
lakozott a vadon élő csapatokhoz. Noha 
ez a szám a begyűjtött tojásmennyiség
nek csupán az egyharmadát teszi ki, két
ségtelen, hogy így is jelentős eredmény
nek könyvelhető el, mivel ezek a fészek
aljak mezőgazdasági munkálatok követ
keztében megsemmisültek volna. (Lásd 
bővebben BÜVÁR 1986/1. 29. oldal.) E 
példa nyomán fogtak hasonló mentési ak
cióba az NDK-ban és legutóbb a Szovjet
unióban is.

Dévaványa körzetében azonban tovább 
gyarapíthatnánk a túzokállományt, ha a 
gazdálkodó üzemek nem kaszálnák le má
jusban azokat a lucernatáblákat, amelyek
ben túzok fészekaljak vannak. Ez esetben 
ugyanis a tyúkok természetes körülmé
nyek között maguk nevelhetnék fel fió
káikat, ezzel lényegesen javulhatna a 
szaporulati arányszám. Probléma viszont, 
tiogy a kaszálás késleltetésével a lucerna 
jelentősen veszít tápértékéből. A termé
szetvédelmi kezelőszerveknek tehát meg 
kellene találniok azt a pénzügyi keretet, 
amelyből a túzokélőhelyek fenntartásával 
járó értékcsökkenést megtéríthetnék.

A szarvasi nemzetközi tanácskozáson 
nem csupán a hazai tapasztalatok kerül
nek majd szóba; a résztvevők nemzetközi 
összehasonlításban is megvitatják a védel
mi és kutatási kérdéseket. Többek között 
előadás hangzik majd el Spanyolország 
túzokállományának helyzetéről, az ott al
kalmazott természetvédelmi kezelési eljá
rásokról, a reznek túzok magatartásbioló
giai megfigyeléseiről.

A magyar előadók tájékoztatást adnak 
majd a túzok fosszilis leleteiről, az or
szágos állományfelmérés módszereiről, s 
azokról az állategészségügyi problémákról, 
amelyek a mesterséges felnevelés során 
jelentkeznek. Minden bizonnyal érdeklő
dést vált ki a túzok téli etetésével kap
csolatos tapasztalatok közreadása is.

A nemzetközi tanácskozás kiváló alkal
mat nyújt arra, hogy az egyes fajokról 
eddig szerzett biológiai, ökológiai ismere
tek tovább mélyüljenek, és hatékonyan 
járuljanak hozzá a túzokvédelem eredmé
nyességéhez. *

DR. BMNKOVICS ATTILA, 
ai OKTH Madártant Intiietinek «ezotóje
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. na^ton{

(Folytatás a 4. oldalról)

zó tájban. Elandalodnék, de ekkor Lázár 
István sóhajtva mutat a távolba: — És 
ennek nem akarják megadni a védett
séget ...

Egy pillanatra elakad a lélegzetem. 
Bennem marad a következő kérdés: 
lett-e, lesz-e foganatja a BÚVÁR tavaly 
júliusi számában megfogalmazott javas
latnak? Mikor lesz védett az a terület, 
amely megsokszorozta az eddig is szi
gorúan védett Kis-Balatont?

Futó Elemér és Lázár István egymás 
szavába vágva panaszolja:

— A vízügy és az OKTH mellett egy 
harmadik intézmény is felfigyelt az új 
tározórendszerre. A különböző halgazda
ságok — a MÉM ösztönzésére — egymás 
után jelentkeznek Szombathelyen, a víz
ügyi igazgatóságnál. Haltenyésztési enge
délyt kérnek a terület jelenlegi gazdáitól, 
pedig minden halászattal foglalkozó em
ber tudja, hogy ahol halgazdálkodás fo
lyik, ott rossz minőségű víz keletkezik. 
A halastavat kotorni kell, a vízbe táp
anyag kerül, a növényevő halak (például 
a busa) ürüléke nem bomlik el — vagyis 
elvesztenénk mindazt, amit az új táro
zóval nyertünk.

Szerencsére a szombathelyi vízügyesek 
vezetői nem felejtették el, hogy mivégből 
épült a tározó. Ezt bizonyítja az a szak
vélemény is, amelyet a Balatoni Halgaz
daságnak küldtek. Innen kértek elsőként 
írásban is engedélyt a halászatra.

„A védőrendszer mesterséges víziléte
sítmény, melynek elsődleges, alapvető 
célja a Balaton vízminőségének javítása. 
Ebből következik, hogy a halászati jog 
korlátozott — csak olyan mértékben sza
bad gyakorolni, hogy az elsődleges cél 
megvalósítását ne zavarja ...

... Fel kell hívjuk figyelmüket arra, 
hogy a védőrendszer elárasztott területén 
— az elárasztást megelőzően — több folton 
közel 400 hektár erdő és kereken 100 ezer 
magányosan álló fa irtását végeztük el. 
Ezek tuskói bentmaradtak, mert a rend
szer alapvető funkcióját lényegesen be
folyásolják. A bentmaradt tuskók miatt 
a hálóval történő halászat aligha lesz le
hetséges ...

■ •. A védőrendszer rendeltetéséből kö
vetkezően különböző módon szennyezett 
vizet is befogad... A szennyezett víz 
miatt bekövetkező halegészségügyi prob
lémákért a vízügyi szervek felelősséget 
nem vállalnak ...

... A védőrendszer jelenlegi viszonyai 
között — a vízminőséget javító fehér- 
hal-állomány elszaporodása érdekében — 
a VITUKI szakvéleménye szerint csúcs
ragadozók telepítése még nem célsze
rű...

■. Meg kell jegyeznünk, hogy az ed
digi, kiadott tudományos vélemények a 
védőrendszer területén a horgászatot 

egyértelműen nemkívánatosnak, megtil- 
tandónak ítélik ...

... A védőrendszer ugyan nem termé
szetvédelmi terület, de rajta igen sok, 
nemzetközi egyezmény alapján védett 
madár található. Ezek költőhelye, élet
tere — függetlenül attól, hogy a terület 
természetvédelmi területnek van-e nyil
vánítva vagy sem — a természetvédelmi 
törvény erejénél fogva védett. Ezért — 
véleményünk szerint — a vonatkozó ter
mészetvédelmi előírásokat az illetékes 
természetvédelmi hatóságoktól be kell 
szerezni.” Major József műszaki igazga
tóhelyettes.

Három hivatal
- három érdek.?

A Kis-Balaton sorsa nem függhet kü
lönféle helyi szervek csatározásának ki
menetelétől. Ezért Budapesten próbálok 
leásni a gyökerekig.

Mezőgazdasági és Élelmezésügyi Mi
nisztérium

Dobrai Lajos, miniszteri főtanácsost 
kérdezem először:

— Miért szorgalmazza a minisztérium 
a Kis-Balaton védőrendszer-tározójának 
halászati hasznosítását?

— Köztudomású, hogy ez a beruházás 
mekkora megterhelést jelent a népgaz
daságnak. Érthető, hogy ebből a hatalmas 
összegből kötelességünk minél előbb és 
minél hasznosabb módon vissza is juttat
ni valamit. A halhasznosítást én így ér
telmezem.

— Bocsásson meg: a Kis-Balaton védő
rendszer elsődlegesen egyetlen célt szol
gál, a Balaton vízminőségének javítását. 
Még el sem készült a berendezés, az 
üzemelésről nem is szólva — és máris 
halhasznosításról esik szó?

— A halászati hasznosítás hallatán 
mindenki azonnal halastavakra gondolt. 
Nos, a Kis-Balatonon mi úgynevezett ki
sebb halászati eszközökkel való halásza
tot és olyan összetételű halállományt ter
vezünk, amely szigorúan megfelel az 
ökológiai szempontoknak.

— Ezen mit ért?
— Ne legyenek fenéktúró halak, pél

dául ponty, amely fölkavarja az ülepí- 
tésre szánt iszapot, ne legyenek növény
evő halak (busa, amur) — ne takarmá- 
nyozzanak. Idővel a vízmeder benáda- 
sodik, tehát csakis kis-víztükrös halá
szatra lesz lehetőség.

— ön szerint létezik-e olyan halgaz
daság, amelyik ilyen szigorú szabályok 
ellenére kérni fogja a halászati enge
délyt?

— Természetes, hogy minden gazda
ság haszonnal akar gazdálkodni. A Kis- 
Balaton tározó vize élővíz, a Zala és a 
Balaton között mozog, s a hal fontos 
tartozéka az élővíznek. Előbb-utóbb szük
séges is lesz a halászat. Kérdem én: ha 
a MÉM nem adja ki halgazdaságoknak 
az engedélyt, ki fogja elvégezni ezt a 
munkát? Talán az OVH? Vagy az 
OKTH?

Országos Vízügyi Hivatal
Dr. Varga Miklós elnökhelyettes:
— Az OVH véleménye szerint mi a 

garancia arra, hogy a Kis-Balaton védő
rendszer ne váljék halastóvá?

— A terület üzemi terület, az OVH 
engedélye nélkül oda senki a lábát be 
nem teheti. Ami a halállományt illeti, 
süllők és egyéb ragadozó halak telepíté
sét elképzelhetőnek tartjuk.

— És ha akadnak olyan vállalatok, 
amelyek papíron minden, az OVH által 
előirt feltételt vállalva megkapják az en
gedélyt, ki ellenőrzi a halászati tevé
kenységet?

— Ismétlem, bárki igényli is, az OVH 
engedélye nélkül nem kapja meg a ha
lászati jogot.

— De a tározó területén élővíz van, 
élővilággal — időszakonként szükséges 
lesz a halászat. A szakszerű halászatot a 
terület védetté nyilvánítása automatiku
san megoldaná.
~ Egyelőre az a véleményünk, hogy a 

védettségnek nincsenek meg a feltételei.
Országos Környezet- és Természetvédel

mi Hivatal, természetvédelmi főosztály
Dr. Szabó Sándor főosztályvezető-he

lyettes:
— A Kis-Balaton védőrendszer I. üte

mének halasítását és a halászati jog gya
korlását természetvédelmi szempontból 
nem tartjuk indokoltnak. A védőrend
szer ugyan még nem tekinthető védett 
természeti területnek, de rajta már most 
is sok védett madár található.' Ezek köl
tőhelye, vonulási tere — függetlenül at
tól, hogy a terület védetté van-e nyil
vánítva vagy sem — jogszabályokkal vé
dett. Például a kontyosréce legszebb ha
zai állományai itt vannak, de előfordul 
küszvágó csér, kormos szerkő, dankasi
rály, kendermagos réce, kanalasgém, 
üstökösgém, kis- és nagykócsag, négy 
vöcsökfaj, nyári lúd — hogy csak a leg
értékesebb vízimadarakat említsem. A 
vízen, vízparton fészkelő madarak a sza
porodási időszakban életveszélybe kerül
nének, ha esetleg a halászat kapcsán in
gadozna a vízszint. Terveink szerint ezek
ben a hónapokban kerül sor 5800 hektár
nyi területen a Kis Balatoni Tájvédel
mi Körzet létrehozására, amely ma
gába foglalná a védőrendszer I. ütemét 
is. A védelem előkészítésekor alapelv
ként kötöttük ki, hogy a horgászat a 
területen tilos, halászatról pedig csak 
esetenként, az OVH és az OKTH meg
egyezése alapján lehet szó. A területen, 
illetve az eddig is szigorúan védett Kis- 
Balatonon élő, táplálkozó madarak (káró
katona, gémek, vöcskök stb.) ugyanis 
mindenképpen kárt okoznának az itt te
vékenykedő halgazdaságnak. Szinte biz
tos, hogy ez állandó konfliktus forrása 
lenne.

— Ügy tűnik, a halászattal kapcsolat
ban az OVH és az OKTH érdeke azonos. 
Mi a magyarázata annak, hogy a terület 
védetté nyilvánításáról mégsem tudnak 
megegyezni?

— Hangsúlyozni szeretném, az OKTH 
az OVH minden felételét elfogadja. Sem
milyen vízkorlátozási munkába nem szó
lunk bele. Am a természeti értékek meg
óvására, a tájképi érték megőrzésére az 
OKTH-nak vannak megfelelő szakmai 
tapasztalatai, érvényes jogszabályai. 
Ezért szorgalmazzuk a védettséget.

Bizakodó búcsú
Ami — mint a beszélgetés óta kide

rült: nem is olyan kilátástalan.
Dr. Kovács Antal, az OVH elnöke és 

dr. Abrahám Kálmán, az OKTH elnöke 
áttekintette a Kis-Balatonon folyó mun
kálatok helyzetét és a terület jövőjét- 
Megbeszélésükön megállapodtak abba11 
is, hogy közös szakbizottságot alakíta
nak, amely októberig dönt a táj védette 
nyilvánításáról.

LÁSZLÓ ILONA
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MARIS JAVUL A VIZ MINŐSÉGE

Honfoglalás — tudósszemmel
A gyakorlatban is jól vizsgáznak a Kis- 

Balaton védőrendszer tervei. Az első tá
rozó területén az átadás előtt és az azóta 
folytatott ökológiaj. kutatások ígéretes 
eredményekkel szolgáltak a víz hidrobio
lógiái állapotának változásairól, az új tó 
környezeti hatásairól. Mindez a későbbi 
természetvédelmi kezelés alapjául is szol
gálhat. A többi között ezt a következte
tést vonták le a Magyar Tudományos 
Akadémia idei közgyűlésén, ahol külön 
osztályülésen vitatták meg a tapasztala
tokat.

A Balaton térségében folyó legnagyobb 
vízügyi beruházás tervezésekor abból in
dultak ki, hogy a természetes víztározó
kat (a tavakat), fenyegető eutrofizáció 
megelőzésére kínálkozó lehetőségek kö
zül a környezetet leginkább kímélő meg
oldás, a vízi növényzet bevetése.

Külföldi és magyar kutatók — így Kár- 
Páti István, Kárpáti Vera, Pomogyi Pi
roska és Kovács Margit — vizsgálatai 
egyértelműen bebizonyították, hogy a ma- 
gasabbrendű vízinövények, a rájuk tele
pedett mikroorganizmusokkal jelentős 
mennyiségű nitrogént és foszfort von- 
hak ki a vízből, s ezt nemegyszer több
ezerszeres koncentrációban építik be tes
tükbe. (Lásd Kovács Margit: A Balaton 
víztisztító növényei. BÜVÁR 1985. 12. sz. 
$62. old. — A szerk.)

Pelföldy Lajos pedig ennek közvetlen 
gyakorlati fölhasználhatóságát mutatta 

ki Badacsonytomajon a VÄTI egvhektá- 
r°s kísérleti telepén kialakított, úgyneve
zett átfolyásos mocsári ökoszisztémában. 
Bebizonyította, hogy a vízinövények a 
terhelést okozó nitrogénnek 90, sőt 95 
százalékát, a foszfát—foszfor szennyezés
nek pedig mintegy 90 százalékát távolít
sák el a vízből. Különösen fontosak e 
téren a tócsagazfélék, a fésűshínár, a kóló
ján, s főleg a nád. Ennek ismeretében 
került sor a kis-balatoni tározóban a nö
vényvilág megtervezésére, hasznosításá
nak kidolgozására.

MOCSÁRMODELL

Az első tározó műszaki átadása előtt 
megkezdődött ökológiai vizsgálatok az 
ar.amlás mentén bekövetkező limnológiai 
változások sokoldalú elemzésére is kiter
jedtek. Egyik leglényegesebb tapasztala
ik, hogy a Zala meglehetősen zavaros 
Vlze a tározó felső részében letisztul, 
^közben lebegő hordalékának nagy ré- 
Sze fokozatosan leülepedik, s a víz átlát- 
Szósága jelentősen megnő. Mérhetően 
megemelkedik a pH értéke, tehát a víz 

‘drogénion koncentrációja, 8.4-ről kb. 
,7're, miközben a vízben oldott szén

dioxid és a levegőben levő szén-dioxid 
gáz nyomása egyensúlyba kerül.
, A hidrobiológiái kutatások azt is egy- 
^rtelműen igazolták, hogy a tározóban 
f.víz kémiai és biológiai oxigénigénye 
mkozatosan csökken, ami azt jelenti, 
n°Sy a lebegő és az oldott szervesanya- 

a baktériumok közreműködésével 
kozatosan lebomlanak. Ez érezhetően 

hozzájárul a vízminőség javulásához.
A primer- produkció során az oldott 

szénsavas mészből keletkező CaCO3-nak 
csak kis része csapódik ki a vízből, mert 
a jelentős mennyiségben oldott humin- 
anyagok a kicsapódást gátolják. A fontos 
tápsók (elsősorban N és P) mennyisége, 
tehát a víz trofitása (tápanyag-ellátottsá
ga) eleinte növekszik, de a tározó kifo
lyásánál már csökken, ami kezdeti oligo- 
trofizációra (tápanyagszegénységre) vall. 
Az ökológiai vizsgálatok egyértelműen 
igazolták, hogy a medencében jelentősen 
csökken a nitrogéntartalom, míg a fosz
forelvonás ma még bizonytalan. Később, 
de különösen a Kis-Balaton II. üzembe 
helyezésével az utóbbi folyamat várha
tóan szintén jelentősen javul.

A beömlő víz planktonban, vagyis le
begő mikroszervezetekben meglehetősen 
szegény. A növényi plankton főként ko- 
vamoszatokból áll, a zooplanktonban pe
dig a kerekesférgek dominálnak. A 
planktonrákok száma a kifolyás felé 
haladva növekszik, a kerekesférgeké 
pedig csökken, ami a táplálkozási viszo
nyokkal magyarázható.

A medencp legalsó szakaszán zömmel 
ostoros algák (Flagellata) a kékmoszatok 
közül az Oscillatoria és zöldalgák élnek 
tömegesen,

A kémiai és biológiai jelenségek isme
rete jórészt a VITUKI és a Nyugat-du
nántúli VÍZIG kutatói áldozatos és ered
ményes munkájának köszönhető.

A BIOLÓGIAI KÜZDELEM____ 
SZÍNTERÉN

Üj víztestek kialakulása során az első 
években igen sok változásra lehet számí
tani. Külföldi munkásságom éveiben ma
gam is tapasztaltam, hogy az egykor 
szárazföldi növényzettel és termőtalajjal 
borított területeken az elárasztás után 
először igen élénk szervesanyag-lebom- 
lás következik be. Miután ez a folyamat 
sok, vízben oldott oxigén felhasználásá
val’ jár, gyakori a fenéktől csaknem a víz 
felszínéig terjedő oxigénszűke, sőt az 
elárasztás első évében akár az oxigén
hiány, ami gyakran vezethet oxigénigé
nyes állatfajok, pl. halak és kagylók tö
meges pusztulásához. Később viszont a 
felszabaduló tápsók az algák és a mak- 
rovegetáció elszaporodását segítik elő. Az 
algák a zooplankton és zoobentosz (fe
néklakó állatok) szaporodásának kedvez
nek. és mindezek együttesen a halak
nak és haltáplálék szervezeteknek nyúj
tanak táplálékot, illetőleg rejtekhelyét.

Az árvaszúnyogálcák — melyek a zoo
bentosz tagjai — az új víztestek kiala
kulása után szinte menetrendszerűen 

gyakran óriási tömegben szaporodnak el, 
feltehetően az új Kis-Balaton területén 
is. Évek során egyre újabb és újabb 
állat- és növényfajok terjednek el, me
lyek jelentősen visszaszorítják az eleinte 
mintegy járványszerűen fellépő fajokat.

Ennek az a magyarázata, hogy kezdet
ben a nagyon szapora fajok terjednek el, 
melyeket szinte gyomfajoknak is lehetne 

nevezni. Később ezek jelentős részben 
táplálékhiány, degenerációs jelenségek 
vagy elszaporodó ellenségeik (ragadozó 
és parazita fajok) révén jelentősen visz- 
szaszorulnak. Helyüket fokozatosan ki
sebb szaporodási erélyű, úgy is mond
hatnánk, „konzervatívabb” fajok foglal
ják el, melyek kisebb egyedszámmal 
ugyan, de tartósan képesek létfeltételeket 
biztosítani az új környezetben.

A Kis-Balaton halai szempontjából ez 
például azt jelenti, hogy a kezdetben je
lentős egyedszámú ezüstkárász, ponty 
és compó helyett több lesz a tározóban 
a küsz-. a keszeg- és a koncérféle.

SZABADTÉRI MADÁRSZÁLLODA

A vízi növényzet kialakulása során a 
kezdetben elszaporodó tömegfajok ván
dorlása igen nagy, ami egyúttal az öko
szisztéma nagyfokú változékonyságát 
okozza. A vízi növényzetből például elő
ször úszólevelű Polygonum fajok tűnnek 
föl tömegesen, míg hínárfélékkel alig 
találkozunk. Egy-két év alatt viszont az 
előbbiek csaknem eltűnnek, és folyama
tosan elszaporodnak a különféle hínár
fajok, továbbá az úszólevelű tavirózsa 
vagy vízitök, békalencse stb. A nádas és 
gyékényes társulások kialakulása hosszú 
éveket vehet igénybe, bár szaporodásukat 
mesterséges telepítéssel gyorsítani lehet.

A növényzet kialakulásával párhuzamo
san gazdagodik a víztározó állatállomá
nya is. A sekély vízben máris tömegesen 
elszaporodtak a kétéltűek (főként béka- 
fajok) és az apró halak, melyek megje
lenése mágnesként vonzotta a velük táp
lálkozó, ’ csodálatosan gazdag vízi madár
világot. Sirályok, szárcsák, récefélék és 
vadludak mellett különösen nagy szám
ban jelentek meg gémek és kócsagok, 
kanalasgémek, továbbá a hazánkban az
előtt ritkaságszámba menő kormoránok 
vagy kárókatonák, mely utóbbiak máris 
úgy elszaporodtak, hogy a jövőben szá
mukat előreláthatólag mesterségesen kell 
korlátozni.

Különösen gazdag a madárvilág az őszi 
és tavaszi madárvonulások idején. Ez 
idegenforgalmi szempontból is igen szá
mottevő, hiszen különösen a kora őszi és 
késő tavaszi hónapokban érdekes látni
valót kínál mind az ornitológus szakem
bereknek, mind a madárvilág amatőr sze
relmeseinek, Elég itt arra gondolni, hogy 
szomszédságunkban a Fertő tó osztrák 
oldalát ősszel a madárkedvelő turisták 
ezrei látogatják, akikre okos propagandá
val bizonyára itt is számíthatnánk. Ennek 
a különben oly rövid balatoni idény 
megnyújtásában komoly szerepe lehet.

.Mindezek alapján remélhető, hogy a 
kis-balatoni tározórendszer eléri elsődle
ges célját, a Balaton ökológiai alapokon 
nyugvó, biotechnológiai módszerekkel 
megvalósítandó környezetvédelmét. Egy
ben a Keszthelyi-öböl vízminőségének 
hosszú távú javulása is várható.

DR. ENTZ BÉLA, 
o biológiai tudomány kandidátusa
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Piros jelzés a hulladékimportnal

A vizsgálat lezárull
— ne felejtsük elí

Megcsappan a mosonmagyaróvári 
pályaudvar forgalma.

Pont került a grazi Mülltrans cég 
és a Flexum Kommunális Szolgáltató 
vállalat jószándékú, de balul sikerült 

együttműködésének végére. 
Devizáért sem fogadnak több osztrák 

kommunális hulladékot hazánkban.
Az időközben lezajlott vizsgálatok 

sorozata ugyanis megerősítette 
a szemétimportot helytelenítek 
aggályait. Az ÉVM és az OKTH 

lezárta az ügyet.
Az illetékes tanács határozatot 

adott ki, hogy ez év szeptember 
végéig meg kell szüntetni 

az Ausztriából származó 
kommunális hulladék behozatalát.

A történtek tanulságainak levonása el
sősorban a közvetlenül érintettek dolga. A 
Flexum vállalatnál azonban még ma is ne
hezen tudnak megbarátkozni azzal, hogy 
vállalkozásuk zátonyra futott. A beruházási 
csoport vezetője, Hunyadobrai Imre, aki 
maga is végigjárta az ügy minden stáció
ját, ki is mondja., hogy nem érzi igazán 
meggyőzőnek a döntés mellett fölsorakozta
tott érveket.

A Flexum csalódott
— Mi tagadás még most is úgy gondoljuk, 

hogy járható utat torlaszoltak el előlünk, 
időnek előtte. Bennünket az üzletkötéskor 
az a cél vezetett, ihogy a Mülltrans grazi 
vállalatával kötött szerződésből származó de
vizát olyan korszerű hulladékosztályozó és 
aprító gépsorra költsük, amely az értékes 
anyagokat ki tudja válogatni a szemétből, 
a fönnmaradó hulladékot pedig úgy aprít
ja össze, hogy azt komposztálni lehessen. 
Ez a művi ártalmatlanítás és újrafelhasz
nálás a jövő járható útja. A kommunális 
hulladék lerakásának, tárolásának jelenlegi 
hazai gyakorlata ugyanis már tarthatatlan, 
veszélyes a környezetre. Ezen akartunk saját 
erőnkből, a saját házunk táján változtatni. 
Jobbítási szándék és nem nyereségvágy ve
zérelt bennünket. Sajnos, mielőtt eredménye
ket mutathattunk volna föl, már jött a vétó.
- Még most is úgy gondolják, hogy he

lyes utat választottak a korszerűsítésre?
— Igen. Másra ugyanis nem volt módunk. 

Központi támogatósra a jelenlegi gazdasági 
helyzetben nem számíthattunk. Az ÉVM is 
önálló kezdeményezésre biztatott bennünket. 
Jól jött tehát az osztrák cég ajánlata. Egy 
országosan is példamutató referenciaüzem 
képe lebegett a szemünk előtt. A hulladék
import elindulásakor, illetve a közelmúltban

Nagy lehetőségtől 
estünk el - vélekedik 

Korbonitz László, 
a városi tanács műszaki 

osztályának vezetője

végzett vizsgálatok egyaránt azt bizonyítot
ták, hogy a bejövő hulladék nem tartalmaz 
veszélyes anyagokat. Ezért ért váratlanul 
bennünket a támadás. Véleményünk szerint, 
ha elmarasztalás helyett inkább segítséget 
kapunk a hatóságoktól egy korszerű ellenőr
zési rendszer ‘kiépítéséhez, akkor minden szó
ba jöhető veszélyt el lehetett volna hárítani. 
Most már mindegy, a döntést el kell fogad
nunk, de szerintünk elhamarkodott volt.

- Mi lesz az eddig áthozott osztrák hul
ladékkal?
- Elegyengetjük, és utána föléje - szá

mításunk szerint még 2-3 évig - hazai kom
munális hulladékot hordunk. Végül földborí
tást kap a terület és rekultiváIjulk. De már 
addig is gondolnunk kell az új, korszerűbb 
telephely kialakítására.

- Eszerint nem mondtak le fejlesztési ter
veikről?

— Persze hogy nem. A keszthelyi hulladék 
gyorskomposztáló művet mintául véve mi is 
új, korszerű, a környezetvédelmi követelmé
nyeknek messzemenően megfelelő telephelyet 
akarunk kialakítani. Ez körülbelül 40 millió 
forintba kerül. A pénzt saját erőből termé
szetesen nem tudjuk előteremteni, de remél
jük, hogy központi, megyei és helyi támoga
tást kapunk. Az ÉVM és az OKTH megígér
te, hogy patronálni fogja törekvéseinket. 
Mindenesetre minél előbb el kellene kezde
nünk a munkálatokat, mert több éves beru
házásról van szó. A régi telep hamarosan 
megtelik, és akkor súlyos helyzet alakulhat 
ki, hiszen vállalatunk nemcsak a város, ha
nem a környékbeli települések hulladékának 
kezelését is köteles elvégezni. A régi mód
szerrel ez már nem lehetséges. A minden 
gondunkat megoldó korszerű gépsorra ezért 
lett volna szükségünk.

A mosonmagyaróvári tanács azok közé

Kevés a fejlesztésre 
szánt pénz - sajnálkozik 

Szíves Lajos 
(Székely Tamás 

felvételei)

Célunk, hogy semmifél 
hulladék ne érkezz« 

ártalmatlanítást1 
az országba - szögezi 

határozottan Takács AttH1 
az OKTH-bo

tartozott, amelyek támogatták a Mülltrans és 
a Flexum együttműködését. Ügy vélték, hogy 
az üzletből származó devizából majd a váro
si fejlesztésekre is csurran-csöppen, és emel
lett jóformán ingyen jutnak egy minden 
igényt kielégítő hulladékártalmatlanító rend
szerhez. Mindez akkor országos . elismerést 
ígérő, úttörő lépésnek tűnt. Csalódottságuk 
tehát legalább akkora, mint a Flexum válla
laté. Korbonitz László, a városi tanács mű
szaki osztályának vezetője, akinek az osztrák 
vállalattal létrejött szerződés engedélyezésé
ben oroszlánrésze volt, ezt nem is rejti vé
ka alá.

Tamáskodó tanácsiak
- Nagy lehetőségtől estünk el. A taná

csoknak ugyanis van önállóságuk, de a pén
zük kevés. Ezért támogatunk minden olyan 
kezdeményezést, amely — külön anyagi be
fektetés nélkül - a várost is gyarapítja. Min
den szempontból átgondoltuk a vállalkozást, 
s miután megalapozottnak, a jogszabályokat 
tiszteletben tartónak és hasznosnak láttuk, 
megadtuk ró az engedélyt.

- A lakosság másképp vélekedett.
— Elismerem, így volt. A hiányos tájékoz

tatás miatt kevesen tudták, mi van a vago
nokban. A látszólagos titokzatosság azután 
találgatásokat, majd vádaskodást szült. Ez 
végül is országos ügyet kerekített ebből 
az alapvetően jószándékúnak induló vállal' 
kozásból. Mindenesetre arra jó volt a her
cehurca, hogy ország-világ előtt fölhívja ° 
figyelmet a tarthatatlan hazai hulladékéi' 
helyezési állapotokra.

- Az osztrák partner mit szólt a váratta11 
fordulathoz?

— Jogi szempontból nem riposztozhatot >



^ert évente megújítandó üzletről lévén szó, 
0 Flexum, szerencsére, nem követett el szer- 
todésszegést. Hitelét azonban az osztrák 
cég előtt elvesztette, és ez további üzletkö
reire is bizonyára kihat majd.

Korszerűsítés 
— lépésenként

, Az Építésügyi és Városfejlesztési Miniszté- 
^m illetékesei ma sem tagadják, hogy ere
detileg - a fejlődést szolgáló lehetőségként 
7 támogatták a vállalkozást. Az OKTH-nak 

oz egyéb érdekelt szerveknek a későb
biekben is azt javasolták, hogy megfelelő 
^akmai és társadalmi ellenőrzés mellett foly- 
,°tódjék a hulladékimport, és csak az első 
ey tapasztalatai alapján döntsenek sorsá
ul. Mégis más döntés született. Ezt követően 
^oltottunk szót Szives Lajossal, a miniszté- 
rium főosztályvezetőjével.
- Miért támogatták a Flexum vállalko

zását?
, — Nem volt okunk ellenezni. Az a célunk, 
b°9y a hozzánk tartozó vállalatok álljanak 
ö saját lábukra, és ne mindig a miniszté- 
^um köldökzsinórján függjenek. A moson
magyaróváriak kezdeményezése olyan ügyes 
allalkozásnak ígérkezett, amely sem környe- 

?6Mdelmi, sem pedig külkereskedelmi sza- 
„Qlyokat nem hágott át, így beletartozott 

Uósítási elképzeléseinkbe.
~ Most, hogy elmúlt a próbaév, ugyanígy 

Gondolják?
. ~ Mint egyszerű állampolgár nem helyes- 
,ern' hogy külföldről hozzanak be huHadé- 

akkor, amikor a sajátunkat sem tudjuk 
lsztességesen tárolni. Szakemberként vi- 
*°nt meg kell értenem azokat, akik meg

dobálnak devizát szerezni a korszerűsítés- 
6' Természetesen nem minden áron. Hosz- 

viták, beszélgetések és szakmai vizsgó- 
OkT u?°n álláspontunk közelebb került az 
l ^TH-éhoz. Ez tette lehetővé az osztrák 
u|ladékszállítás leállítását.

Ez az ügy tehát lazárult. De mi törté- 
$ ükkor, ha egy másik vállalat próbál ha- 
°n^ó módon pénzt szerezni?

b " Ez már nem olyan egyszerű. Időközben 
Syanis napvilágot látott a köztisztaságról 
’ Q települési szilárd hulladékról szóló új 

ÉVm* et’ amely kimondja: csak az OKTH, az 
M és az Egészségügyi Minisztérium együt

tes engedélyével köthetnek külföldi partner
rel a Flexuméhoz hasonló megállapodást.

- Eszerint mégsem zárták be teljesen a 
hulladékimport előtti kapukat?

— Valóban nem. Ha okos, környezetvédel
mi előírásokat nem sértő, gazdaságos üzlet
ről lenne szó, akkor a határ menti területe
ken mód nyílna ilyen megállapodás megkö
tésére. Ezt nincs okunk ellenezni.

- És ha a három engedélyezésre jogosult 
intézmény egyike vétót emel?

— Akkor minden szempontból bizonyítania 
kell, hogy miért kifogásolja az üzletet.

— Véleménye szerint szabad-e a hulla
dékkezelés korszerűsítését kizárólag ilyen in
gatag vállalkozásokra bízni?
- Természetesen nem. A jövő útja a művi 

ártalmatlanítás központi megszervezése. De 
ennek országos kiépítésére még nincs ele
gendő pénzünk. Ezért vagyunk kénytelenek 
önálló kezdeményezésekre is támaszkodni. 
Ennek ellenére nem ülünk tétlenül. Decem
berben az Állami Tervbizottság elé visszük 
fejlesztési elgondolásainkat. A VII. ötéves 
terv időszakában Budapesten állami költsé
gen, Miskolcon, a Balaton északi és déli 
partján városi, illetve megyei hozzájárulás
sal korszerű művi ártalmatlanító rendszereket 
építünk. Ez azonban csepp a tengerben. 
Egyelőre tudomásul kell venni, hogy csak 
lépésenként haladhatunk. Kétezerig tehát a 
rendezett természetes lerakóhelyek maradnak 
többségben.

A kockázat 
nagyobb a haszonnál

Az OKTH hulladék- és zajvédelmi főosz
tályán örömmel fogadták az osztrák hulla
dékimport leállításának hínét. A környezet- 
védelem ebben az esetben csatát nyert. Er
ről beszélgetünk Árvái József főosztályveze
tővel és Takács Attila osztályvezetővel:

- önök kezdettől fogva ellenezték ezt az 
üzletet. Miért?
- A Flexum törekvése a korszerű hulla

dékkezelési eljárás bevezetésére mindenkép
pen elismerésre méltó - szögezi le Árvái 
Jjózsef. -í De az már nem, hogy ehhez az 
amúgyis súlyos hazai hulladékhelyzet továb
bi rontásával kívántak devizát szerezni. Rá
adásul közben kiderült, hogy nemkívánatos 
precedenst teremtettek. Az üzletkötés után 
ugyanis újabb külföldi cégek jelentkeztek a 

íme a viták tárgya, 
az osztrák importhulladék

magyar vállalatoknál hasonló igénnyel. És 
ezekben az új vállalkozásokban már nem a 
környezetvédelmi, hanem az üzleti érdekek 
domináltak. Hiába hangzik jól, ha valakire 
azt mondják: még a szemétből is pénzt tud 
csinálni, nem mindegy, hogy milyen áron te
szi ezt. Rossz üzlet az, ha a bevétel nincs 
arányban a veszélyekkel.

- A Flexum szerint túl hamar mondták ki 
a nemet.

— Szerintünk pedig túl későn — vágja rá 
Takács Attila. — Amíg a döntés megszüle
tett, a Környezetvédelmi Intézet heti egyszeri 
mintavétellel, szúrópróbaszerűen vizsgálta a 
beérkező szállítmányokat. De csak nehéz
fémre voaatkozóan. Toxikus anyagra nem. Az 
a tény tehát, hogy e vizsgálatok és a Föld
mérő és Talajvizsgáló Vállalat eredményei 
pem mutattak ki veszélyes anyagokat, nem 
zárja ki ezek előfordulási lehetőségét. Na
gyobb biztonságot csak a naponta történő 
és minden vagonra kiterjedő vizsgálatok ad
tak volna. De ezek is csak 80 százalékig. A 
rendszeres ellenőrzés költsége viszont olyan 
magas, hogy elvinné a hasznot és értelmet
lenné tenné az egész vállalkozást. Ezenkí
vül az is tetézi a gondokat, hogy senki sem 
tudja most felmérni: milyen környezeti ká
rosodásokat okozhat 4-5 év múlva az itt le
rakott osztrák szemét. A kockázat olyan 
nagy, hogy nem éri meg játszani a tűzzel.

- A mosonmagyaróváriak megállapodá
sát felmondatták. Az idén megjelent új ren
delet azonban nem tiltja, hanem csak en
gedélyhez köti a hulladék behozatalát. Te
hát: folytatás következik?
- Elvileg igen. De az előbb említett indo

kok alapján nekünk továbbra is az a határo
zott álláspontunk, hogy a továbbiakban sem
miféle hulladék ne érkezzen ártalmatlanítás 
céljából a országba. Van tehát kiskapu, de 
senkit sem szándékozunk beengedni rajta.

- Pénz nincs, külföldi üzlettel sem lehet 
szerezni ezentúl, de korszerűsíteni minden
képpen kell.

— Igen. És erre a jelenlegi gazdasági 
helyzetben egy hazai művi hulladékfeldolgo
zó rendszer kialakítása lenne a legjobb 
megoldás, Erről egyelőre előzetes tárgyalá
sók folynak Békés város Városgazdálkodási 
Vállalatával. Ez ugyanis kész lenne belefog
ni ebbe a nem könnyű munkába. Egy iicenc 
megvásárlása és honosítása is elképzelhető 
lenne. Ehhez azonban már valuta kell. Min
denesetre így vagy úgy, előbb-utóbb az 
ÉVM-nek is, nekünk is lépnünk kell hulladék
ügyben.

- És mi lesz a Flexummal?
- Bár törekvései elhamarkodottak voltak, 

a vállalatot mégis támogatni szeretnénk. 
Ennek azonban határt szab, hogy mennyi 
jut rá költségvetésünkből.

*

Évek óta vita folyik a környezetvédelem 
hazai háttériparának szükségességéről, illet
ve jövőjéről. A mosonmagyaróvári eset és 
Takács Attila szavai némiképp erre is vá
laszt adnak. Bizonyítják, hogy korszerű hul
ladékkezelő gépsorokra itthon és esetleg 
más szocialista országokban is nagy szük
ség lenne. Mint láthattuk, vállalkozó is 
akadna, aki hazai fejlesztésű vagy jól ki
próbált külföldi tervek alapján ezeket gyár
taná. Ha ezt a háttéripart sikerülne meg
szervezni, akkor nem kellene bizonytalan ki
menetelű, népszerűtlen külföldi üzletekből 
pénzt szerezni a kommunális hulladék kor
szerűbb kezeléséhez.

CSERI REZSŐ
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JÓSZÁNDÉK, 
ÓVÁS

Az idén is ezrek töltötték szabadidejü
ket erdőkben és vízpartokon, síkságokon 
és hegyek között, virágok nyílását, mada
rak röptét barlangok mélyét, vizek titkait 
kutatva. Közös ismérvük volt a figyelmes 
jószándék, a megismerés és megóvás vá
gyával párosulva.

Nyakunkba vettük hát az országot, hogy 
néhány táborral — és a bennük serény- 
kedőkkel — megismerkedjünk. Csaknem 
130 helyszín és jóval több közösség közt 
válogathattunk, hisz egy-egy helyszínen — 
egymást váltva — több tábor is tüstén
kedett.

Arra gondoltunk, hogy megkérdezzük 
kicsiktől és nagyoktól, vakációzó fiatalok
tól és hivatásos szakemberektől: mit tesz
nek és miért a környezet megismerése, 
megóvása érdekében, s gazdagodnak-e 
munkájuk által önmaguk is?

Szanazug: Az eltűnt tábor
Megbabonáz a táj itt, ahol a Fekete- és 

Fehér-Körös egymásba folyik! Erdők és 
ligetek üde zöldje, a Körösök csobogása, 
madárfütty, bogárzümmögés. Mintha ma
ga a mesés Éden lenne a Szanazug.

Társam csak suttogva meri mondani:
— Itt táborozni, itt munkálkodni, bol

dogság lehet...
Csakhogy a tábort nem találjuk.

Csatangolunk. Járjuk a határt. Kérde
zősködünk, A tábor — sehol.

Pedig itt kellene lennie Doboz község 
mellett az Űttörőszövetség Békés Megyei 
Elnöksége és a Munkácsy Mihály Múzeum 
közös táborának.

— Volt is, lesz is! — vigasztalnak a 
környékbeliek.

Sovány vigasz, ha épp most, az adott 
időpontban megjelölt tábor „tűnt el” va
lamiért. De mire eljutnánk addig a böl
csességig, hogy a listák-papírok jelezte 
„tények” nem. mindig egyeznek a valóság
gal és ez miért ne fordulhatna elő a ter
mészetvédő táborokkal, elmélkedésünket 
kurjongatás szakítja meg.

Harminc jókedvű srác kötött ki éppen 
kajakjaival, hogy ebédszünétet tartson. A 
békéscsabai 2. számú általános iskola ne
bulói.

— Négy éve járjuk1 a folyókat — vilá
gosít fel Fejes Mihály tanár úr. — Tavaly 
még pályázatot is nyertünk. Ha hiszi, ha 
nem, volt úgy, hogy a tiszavirágzást is 
tetten értük. Fantasztikus élmény volt, 
ahogy kibújt a rovar és a potroha moz
gatásával nedvességet pumpált az azonnal 
kifejlődő szárnyakba1*

Közben, fél szemmel, a 13 éves Pál 
Gézát lesem. Nagy műgonddal szakács- 
kodik. Főzi a csapat ebédjét.

— Első nyarad ez a vizen?
— Már a harmadik ...

Kovács Pál, a csapatot vezető másik 
pedagógus közbeszól:

— Gézának igaza van... A természet 
és a környezet védelmét csak sok ember 
összefogásával lehet elérni... Csakhogy 
erre az érzelem, a magatartás vagy a 
készség nem; tanítható. Ezek csak a gya
korlatban alakulhatnak ki. Az ilyen tú
rák, mint a miénk is, ezért hasznosak ... 
A szemünk láttára szakadnak le partsze
gélyek a nagyobb hajók hullámaitól,' a 
horgászok előttünk építik, a parti növény
zetet pusztítva, stégjeiket. És az olajfoltok 
is ott szivárványoznak a kajakok orra 
előtt... Ezek az élmények többet érnek 
minden tananyagnál, minden brosúrá
nál!...

Fehér-tavi monológ
Dr. Tóth György. a szegedi Kiss Ferenc 

Mezőgazdasági és Elsődleges Faipari Szak
középiskola tanára mondta:

— Három turnusnak, általános, közép- 
és főiskolás diákoknak szervezett itt, a 
Fehér-tó mellett, iskolánk gyakorlati ta
nulmányi területén nyári tábort a Csong- 
rád Megyei Környezet- és Természetvé
delmi Nevelési Központ az OKTH, il
letve a KISZ KB Ifjúsági Környezetvé
delmi Tanácsa támogatásával.

— A táboroknak az az elsődleges cél-

— Akkor tudsz hasonlítani, hogy mi
lyen a folyó?

— A legtöbb helyen tiszta... De Bé
kés mellett még fürödni se tudtunk, mert 
a konzervgyár a folyóba engedi a piszkát.

— Mit gondolsz, mit kellene tenni el
lene?

— A városi tanácson kellene szólni...
— Be mernél menni?
— Hát... Ha többen mennénk, és a 

felnőttek is jönnének .. .
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MEGISMERÉS,
Barangolás természet- 
és környezetvédő táborokban

juk, hogy a természetet szerető, azt kí
mélő, a környezetet fejlesztő és azzal jól 
gazdálkodó fiatalokat neveljen. Élmény- 
szerűen, olykor játékos módszerekkel. 
Nemcsak az értelemre, hanem az érzel
mekre is hatni kívántunk. És egyben 
megérteni; nincs külön reál- és humán
kultúra, csak egységes emberi kultúra 
van.

— Programunk, főként a növény- és ál
latvilág, azaz általában a természet meg
figyeléséből, vizsgálatából állt, az Öpusz- 
taszeri Nemzeti Emlékparkban, a Tőser- 
dőben, Asotthalmon és Büdösszéken. 
Ugyanakkor a táj és a népi kultúra, a 
környék nevezetességeinek megismerése 
épp oly fontos szerepet kapott a munká
ban, mint a víz, a levegő, a talaj és a te
lepüléskörnyezet vizsgálata, meghívott 
szakelőadók, segítségével.

— A táborok tevékenységét sikeresnek 
ítélhettük meg, már a búcsúestek vetél
kedőinek alapján, melyeken élményeikről 
és tapasztalataikról adtak számot. Sára 
Endréné Búvár-klubvezető az általános is
kolásokat, dr. Csizmazia György, a sze
gedi tanárképző főiskola tanszékvezető ad
junktusa a főiskolásokat, jómagam pedig 
a középiskolásokat igyekeztünk a környe
zet- és természetvédelem tudatos elköte
lezettjeivé tenni. Reméljük, hogy siker
rel...

Ócsán, 
lelkes ornitológusokkal

— A madarászás nem hobbi, hanem 
életforma — magyarázta Tóth Imre, aki a 
szárny-farok index alapján a madarak ne
mi elkülönítésének egyik módját ismerte 
fel. — Aki ezzel foglalkozik, az a hivatás 
igényével csinálja. Késő éjjel fekszik, haj
nalban kel, és egész nap lesi, hogy hol és 
mi mozog, mert javítani szeretne azon, 
amit elrontott az emberiség... Az ócsai 
Tájvédelmi Körzetben vagyunk, ahol az
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idén nyáron nemcsak az ELTE Állatrend
szertani és ökológiai Tanszékének mun
katársai szorgoskodnak, betonüzemi labo
ráns, BKV-diszpécser, kárpitos stb. segítő
társaikkal, hanem a KISZ KB pályázatát 
nyerő egyetemi csoport tagjai is. Együtt 
vizsgálták a víz oxigéntartalmát, savas
ságát, ionkoncentrációját éppúgy, mint a 
halak táplálkozását és a rovarok egymás 
mellett élését.

— Nemcsak magasztos eszmék vezérel
nek bennünket — világosít fel Nádori 
Gergely, aki 16 éves kora ellenére a kö
zösség „törzstagjának” számít. — Én pél
dául élvezem,! hogy ha kitalálok valamit, 
azt megcsinálhatom. Egyfajta szabadság 
ez, ami máshoz nem hasonlítható.

— Életcélod a madarászás?
— Biológus, pontosabban madárökológus 

szeretnék lenni... A gyűrűzővizsgán 
túlvagyok, és már adtam is elő az egye
sület szegedi gyűlésén.

— Fontosnak tartod ezt a munkát?
— Az ember elég erős ahhoz, hogy be

avatkozzon a rendszerbe, bár egyáltalán 
nem ismeri. így egyensúlyát könnyen ki
billentheti. Nekünk meg éppen az az 
egyik feladatunk, hogy megakadályozzuk 
az ember önmaga ellen forduló cseleke
deteit!. . j

A tanárnak készülő Molnár Mónika a 
megismerés vágyával érkezett, de máris 
öntudattal vallja:

— Ezt a tájvédelmi körzetet a turisták 
most kezdik felkapni, de mielőtt elözön- 
lenék, fel kell mérni, hogy mit lehet meg
mutatni és mit szükséges védeni tőlük. 
Hiszen olyan természeti ritkaságok talál
hatók itt, mint kiszáradó láprét, homok- 
pusztagyep...

Kertész László kárpitosnak, a madár
tani egyesület faunisztikai szakosztálya 
tagjának, nem kis tekintélye van a tábor
ban:

— Pontosan megbatározott rendszerben 
dolgozunk — mondja —, hiszen a faunisz
tikai ponttérképen az egész országot fel
osztották. Az enyém egy körülbelül 15 

négyzetkilométernyi terület, a 341. körzet. 
Előfordult, hogy váltott műszakban kellett 
őriznünk kerecsensólymainkat, mert nem
rég vadászok lőttek rájuk Tápióbicskén ...

Repii lős-csemeték 
Csillebércen

Alapkalauzunk, „a lista”, a MÉM Repü
lőgépes Szolgálat táborát jelzi Csillebér
cen. Lelki szemeink előtt megjelentek ed
zett pilóták, akik egyébként vegyi anya- 

‘ gokkal bombázzák a földet, és most lel- 
■ kés szorgalommal ismerkednek azzal a 
! természettel, amelynek rendjébe ők is be

avatkoznak.
Aztán különböző korú gyerkőcöket ta

láltunk az úttörőváros tőszomszédságá
ban ...

— A vállalat dolgozói gyerekeinek nap
közis tábora ez — oszlatja el végképp té- 
védésünkét Béres János szakoktató —, de 

! megpróbáltunk valami határozott célt, 
programot adni: a környezet, a természet 
megismerését, megszerettetését, és felkel
teni a gyerekekben a megóvás fontosságá
nak érzését.

— Sikerül?
— Csoda dolgokra senki se számítson, 

í Ezek még csak az első tétova lépések ... 
Egy 13 éves diák elvezeti a társaságot a 
Kolasovszky-turistaházhoz, egy kislány 
fél napig lesi a gombákat és egy másik 
hernyókat gyűjt lankadatlanul... Sajnos, 
a gyerekek egy része nem így látja otthon 
az ember és a természet viszonyát. A 
szülőknek nincs idejük kirándulni cseme
téikkel, ám telehordják az erdőt kiselejte
zett heverőkkel, kályhákkal, nemcsak 
csúfító, hanem pusztító szeméttel is.

Dalanics Enikő és Sebök Ildikó —■ a 
budaörsi 2. számú általános iskola tanulói 
— arról nevezetesek, hogy még á szok
nyájukra pottyant kullancsot is mikrosz
kóp alá dugták. Most egymás szavába 
vágva mondják:

JÓSZÁNDÉK, 
ÓVÁS

— Én ezután nem fogom letépni a vi
rágot, ha meglátom a természetvédő táb
lát...

— De hisz egy virág még nem a világ! 
— provokálom...

— Ha mindenki így gondolkodna — ko
molyodik el Enikő —, akkor hamar ki
pusztulnának a növényritkaságok!

A táborból kiballagva eltűnődöm: egy 
maroknyi gyerkőc a természet — és meg
óvásának — ábécéjét magolja. Örömmel, 
tiszta szívvel. Pedig ők már a legkülön
félébb képmagnók világában jártasak és 
nem idegen tőlük a számítógép. Csak a 
természet volt az, ahová oly ritkán jutnak 
el szüleikkel, s akkor is jobbára csak a 
pusztítását látták. Vajon hányán szólnak 
majd rá ezután társaikra:



MEGISMERÉS,

— Ne tépd le azt a virágot! Ne törd le 
azt a gallyat! Ne szemetelj!

Es vajon miért nem lehet más napközis 
laboroknak is hasonló célt, programot 
a^ni szerte az országban?!

Almásneszmélyi 
állatcsontok

~~ 168 birka-, 4 kecske-, egy kutya- és 
e8y szarvaskoponya csontjait hoztuk fel 
~~ sorolja Detröi Csaba amatőr barlan
gász, miközben a 25 méter mély, feltehe
tően római, kori vésett kút alját fürkész- 
szük.

Tehát megérkeztünk.
^a nem is oda, ahová indultunk. Egy 

a^°tt tábort kerestünk Almásneszmély 
térségében, de először csak a süttői is- 
*oláig jutottunk, majd a tábort szervező 
anárnő lakására.

~~ Igaz, hogy terveztük ezt a nyári 
Programot — mondja némi szomorúság- 
8aJ —, de a gyerekeknek nem volt ked- 
Vuk hozzá...

Lám, a „statisztika”, a „tények” megint 
otbádzanak. Akárcsak Szanazugban. Is- 

et_ „eltűnt” egy környezet- és természet
es tábor. Ezúttal a gyerekek érdeklődé
nek hiányában. De vajon az érdeklődés 
a;anyát mi okozza?! Találgatásokkal sen- 
•t't sem akarunk bántani, így hát csak a 
aPasztalatot rögzítjük: a megadott idő
pontban és helyén egy másik tábor is 
ví .y.z°tt. (És ha valamennyi színhelyet 
®8igjárnánk, vajon hány foghíjat találkánk ?t)

, A kép azonban azzal vált kerekebbé, 
eljutottunk a Kőpitére Detröi Csá

vákhoz. a POLYBIO-társaság, illetve a 
. .. i művelődési és ifjúsági központ közös 
Kozébiskolás táborába

~~ Azt élvezem, hogy magunkra va- 
^unk utalva — lelkendezett ott, már a 

kmr?k között Nagy Éva. — Hatalmas a 
jnonbség az otthoni környezet és élet
be. meg az itteni között. Ha baj történ- 
1»1 e^eljebb CB-n szólhatnánk le a fa- 

&a> így minden lépésünkre ügyelni kell.
Az is gond, ha valakinek otthon túl 

^gy a sora?

— Csak ilyenl körülmények közt derül
het ki, hogy képesek vagyunk-e véghez 
vinni olyan dolgokat, amilyeneket koráb
ban elképzeltünk. Itt nincsenek bennünket 
védő falak és tévé sincs, amit bámulhat
nánk. De vannak fák és van jó levegő, és 
ha fönn alszunk a platón, csak úgy, sátor 
nélkül, a csillagok az orrunk hegyét 
érik...

Csaba Attila, a tábor vezetője, eszten
dők tapasztalatait összegzi:

— Minden táborverésnél elhatározom, 
hogy többé nem szervezek hasonlót. Szin
te megutálnak a gyerekek, mert állan
dóan figyelmeztetem őket, hogy ne vág
ják ki a fákat sátorverésnél, ne vágjanak 
lépcsőket a hegyoldalba, legalább ők ne 
pusztítsák a környezetet... Aztán a har
madik-negyedik napon már könnyebb. 
Ennyi idő'1 is elég, hogy sajátjuknak érez
zék a természettel való együttélés normáit 
és leszokjanak azokról a megoldásokról, 
amiket a kempingekben tanultak.

— Tehát más emberként térnek haza?
— Azt nem állítom, hogy megváltjuk a 

világot, de valami azért marad diákjaink
ban. Az évközi szakkörök pedig kiegészí
tik a tábori együttlét élményeit. És az

A természet
es környezetvédők lapja

LEGYEN ÖN IS
A BÚVÁR ELŐFIZETŐJE!

Környezetünk védelme: közös felelősségünk

MEGRENDELŐLAP

1986 hónaptól megrendelem a BÚVAR cimú folyóiratot, amelyet az alábbi névre és címre
kérek kézbesiteni:

Név: ------ -------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Lakcím:----------------- ------ 1 — ■ ... ......... ........................... - . ...... .... ..............

Az előfizetési dijat a részemre küldendő postautalványon egyenlítem ki.
Előfizetési díj egy évre: 180,- Ft, fél évre 90,- Ft.

Kelt.---------------- —------------- ------------------------------------------ ---------------------------------------------------------------------------
a megrendelő aláirása

A megrendelőlapot borítékban, bérmentesítve, az alábbi címre kérjük feladni:
Hírlap-előfizetési és Lapellátási Iroda, Bp. 1900

I sem mond keveset, hogy évről évre egyre 
többen leszünk.

— Mit vállalhat fel végül is egy amatőr 
tábor?

— Azt semmiképp sem, hogy feldolgoz
za a vidék növény- és állatvilágát, geoló
giáját. Csak megismerjük a területet, a 

• rovarokat és növényeket is vizsgálva, kö
vetkeztetéseket levonva. Mondjuk 50 nö
vénylenyomat meghatározásakor arra is 

! kíváncsiak vagyunk, hogy a tények mi
lyen éghajlatra és flórára utalnak. Ezek 

: töltik ki munkánk természetismereti ré
szét. Ami pedig a védelmet illeti: van egy 
tizenkét hektáros fenyves a közelünkben 

; és aljnövényzete tizennyolc páfrányféléből 
áll. Egy gombafaj megtámadta a fenyőt, 
pusztulnak a fák, így több napfényt kap 
a talaj és megjelent a bodza meg a paraj. 
Vagyis a kozmopolita nyomnövényzet el
nyomja az értékesebb vegetációt. Ezen 
próbálunk segíteni a bodza irtásával, bár 
turjuk, hogy ez nem adhat végleges meg
oldást ...

Illene tanulságokat összefoglaló sorokat 
' illeszteni táborbarangolásaink végére, de 
kissé zavarban van a tollforgató. A vélet
lenül választott öt tábor közül kettőt nem 
talált, ami igen rossz arány, és csak re
méli, hogy százból nem hiányozna negy
ven. Ahhoz azonban elég ennyi tapaszta
lat is, hogyl megállapítsa: nem elég beje
lenteni, hogy ez és ez a tábor lesz, hanem 
azt, akár egész éves, gondos előkészítés
sel kellene valóban élővé tenni. Ugyanak
kor, akikkel találkozott e sorok írója — 
a Szanazúgtól Almásneszmélyig —, ügy
szeretetükkel és lelkesedésükkel lebilin
cselték, meggyőzték e környezet- és ter
mészetvédő táborok hasznáról, sőt fontos
ságáról. Számuk gyarapodásából meg arra 
következtet, hogy itt cseperednek közöt- 

; tünk a természettel együtt élni tudó nem- 
; zedékek.

SZILAS ZOLTÁN
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Kiránduljon velünk a természetbe

ssíbus* TÚRÁK
ŐSZI—TÉLI PROGRAM

SAGHEGYI TÁJVÉDELMI KÖRZET

Budapest — Veszprém — Jánosháza — 
Egyházashetye (múzeum) — Celldömölk 
(Sághegyi TVK) — Pápóc (templom) — 
Egyházaskesző — Tét (templom) — Győr 
— Budapest.
Időpont: október 28.
Ara: 370,— Ft.

KISKUNSÁGI NEMZETI PARK

HORTOBÁGYI NEMZETI PARK
1. nap: Budapest — Füzesabony — Ti
szafüred (Patkós fogadó) — Tiszacsege 
(múzeum) — Balmazújváros (múzeum) 
— Debrecen (városnézés).
2. nap: Hortobágy (a HNP szálkahalmi 
bemutatóhelye, Körszín, Pásztor mú
zeum) — Nagyiván (HNP fogadóháza) — 
Kunhegyes — Budapest.
Időpont: szeptember 6—7.
Ára: 950,— Ft.

TÖSERDÖ-SZABADKÍGYÓSI 
TÁJVÉDELMI KÖRZET
I. nap: Budapest — Kecskemét — Laki- 
telek (Tőserdő) — Tiszakürt (arboré
tum) — Szarvas — Békéscsaba.
2. nap: Doboz (park) — Gyula (fürdés) 
— Szabad kígyós (TVK, kastély) — Bé
késcsaba — Orosháza — Csongrád (vá
rosnézés) — Kecskemét — Budapest.
Időpont: szeptember 20—21.
Ára: 1000,— Ft.

PILISI SÉTÁK
Budapest — Piliscsaba (2 órás séta a 
madárvédelmi mintaterületen) — Pilis
szántó — Dobogókő — Pilisszentkereszt 
(2 órás séta a Dera-patak völgyében) — 
Solymár (múzeum) — Budapest.
Időpont: szeptember 7.
Ara: 200,— Ft.

VÁCRATÓTI ARBORÉTUM
Budapest — Szentendre (városnézés, 
Skanzen) — Tahitótfalu — Váci rév — 
Vác (rövid városnézés) — Vácrátót (ar
borétum) — Főt (templom) — Budapest. 
Időpont: szeptember 13., október 19 
Ára: 260,— Ft.

GEMENCI TÁJVÉDELMI KÖRZET
«Budapest — Szekszárd — Decs (mú
zeum) — Gemenc (a gemenci erdő meg
tekintése kisvonattal vagy hajóval) — 
Szekszárd (városnézés) — Budapest.
Időpont: szeptember 14., október 12, 
Ara: 360,— Ft.

TIHANYI TÁJVÉDELMI KÖRZET
Budapest — M7 — Balatonfüred — Ti
hany (templom, múzeum, kb. 2 órás gya
logséta, Visszhangdomb — Attila-domb 
— Övár kapu — őskori földvár — Sánc
kilátó — Barátlakások — Ciprián-for- 
rás — hajóállomás útvonalon) — Saj- 
kod (múzeum) — Balatonfűzfő — M7 — 
Budapest.
Időpont: szeptember 14.
Ara: 300,— Ft.

TATA-ALCSUT
Budapest — Tatabánya — Tarján — 
Agostyán (arborétum) — Tata (Kálvária

domb — geológiai természetvédelmi te
rület) — Könnye — Csákvár (kastély
park) — Felcsút — Alcsútdoboz (arbo
rétum) — Etyek — Budapest, 
Időpont: szeptember 21.
Ára: 250,— Ft.

HORTOBÁGYI NEMZETI PARK
Budapest — Füzesabony — Tiszafüred — 
Hortobágy (Patkós fogadó) — Egyek — 
Tiszacsege — Darassa (bemutatóház) — 
Kishortobágyi csárda — Balmazújváros 
— Szálkahalom (bemutatóház) — Nagy
hortobágyi csárda — Tiszafüred — Fü
zesabony — Budapest.
Időpont: október 12.
Ara: 400.— Ft.

SZENTGÁLI TISZAFÁS-
TATIKAI ÖSBUKKÖS
Budapest — Veszprém — Bánd (kb. 1 
órás séta a Miklós-Pál hegyen levő ős- 
tisztafásban) — Devecser — Sümeg 
(templom) — gyaloglás: Bazsi-Tátika 
(várrom, ős,bükkös — kék jelzés és kék 
kereszt útvonalon kb. 2 óra) — Zala- 
szántó (templom) — Keszthely — Sió
fok — Budapest.
Időpont: október 4.
Ara: 340,— Ft.

TISZAKURT-SZARVAS
Budapest — Kecskemét — Tiszakürt (ar
borétum) — Szarvas (arborétum) — 
Kecskemét — Budapest.
Időpont: október 4.
Ára: 330,— Ft.

VIZIVADLES
Budapest — Székesfehérvár — Agárd 
(regionális szennyvíztisztító telep megte
kintése, séta a Kajtori-csatorna mentén, 
dinnyés! madárrezervátum) — Székesfe
hérvár — Budapest.
Időpont: október 5.
Ara: 230,— Ft.

KISVASÚTTAL A BÖRZSÖNYBEN
Budapest — Kismaros — Királyrét (uta
zás kisvonattal, majd gyalogtúra Kisinó- 
cig és továbbutazás autóbusszal) — Szob 
— Nagybörzsöny (templom) — Szob — 
Vác — Budapest.
Időpont: október 12.
Ara: 230,— Ft.

TENGELIC-LENGYEL
Budapest — Dunaföldvár (vár) — Paks 
— Györköny — Tengelic (arborétum) — 
Szedres — Bonyhád — Aparhant — Len
gyel (kastélypark, Anna-forrás) — Kurd 
— Tamási — Simontornya — Sárbogárd 
— Budapest.
Időpont: október 12.
Ara: 350,— Ft.

Budapest — Kecskemét (városnézés, a 
KNP székiházában filmvetítés) — Kis
kunfélegyháza — Bugac — Bugacpuszta 
(pásztorépítmények, szürke gulya, racka
nyáj, ménes, Pásztor múzeum, ősborókás, 
homokbuckák) — Kiskunfélegyháza — 
Kecskemét — Budapest.
Időpont: október 25.
Ara: 350,— Ft.

BÜKKI NEMZETI PARK

1. nap: Budapest — Kerecsend — Eger 
— Felsőtárkány — Szilvásvárad (Érdé-, 
szeti múzeum, Lótenyésztés-történeti ki
állítás. utazás kisvonattal a Szalajka- 
völgyben) — Felsőtárkány — Lillafüred 
(múzeum, Hámori-tó) — Miskolc.
2. nap: Miskolc — Lillafüred — Garad- 
na völgy (Jávorkút — Bányahegy, uta
zás az erdőgazdaság útján) — Felsőtár
kány — Eger (városnézés) — Kerecsend 
— Budapest.
Időpont: október 11—12.
Ara: 1000,— Ft.

GCMBASZEDÖ TÚRÁK

GALAMBGOMBA

Budapest — Pomáz — Esztergom (rövid 
városnézés) — Dömös (gombaszedés) — 
Visegrád (gombaszedés, Fellegvár) — 
Szentendre — Budapest.
Időpont: október 5.
Ara: 250,— Ft.

ÖZLÁBGOMBA

Budapest — Hatvan — Jobbágyi — Pász
tó (templom) — Salgótarján — Litke 
(gombaszedés az Ipoly völgyében) — 
Szécsény (kastély) — Balassagyarmat 
(múzeum, templom) — Rétság — Vác — 
Budapest.
Időpont; október 19.
Ara: 260,— Ft.

Minden túránkat vizsgázott gombaszak
értő kíséri!

További tájékoztatás céljából szíves
kedjenek az IBUSZ-irodákat felke
resni.

Ha a BÚVÁR olvasói az itt elhelye
zett szelvényt kivágva jelentkeznek at 
IBUSZ-irodákban, az IBUSZ-BÜVAR 
túrákon 10 százalék kedvezményt 
kapnak!

GSflNRKr-Bevált TÚRÁK 1986. ŐSZI—TÉLI PROGRAM
Ezen igazolószelvény alapján a BÚVÁR 9. számában meghirdetett IBUSZ-BÚVÁR túrákon 
10 százalék kedvezményt kopnak.



A Nemzetközi Természetvé
delmi Unió (IUNC) vidrával 
foglalkozó szakértői csoportja 
Magyarországon tartotta II. 
munkaértekezletét. A szervezési 
feladatokat az OKTH Madárta
ni Intézete vállalta, s a Kapos
vári Mezőgazdasági Főiskola 
adott otthont a 12 országból ér
kezett 23 zoológusnak. Az 1984- 
ben alakult munkacsoport ezen 
o tanácskozáson áttekintette az 
eddig végzett munkát, megvi
tatva a hatékonyabb védelem 
lehetőségeit.

A vidraféléknek 12 faja él a 
Földön, eből 8 veszélyeztetett 
helyzetbe került. Ennek okai a 
túlzott mértékű - és védetté 
nyilvánítással elhárítható - 
prémkereskedelmen kívül oz 
élőhelyek beépítésében, a ter
mészetes vizek szennyeződésé
ben, valamint az ide irányuló 
turizmus és a gépjármű-forga- 
lom fokozásában keresendők.

Európában és hazánkban is 
egyetlen fajuk, az eredetileg 
legnagyobb elterjedésű eurá- 
tsiai vidra (Lutra lutra) fordul 
elő. Elterjedési területe felöleli 
Izland kivételével egész Eurá- 
zsiát, de előfordul Észak-Afri- 
ka egy részén, Hátsó-lndiában és 
a Maláj-szigeteken is. Ez az 
áramvonalas testű, ¡különleges 
szervezetű menyétféle élete nagy 
részét vízben tölti. Itt szerzi 
meg _ aljzaton kutatva, a víz 
tükre alatt úszva - nagyrészt 
bálákból, kétéltűekből és más 
vízi állatokból összetevődő táp
lálékát. Az édesvizek csúcsraga- 
hozója, s Így legfontosabb indi
kátora vizeink állapotának. Ezért 
jgyeitek föl a zoológusok kü
lönös aggodalommal óllomá- 
nyának országrésznyi területeket 
Kitevő rohamos csökkenésére. A 
folyamat és az okok egységes 
módszerekkel történő nyomon 
követésére, a kipusztulás folya
matának visszafordítására ala
kult munkacsoportunk. Néhány 
országban azonban mór ko
rábban felismerték a gyors cse
lekvés szükségességét. Társa

dalmi egyesületek alakultak e 
Jaj tenyésztésének és visszate
lepítésének programjával. A ko- 
rábi években már számos ta- 
Oulmány utalt arra, hogy nem 
csupán egy állatifaj megmenté
séért kell cselekedni, mert el- 
fonése az érintett vízterületek 
órtyeges megváltozására is utal.

Magyarországon a vidra 1974 
°*a védett, 1982 óta pedig fo
kozottan az. Az ország egy ré- 
s*én (így a Dél-Dunántúlon)

még egészséges állománya él. 
Hasonló ma már csak Írország
ban, Skóciában, Franciaország
ban és Norvégia nyugati part- 

j vidékén, az Ibériai- és a Bal
kán-félsziget, valamint a Szov- 

, jetunió egyes területein talál
ható. Ez adott különös jelentő
séget annak, hogy a munkacso
port Magyarországot választotta 
II. szimpóziumának helyszínéül.

A tanácskozáson 11 témakört 
vitattak meg a szakemberek. 
Ezek felölelték a vidrapopulá
ciók nemzetközi helyzetének ala
kulását, a védelemmel kapcso
latos gyakorlati problémákat, az 
élőhelyeken folytatott ökológiai 
kutatásokat, a mérgező anya
gok és betegségek szerepét az 
állománycsökkenésben.

A mi szempontunkból talán 
az állományfelmérésekkel kap
csolatos módszerek megvitatása 
volt a legfontosabb. A vidra 
ugyanis nagy területen mozgó 
emlős. Jelenlétéről sok jel árul
kodik, ennek ellenére, illetve 

j éppen emiatt rendkívül nehéz 
annak megállapítása, hogy va
lójában hány példány él egy- 
egy területen. Jogos a feltevés, 
hogy nagy — 10—30 km-es — 
körzeten belül észlelt jelek 
ugyanazon példány(ok)tól is 
származhatnak, hiszen természe- 

' tes élőhelyeiken ekkora a moz
gási körzetük. Nálunk ma az 
állomány nagyobb része halas
tavi környezetben él, hiszen víz- 

! tározóinkat, tavainkat halte
nyésztésre is használjuk. Felté
telezhető, hogy ezeknek az élő
helyeknek a nagyobb produkti
vitása kevesebb mozgásra, hely- 
benmaradósra készteti a vidrát.

A kérdés nagyon fontos, hi
szen ettől függ, hogy milyen 
mértékű óllománycsökkentés en- 

i gedhető meg kártételek eseté- 
' ben. A válasz csak radiotele- 

metrióval vagy más jelölési el
járással végzett vizsgálatokkal 
tisztázható. Rendkívül nehezek 
és költségesek azonban ezek a 
vizsgálatok, különösen a befo
gás, jelölés, majd az eredeti 
élőhelyen oz óllat követésének 
módja.

'Nagy vita alakult ki a mód
szerek gyakorlati használható
ságáról, egyáltalán: értelmé

ről. Mégis az a javaslat szüle
tett - s ebben szerepe volt az 
itteni élőhelyek helyszíni tanul
mányozásának is -, hogy szük
séges ilyen kutatások végzése. 
Ugyancsak alapvetően fontos, 
hogy Magyarországon is meg
történjék a lehetséges élőhe

Dr. Tildy Zoltán felvétele
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lyek és ezeken a vidra jelen- 
tétének vagy hiányának teljes 
körű, országos felmérése. A 
módszert szintén a tanácskozás 
kínálta: nemzetközileg egysége
síteni kell a felméréseket, hogy 
az egyes országok adatai egy
mással összevethetőek legyenek. 
Fontos az is, hogy a mór el
pusztult, vagy engedély alap
ján elejtett példányokat részle
tes zoológiái, bonctani, parazi- 
tológiai, analitikai vizsgálatnak 
vessék alá. Nagyon kevés 
ugyanis az ilyen adat és vizs
gálati lehetőség, és a magyar 
eredmények fontos alapadato
kat jelentenek a többi ország 
számára is. (Kérjük azokat az 
olvasókat, akik elpusztult - pl. 
varsában megfulladt, gépkocsi
val elütött - vidrákról tudnak, 
értesítsék a Madártani Intéze
tet: (Bp. XII., Költő u. 21., 1121, 
tel.: 562-133.)

A tanácskozáson szó volt az 
élőhelyek védelmének jelentősé
géről, elrontott területek re
konstrukciójáról, a zárttéri te
nyésztés, a nemzetközi törzs
könyvezés problémáiról, a fog
ságban született példányok visz- 
szatelepítéséről. (Sok helyen 
évek óta eredményesen szapo
rítják a vidrát, ennek módszerei 
ismertek.) Napirendre került 
még az egyesületekkel kapcso
latos tevékenység, illetve az is
meretterjesztő, nevelő és nép
szerűsítő murika módszertana. 
(Vidraegyesületek működnek sok 
országban, így Ausztriában, Dá
niában, Hollandiában, az NSZK- 
ban, Olaszországban stb.). E 
szempontból különösen jelentős 
a holland egyesület kezdemé
nyezése: ha az 1992-es olimpiai 
játékok rendezési jogát Hollan
dia kapná, ennek szimbóluma 
a vidra lenne. Nagy érdeklő
dést jeleztek a résztvevők a Fe
kete István könyve alapján ké

szülő magyar Lutra című — film 
iránt is.

A munkaértekezlet harmadik 
napján Somogy megye néhány 
vidraélőhelyét tanulmányozták 
a szakértők. Ennek legfontosabb 
tanulsága, hogy bár egészsé
ges állománnyal rendelkezünk, 
következetesen folytatni kell az 
eddigi védelmi munkát. Nagyon 
„törékeny" az élőhelyek és a 
vidraállomány sorsa. Egyes or
szágok hasonló helyzetből in
dulva 10 év alatt e faj megren
dítő eltűnésének voltak tanúi. 
Jómagam az értekezlet előké
szítése során állományfelmérést 
végeztem. Azt tapasztaltam, 
hogy 1981/82 teléhez képest 
az állomány megfogyatkozott. 
Szerepe lehet ebben az utóbbi 
két év viszonylag hosszabb telé
nek (különösen a fiatalok kö
zött nagymértékű ilyenkor a 
pusztulás), de a 80-as években 
engedéllyel történő, valamint a 
gyaníthatóan illegális csapdá- 
zósoknak, elejtéseknek is. Fon
tos hogy a jövőben is követke
zetesen érvényesítsük azt az el
vet, hogy gyéritésl engedélye
ket minden esetben a helyszí
nen végzett alapos felmérés 
alapján és csak valóban indo
kolt esetben adjunk ki.

A munkaértekezlet a részt
vevőknek az új ismereteken kí
vül olyan összehasonlítási ala
pot adott, ami magabiztosabb 
munkát tesz lehetővé. Remél
hetőleg ezzel is hozzájárult egy 
veszélyeztetett faj és az élőhe
lyéül szolgáló - számunkra az 
egészséges vízkészleteket je
lentő - természetes biotópok 
megfelelő állapotban történő 
fennmaradásához.

NECHAY GÁBOR



Búvárkodás

34-38. feladvány: PROGRAM A SZÁRSOMLYÖ MEGMENTÉSÉRE
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34, feladvány: BOTANIKAI ÉRTÉK
A Szársomlyó megóvására környezeti ha
tástanulmány készült. Skandináv ke
resztrejtvényünk megfejtésével megtud
hatjuk a dokumentum alapján készülő 
cselekvési program egyik legfontosabb 
feladatát.
BEKÜLDENDŐ: a megfejtett mondat.
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35. feladvány: TAJFEJLESZTES.
A bányászat során megsérült földfelszínt 
a bányatörvény értelmében helyre kell 
állítani. Szórejtvényünkben annak a fo
galomnak a nevét rejtettük el, amely ezt 
a tevékenységet fedi.

36, feladvány: TERMÉSZETI KINCSEK
A környezeti hatástanulmány egyebek

között azon az alapos növényökológiai 
felmérésen alapult, amely leltárszerűen 
feltárta a növénytani ritkaságokat. Ne
vezzen meg legalább három fajt közü
lük.

37. feladvány: INTÉZKEDÉSI JAVASLA
TOK
A már említett hatástanulmány milyen 
intézkedéseket javasol a természet véde
lem köréből? Nevezzen meg közülük 
egyet-kettőt.

38. feladvány: KÖRNYEZETEGÉSZSÉG
ÜGY
Milyen intézkedések történtek a Szár
somlyó lábánál élő lakosság egészségé
nek megóvása érdekében?

Beküldési határidő: a megjelenéstől szá
mított 2 hét.
Augusztusi számunk feladványainak meg
fejtése:
29. feladvány: AZ ELKÖVETKEZENDŐ 
ÉVEK LEGFONTOSABB FELADATA A 
VÍZMINŐSÉG JAVÍTÁSA

30. feladvány: ERÓZIÓ

31. feladvány: A BALATON ÉLSZENY- 
NYEZŐDÉSÉNEK MEGELŐZÉSE, A 
VÍZMINŐSÉG JAVÍTÁSA

32. feladvány: A TISZTÍTOTT SZENNY
VIZEK EGY RÉSZÉT ÖSSZEGYŰJTVE 
CSATORNÁKON ELVEZETIK A TÓ 
TÉRSÉGÉBŐL; JAVÍTJÁK A CSATOR
NÁZOTTSÁGOT. ÚJ SZENNYVÍZTISZ
TÍTÓKAT ÉPÍTENEK stb.

33. feladvány: A FELVÉTEL KESZTHE
LYEN KÉSZÜLT. A SZENNYVÍZTISZ
TÍTÓ BIOLÓGIAI KEZELŐMŰVÉT ÁB
RÁZOLJA.

A KITAIBEL PÁL tanulmányi ver
seny résztvevőihez! Az idei szellemi 
vetélkedő versenyfelhívását — anyag
torlódás miatt — októberi számunkban 
tesszük közzé.

BÚVÁRKODÁS 
34-38.



Legjellemzőbb élőhelyeinkA Budai Tájvédelmi Körzet részét alkotó 
budaörsi Csíki-hegyek 
dolomitlakó fajok lelőhelye

A fali gyík a rovarpopulációk 
egyik fontos állományszabályozoja 
(Bécsy László felvétele)

A DOLOMIT- 
SZIKLAGYEPEK

Vonzó szépségű középhegységi erdeink egész évben barangolásra 
csábítják a felüdülésre, kikapcsolódásra vágyókat. Nagy, összefüggő 

erdörengétep ritkán állja utunkat. Gyakoribb a nyílt, sziklagyepekkel, 
bokorerdőkkel tarkított táj, mégis sokarcú a növényvilág, 

amelynek változatossága jelentős mértékben az alapkőzet minőségével 
függ össze. A kőzet kémiai összetétele ugyanis meghatározza 

a növények által felvehető ionokat, tápelemeket, a lepusztulási formák, 
a felszíni alakzatok pedig sajátos mikroklímát teremtenek.
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tőbbszáz ismert kőzetféleség között 
két olyan is akad, amely külön
leges viszonyokat teremt. Az egyik 
a szerpentin, amely Magyarorszá
gon nem fordul elő ugyan számot

tevő mennyiségben, de közvetlenül a hatá
ron túl, Kőszegtől nyugatra, a Borostyánkő- 
hegységben már egyedülállóan érdekes nö
vényvilágnak ad otthont. A másik a dolomit 
viszont már kiterjedt hegyvonulatokat alkot 
a DunántúliJközéphegység nagy részén, sőt 
kisebb foltokon az Északi-középhegységben 
is.

A dolomit — kémiai összetételét tekintve 
kalcium-magnézium-karbonát - tengeri üle
dékként képződött a földtörténeti középkor
ban, mintegy 100—150 millió évvel ezelőtt. 
Nagyobb dolomitvonulatök hazánkban a 
Bükk keleti szélén (Felsőtárkány körül), o 
Budai-hegységben (pl. a Nagy- és Kisszé
nás, a Sas-hegy, a Gellért-ihegy, a Buda
örsi-hegyek) és a Bafaton-felvidék számos 
pontján találhatók. Csaknem teljes egészé
ben dolomitból ál! a Vértes, a Keleti-Bakony, 
valamint a KeszthelyiJhegység is.

ŐSI NÖVÉNYTAKARÓ ŐRZŐJE

A dolomit felszíni formái jellegzetesek, 
semmi mással össze nem téveszthetők. Kes
keny hegygerincék és mély szurdokvölgyek 
váltják egymást. Kovasavval átitatott, kipre- 
parálódott sziklatornyok is előfordulnak, de 
jellemzőbb a meredék oldalú, legömbölyí
tett hátú sziklagerincek látványa. Mivel a 
dolomit elsősorban fizikailag aprózódik, fel
színét általában pár centiméteres, éles szélű 
törmelékből álló murva borítja, amelyen év
milliók alatt sem alakul ki számottevő talaj, 
növényzete így 'szinte félsivatagi jellegű. 
Nem véletlen, hogy a dolomitvegetációhoz 
leginkább hasonló növényzetet a Duna-Tisza 
köze meszes homokpusztáin találunk.

A dolomithegyek másik sajátossága, hogy 
a szabdalt felszín miatt szélsőségesen külön
böző mlkroklímájú helyeket találunk egymás 
mellett. Száraz, forró és kiegyenlített pára
tartalmú, kifejezetten hideg élőhelyek gyak
ran egy hegygerinc szomszédos - déli és 
északi - oldalain megtalálhatók. Ebből az 
következik, hogy a dolomithegyek Hóracsap- 
daként működnek: az egyszer bekerült nö
vényfaj évmilliókig fennmaradhat, mert el
jegesedés idején egyszerűen átvándorol a 
déli lejtőre, felmelegedéskor pedig vissza
megy az északira. A dolomithegyek tehát a 
Kárpát-medence legősibb vegetációtöredékeit 
őrzik.

A háborítatlan dolomitvegetáció képe a 
következő: a hegygerincéken és a merede- 
kébb déli lejtők felső részein félsivatagszerű, 
ritkás gyep látható, amelyből sziklák és tör
meléklejtők formájában mindenütt kivillan a 
hófehér dolomit. Az északi lejtőkön, a déli 
lejtők alján, valamint a kevésbé meredek 
platókon sűrű, zárt gyep látható, amelyet a 
molyhos tölgy, a virágos kőris, a lisztes ber
kenye, a fanyarka, a cserszömörce, a madár- 
birsfajok elszórt bokor- és facsoportjai tar
kítanak. A völgyeket és a lejtők alját ugyan
ezek a fafajok — gyertyánnal, bükkel társul
va - borítják.

MEDITERRÁN ÉS JÉGKORSZAKI 
HÍRNÖKÖK

A legtöbb botanikai értéket - bennszülött 
és maradványfajokat - a nyílt és zárt gyep
ben találjuk. A felszakadozó gyep jellegze
tes faja az ernyős virágú, augusztus-szep
temberben virító magyar gurgolya, amely a 
Dunántúli-középhegység minden dolomit-
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A napos tisztásokat kedveli 
a pannon csiga

A kövér daravirág a dolomit- 
és mészkösziklagyepek egyik karakterfaja, 
tavasszal bontja szirmait



A karsztbokorerdőkben itt-ott néha 
tömegesen nő 
a gyapjas özlábgomba

Főleg meszes, sziklás helyeken fordul elő 
a tarka szemeslepke

Dolomitsziklagyepek karakterfaja 
a magyar gurgolya 
csak nálunk él

gyepében közönséges, de sehol másutt a vi
lágon nem lordul elő. Ugyanilyen ökológiai 
körülmények között él a pilisi len, ez viszont 
csak a Kis- és Nagyszénás néhány pontján 
maradt fenn. Még ritkább - a természetből 
talán már ki is pusztult — a fehér varfű, 
amely a Budai-hegység bennszülöttje volt. 
Ma néhány botanikus kerti példánya ismert, 
legközelebbi rokonai a Fátrában és a Déli- 
Kárpátokban élnek. Szintén a Budai-hegység 
dolomitján, főleg Budaörsön él a magyar 
méreggyilok világállományának több mint 
90 százaléka; a többi a Baranya megyei 
Szársomlyó mészkövén látható. Bennszülött 
dolomitlakó faj a gyakori kékes borkóró is.

A dolomitgyepek ritkaságainak egy másik 
csoportja a homokpusztákkal közös. Ilyen a 
Kárpát-medence két bennszülöttje, a homoki 
fátyolvirág és a homoki nőszirom. A fehér 
virágú szegfüveknek két közelrokon benn
szülött faja az István király szegfűje és a 
kései szegfű; előbbi csak a dolomithegye
ken, utóbbi csak a homokpusztákon él.

Még különösebb a dolomithegyek növény
ritkaságainak egy harmadik csoportja, ame
lyeknek igazi hazája a mediterrán magas
hegységek alhavasi övezetében van. Jelleg
zetes fajaik a kék varjúköröm, a terpedt 
koronafürt, a henye boroszlán, az ezüstvirág, 
a budai nyúlfarkfű, a kövér daravirág, sőt 
végső soron a már említett pilisi len is, hi
szen legközelebbi rokonai éppen ilyen he
lyeken élnek.

Hidegkedvelő, jégkori maradványfajok is 
megtalálhatók a dolomitgyepekben. Az észa
ki lejtők zárt gyepének lakója a lila csen- 
kész és a szürke bogáncs, míg a tarka nád- 
tippan vagy a cifra kankalin már inkább 
a szurdokerdők szélébe vagy belsejébe hú
zódik.

SOKFÉLE VESZÉLY
Az állatvilág első pillantásra nem olyan 

különleges, mint a növényzet. Ugyanazok a 
gerinces állatfajok láthatók, mint más szik- 
lás-gyepes-bokorerdős vidékeken. Említésre 
méltó például a fokozottan védett haragos 
sikló és a kövirigó, bár ezek sem kizárólag 
a dolomithoz ragaszkodnak; de a muflon az 
ilyen területeken jól meghonosodott.

A ritkaságokat, maradványfajokat, a sok
szor szemmel alig látható, apró, jelentékte
len külsejű gerinctelen állatok, főleg az ízelt

lábúak körében találjuk. Feltűnő jelenség a 
nyár második felében repülő, fekete-sárga 
szárnyú rablópille, amelynek nevével ellen
tétben semmi köze a lepkéhez, lévén a fá- 
tyolkók rokona. A valódi lepkék közül ná
lunk csak a répalepkéhez hasonló sziklai 
fehérlepke kizárólag dolomitlakó, mivel táp
növénye, a sulyoktáska csak a Vértes, a Ke- 
Jeti-Bakony és a Keszthelyi-hegység dolomit
gyepeiben fordul elő. Nyár végén sokszor 
tömeges, fajgazdag nappal-ilepke-rajzás fi
gyelhető meg a virágokban gazdag, napsü
tötte dolomitgyepekben. A tarka szemeslepke 
fehér sávos, fekete szárnyai csak röptében 
feltűnőek, de amikor a földön pihen, szinte 
láthatatlanná teszi a szárnyfonák tökéletes 
rejtőszíne. A másik közönséges nyárvégi lep
kefaj az ezüstkék boglárka. A név csak a 
hímjére illik, mert a nőstény szárnyfelszíne 
fénytelen fakóbarna.

A dolomithegyek, bár látszólag semmiféle 
gazdasági hasznosításra nem alkalmasak, 
sokféle veszélynek vannak kitéve. Az évszá
zadok óta folytatott legeltetés ugyan nem 
sok kórt okozott a növényzetben — túl se
kély ugyanis a talaj, hogy nitrogénben fel
dúsulhasson, így a gyomosodás is elmarad 
—, mégis a fátlanná vált területek kopár- 
fásításra ösztönözték az erdészeket, és ahol 
ez sikerrel járt, ott az eredeti gyep fajgaz
dagsága, sőt sokhelyütt maga a gyep is el
tűnt, ritkaságai kivesztek. A fásításra alkal
mas egyetlen fafaj ugyanis a feketefenyő, és 
ahol zárt állományt alkot, ott a fény any- 
hyira lecsökken, hogy a gyep szinte teljesen 
kipusztul. Ez történt például a Keszthelyi
hegység jelentős részén (mór a múlt század 
vegétől), de területek mentek így tönkre a 
Budaörsi-hegyekben és a Szénásokon is (a 
30-as, 50-es évektől).

Ezeket az élőhelyeket is sújtja a tömeges 
turizmus, bár nem olyan mértékben, mint 
első pillantásra gondolnánk, mivel a vékony 
talaj szinte sebezhetetlen, a pionír fajok 
alig érzékenyek a változásokra. Jelentősebb 
flórapusztulás és gyomosodás inkább a 
hegylábak és platók sztyeppnövényzetében 
következik be, különösen ahol még rendsze
res motocross-edzések is rongálják a talajt.

Ami a törvényes védelmet illeti, a dolomit
gyepek helyzete talán az összes élőhelytípus 
közül a legmegnyugtatóbb: nemzetközi je
lentőségüknek megfelelően szinte valamennyi 
értékesebb állományuk védetté vált.
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